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(1100/KN/RK) 

1100 बजे  

(माननीय अध्यक्ष पीठासीन हुए) 

माननीय अध्यक्ष : प्रश्न संख्या 121 – श्री दीपक बैज। 

…(व्यवधान) 

श्री गौरव गोगोई (कलियाबोर): सर, मैंने ब्रीच ऑफ प्रप्रप्रवलेज का नोप्रिस प्रदया है।…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : श्री दीपक बैज – उपप्रथित नहीं। माननीय मंत्री जी। 
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(Q. 121) 

SHRIMATI PRATIMA MONDAL (JAYNAGAR): I would like to know from the hon. 

Minister, through you, Sir, whether the local population is employed for the said 

project; if so, the number of labourers employed by the Government. 

श्री जी. लकशन रड्ेडी : माननीय अध्यक्ष जी, यह थिेि गवननमेंि इप्र्ललमेंि करती है। प्रकस प्रांत के लोगों 

को ए्ललॉयमेंि प्रदया है, वह थिेिमेंि गवननमेंि एजेंसीज़ तय करती हैं, िेंडर भी थिेि गवननमेंि करती ह।ै 

सेंट्रल गवननमेंि के द्वारा इन रोड्स के प्रलए हम प्रसफन  फाइनेंप्रियल हेल्प देते हैं। 

डॉ. लनलशकाांत दुबे (गोड्डा): अध्यक्ष महोदय, धन्यवाद। इस कायनक्रम में दो क्पोनेंि्स हैं। एक 

एलडब्लल्यूई है, प्रजसमें प्रक 35 प्रडप्रथट्रक्ि्स हैं और एसआरई ह,ै प्रजसमें प्रक हमारा प्रजला दमुका पड़ता है, 

पहल ेगोड्डा भी िा। प्रदक्कत यह है प्रक जहााँ नक्सप्रलज्म की घिनाए ंहोती हैं, जहााँ नक्सलाइि्स होते हैं, 

वहााँ उस प्रजल ेमें नहीं होते हैं, उसके बगल के प्रजले में होते हैं। इसके प्रलए केन्र सरकार एलडब्लल्यूई के 

प्रलए ज्यादा पसैे देती ह ैऔर एसआरई के प्रलए प्रसक्योररिी ररलेप्रिड एक्सपेंप्रडचर के नाम पर कम पैसा 

देती है। इस कारण से रोड कनेप्रक्िप्रविी जो है, एलडब्लल्यूई प्रडप्रथट्रक्ि्स की तो हो जाती है, एसआरई 

प्रडप्रथट्रक्ि्स की नहीं हो पाती है। ये जो 90 प्रजले हैं, प्रजसमें हमारा प्रजला दमुका और गोड्डा िाप्रमल है, 

क्या सरकार का कोई ऐसा ललान ह ैप्रक डायरके्ि रोड की कनेप्रक्िप्रविी, प्रबना थिेि गवननमेंि के कंट्रोल के 

और जो 30 करोड़ रुपये प्रत्येक साल एलडब्लल्यूई के प्रलए दे रहे हैं, क्या वह एसआरई में भी इसको देंगे। 

यह आपके माध्यम से मेरा मंत्री जी से सवाल ह।ै 

श्री जी. लकशन रड्ेडी : अध्यक्ष जी, फेडरल प्रसथिम में जो एलडब्लल्यूई के रोड्स डालने का काम थिेि 

गवननमेंि में होता है, सेंट्रल गवननमेंि प्रसक्योररिी ररलेप्रिड मेजसन, डेवलपमेंि ररलपे्रिड मेजसन और राइि्स 

एडं एनिाइिलमेंि ऑफ लोकल क्यपु्रनिीज़, इन तीन एगंल्स पर काम करती हैं। उस पर सरकार की 

तरफ से रोड कनेप्रक्िप्रविी, रले कनेप्रक्िप्रविी, मोबाइल कनेप्रक्िप्रविी, एजकेुिन कनेप्रक्िप्रविी, हेल्ि 

कनेप्रक्िप्रविी, ए्ललॉयमेंि कनेप्रक्िप्रविी, प्रसक्योररिी कनेप्रक्िप्रविी, मीप्रडया कनेप्रक्िप्रविी, बैंक्स 

कनेप्रक्िप्रविी, पोथि ऑप्रफस कनेप्रक्िप्रविी, ऐसा क्यपु्रनकेिन नेिवकन  के द्वारा नक्सल अफेक्िेड एररया 

में, लेफ्ि प्रवंग एक्थट्रीप्रमज़्म एररया में केन्र सरकार के द्वारा, थिेि गवननमेंि जो काम करती है, उसको सपोिन 

करते हुए काम करते हैं। केन्र सरकार अभी तक कैप्रबनेि अपू्रवल के द्वारा जो पसैे ररलीज करती है, अभी 

तक वही प्रसथिम है। Under the SRE Scheme, assistance is provided to the Left Wing 

Extremism affected districts for recurring expenditure relating to operational and 

training needs of the security forces, which also include the expenditure incurred by 

the States for the rehabilitation of the surrendered LWE cadres, community policing, 

Village Defence Committees, and publicity material. 

(1105/PS/SK) 

The SRE Scheme also includes, ex-gratia payment to the security forces and 

paramilitary personnel and compensation with regard to property damages. The 

scheme has further strengthened the focus on the impact of the Left Wing Extremism 

scenario and on the Left Wing Districts. 30 करोड़ रुपये एसआरई में अलग-अलग प्रडप्रथट्रक्ि्स 

को प्रदए गए, अफेक्िेड प्रडप्रथट्रक्ि्स को प्रदए गए।           (ends)  
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(Q.122) 

DR. SHASHI THAROOR (THIRUVANANTHAPURAM): Our fishermen are the 

most neglected and the marginalised community in the whole of India. I say this 

particularly coming from a coastal constituency. We have a situation where 

foreign vessels are coming into our Exclusive Economic Zone. They are fishing 

with impunity. They are taking away the fish resources of our country. Our 

fishermen are the ones being punished by our Government’s rules where you 

find that if they fish within 200 nautical miles, they are charged Rs. 2 lakh. For 

example, if they are caught fishing during monsoon season and if they have 

juvenile fish in their catch, they are punished further. The Government says that 

same fines are levied on foreign operators. But there is no evidence of their ever 

having fined a foreign operator even though we know there are so many foreign 

ships in these waters. So, the problem is that there is a real challenge in the way 

in which the Government executes its policies and the neglect of the fishing 

community is a serious issue affecting all coastal States.  

In the manifesto of the BJP and I have to say with all honesty, for two 

successive elections, my opponent campaigned on the idea of running or 

creating a Ministry of Fisheries. This Government has not done that. They have 

created a Department of Fisheries. There is no one at the ministerial-level with 

any responsibility for fishing and this is why, these injustices are allowed to 

continue. At the very least, can the Government think of creating a Fisheries 

Commission that would meet the demands and mitigate the concerns of our long 

suffering fisherfolk? Thank you. 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF MICRO, SMALL AND 

MEDIUM ENTERPRISES AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF 

ANIMAL HUSBANDRY, DAIRYING AND FISHERIES (SHRI PRATAP 

CHANDRA SARANGI): I have a respect for the hon. Member for his deep 

concern, especially for the fishermen of Kerala who have been instrumental in 

informing the Government about the existence of foreign vessels in the Arabian 

Sea. In that particular instance, ten fishing vessels were found within the EEZ of 

India in the Maharashtra coast. The Government of India requested the 

Government of Maharashtra, various investigating agencies, including the IB 

and the Indian Coast Guard, and also other agencies regarding the same. They 

have made a joint inquiry and that inquiry revealed that there was no fish inside 
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those vessels and they were not engaged in fishing within the territory of our 

Exclusive Economic Zone. But one vessel was fined up to Rs. 1150 by a Judicial 

Magistrate because they used a satellite phone which is prohibited under the 

law. If the trespassers in the Exclusive Economic Zone are found guilty, they are 

presently punished under the MZI Act, which is meant for illegal fishing by foreign 

vessels. But the territorial waters from the baseline up to 12 nautical miles are 

governed by every State and every State has its own separate laws. They are 

at liberty to enact laws. From 12 nautical miles up to 200 nautical miles comes 

under EEZ. That is under the jurisdiction of the Government of India. The 

Government is contemplating to bring a uniform law only for the Exclusive 

Economic Zone. So far as the territorial zone is concerned, that is the jurisdiction 

of the State Government and they make their own laws.  

As far as the present MZI Act is concerned, the trespassing vessels are 

fined up to Rs. 10 lakh. There is a provision of a penalty of Rs. 10 lakh in the 

Exclusive Economic Zone and up to Rs. 15 lakh in the territorial waters. Sir, fines 

are being imposed if some vessels are found guilty. But in these particular cases, 

as reported by the Investigating Agencies, these vessels have come over seas 

to take shelter in the harbour due to the cyclone called Vayuchakra. 

(1110/RC/YSH) 

 Sir, the Joint Inquiry Report clearly testified that there was no fish and that 

they were not engaged in fishing activities. 

DR. SHASHI THAROOR (THIRUVANANTHAPURAM): Sir, I am sorry to say 

that this is not a totally satisfactory response.  The fact is that we are not talking 

so much about territorial waters at 12 nautical miles.  We are talking about the 

Exclusive Economic Zone of 200 nautical miles and there you are now requiring 

in your draft Bill to actually charge our Indian vessels for a permit to fish in our 

own Economic Zone whereas you cannot, of course, charge foreign vessels for 

permit as they are coming from abroad. 

 This Bill is also misconceived.  The more important point is that our 

fishermen are below the poverty line.  Sixty-one per cent of India’s fishermen 

families are in the BPL category.  In these circumstances, how can you charge, 

for example, a licence fee of Rs.50,000 which is what they are charging now on 

the assumption that there are big vessels and rich owners?  The truth is that the 

vast majority of fishermen vessels are small scale craft.  So, Rs.50,000 will break 
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the bank for them.  The problem is that your draft Bill which has not gone to a 

Committee as far as I am aware does not even address this particular problem.  

I do want to say to the hon. Minister that you should reconsider this requirement 

of a mandatory permit for Indian fishermen which puts them at a disadvantage 

vis-à-vis  foreign fishermen.  You should ensure that the Exclusive Economic 

Zone is a territory for our fishermen to survive.  These people are living in 

poverty.  Please have a heart for them. 

 You have not answered my first question.  If you cannot create a Fisheries 

Ministry how about at least a Fisheries Commission?  Somebody must be 

dedicated to understanding and dealing with the problems of our fisher people.  

Your Government is not. 

SHRI PRATAP CHANDRA SARANGI:  Sir, the Government of India is making 

no discrimination between foreign or Indian vessels.  The foreign vessels are 

completely prohibited now.  Before making a legislation, the Government of India 

will consult all the Members.  All the States and stakeholders have been 

consulted.  I think under the able leadership of a champion like Shri Narendra 

Modi, our hon. Prime Minister, nobody is discriminated.   

 So, the fisherman is our prime concern.  The new Ministry of Fisheries 

and Animal Husbandry has been created by this present Government under the 

leadership of Shri Narendra Modi Ji to focus on training, income generating 

policy, and everything else for the welfare of the poor fishermen.  They are well 

protected.  The foreign vessels are prevented to protect our own fishermen and 

fishery resources.  In this connection, training is being imparted to them.  

DR. SHASHI THAROOR (THIRUVANANTHAPURAM): Sir, will you, at least, 

create a Parliamentary Forum comprising coastal MPs so that we let this 

Government know about the problems of our fishermen.  Sir, it is in your hands. 

अध्यक्ष जी, यप्रद सरकार नहीं करती है तो आप कीप्रजए। 

SHRI PRATAP CHANDRA SARANGI:  Sir, if a vessel is found guilty, nobody 

can protect the vessel be it foreign or Indian.  No vessel is being discriminated.  

They are fined.  There is a provision of fining them up to Rs.10 lakh in the 

Exclusive Economic Zone if the vessel is found guilty.  But the penalty can be 

imposed only after it is found guilty after investigation. 

SHRI HIBI EDEN (ERNAKULAM): Sir, due to the global warming and global 

climatic changes, the marine wealth has been decreasing every day. The 
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presence of many fishes, like sardine fish, has been vanishing in our oceans.  

This is a major source for the indigenous and traditional fishing community. 

There have been many proposals given by the Government of Kerala.  In 

the past, it has done a lot of conservation activities as has been mentioned by 

Dr. Shashi Tharoor.  The traditional fishermen face a huge challenge from the 

foreign fish trawlers as also certain corporate companies which come to the 

deep sea.  They just steal all the wealth of the traditional fishermen. 

There is a proposal given by the Government of Kerala in consultation 

with the CMFRI for the indigenous fish workers to tap the fish like tuna, shellfish, 

etc.  A proposal of Rs.74 crore was given to the Central Government for making 

ice from sea water and having deep sea refrigerators as well.  Is the Government 

seriously considering the proposal of the Kerala Government for the traditional 

fishermen?  Is the Central Government taking any measures like the hon. 

Member has mentioned for controlling the foreign trawlers? 

(1115/SNB/IND) 

SHRI PRATAP CHANDRA SARANGI: Sir, I have already mentioned that the 

present trespassing vehicles are governed by a rule named MZI Act meant for 

regulating foreign vessel fishing activities. According to this Act, a sum of Rs. 15 

lakh can be imposed as fine in the territorial waters and a sum of Rs. 10 lakh in 

the exclusive economic zone.  

माननीय अध्यक्ष : ठीक है, रपे्रपप्रििन नहीं होना चाप्रहए। िािन  में प्रश्न पूछना चाप्रहए और रपे्रपप्रििन 

नहीं हो। 

SHRI T. N. PRATHAPAN (THRISSUR): Hon. Speaker Sir, traditional fishermen 

are facing many crucial problems. Foreign trawlers are fishing wildly in the deep 

sea. It is affecting our fishermen community very much. I would like to know from 

the hon. Minister whether the Central Government will initiate a Fishermen 

Welfare Special Package to mitigate their problems. Also, I would like to know 

whether the Central Government will facilitate a meeting of all fishermen 

organisations and coastal area MPs to discuss the various problems being faced 

by the fishermen. 

माननीय अध्यक्ष : माननीय मंत्री जी, आप तिीय क्षेत्र के सभी सांसदों को बलुाकर उनके साि बैठक 

कर लीप्रजएगा। 

(इप्रत)  
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(प्रश्न 123 और 129) 

श्री दुिाि चांद्र गोस्वामी (कलिहार): महोदय, मैं माननीय मंत्री जी से जानना चाहता ह ं प्रक देि में 

मछली का प्रजतना उत्पादन हो रहा है और प्रजतनी मछली की मांग है, क्या उसे पूरा करने के प्रलए 

प्रवदेिों से मछली प्रनयानत करनी पड़ती है? 

 इसी के साि मेरा दूसरा प्रश्न है प्रक प्रबहार सरकार द्वारा इतना प्रयास करने के बावजूद भी 

हमारा राज्य मछली के उत्पादन में बहुत पीछे है और प्रबहार को 50 से 60 हजार िन मछली अन्य 

राज्यों से या प्रवदेि से मंगानी पड़ती है। इसके प्रलए क्या माननीय मंत्री जी प्रबहार के प्रलए कोई प्रविेष 

पहल करने का प्रवचार रखते हैं? 

श्री प्रताप चन्द्द्र षडङ्गी : अध्यक्ष जी, प्रवश्व में हम मछली उत्पादन में ततृीय थिान पर हैं। हम मछली 

का एक्सपोिन भी करते हैं और कुछ मछली प्रवदेि से इ्पोिन भी करते हैं। प्रबहार सरकार का 320 

करोड़ 45 लाख रुपये का प्रपोजल िा। इसे कें र सरकार ने मंजूरी दे दी है। यह एक नीड बेथड प्रोग्राम 

है। प्रबहार सरकार की प्रजतनी प्रडमांड आएगी, उतनी ही मंजूरी प्रमलेगी। मैं माननीय सदथय से प्रनवेदन 

करता ह ं प्रक वे राज्य सरकार द्वारा नया प्रथताव भेजें, तो अपू्रव्ड राप्रि से बची हुई राप्रि ररलीज हो 

सकेगी। प्रबहार में कोल्ड चेन के प्रलए, मछली के प्रोडक्िन के प्रलए, फामनसन के बेप्रनप्रफि के प्रलए कई 

प्रोजेक्ि्स को हमने अपू्रव प्रकया है। अभी कोल्ड थिोरजे के प्रलए और रपे्रिजरिेेड ट्रक्स और आइस 

बॉक्स के साि साइप्रकल, मोिर साइप्रकल, थ्री व्हीलर की हमने मंजूरी दे दी है। कें र सरकार के पास 

पैसे का अभाव नहीं है। मैं प्रनवेदन करता ह ं प्रक प्रबहार के प्रलए राज्य सरकार द्वारा प्रजतनी प्रडमांड पेि 

की जाएगी, कें र सरकार उसे मंजूरी देगी और प्रबहार को प्रजतना सपोिन प्रकया जा सकता है, उतना 

सपोिन प्रकया जाएगा। 

श्री दुिाि चांद्र गोस्वामी (कलिहार): महोदय, मैं माननीय मंत्री जी से एक प्रश्न और करना चाहता ह ं, 

क्योंप्रक यह बहुत महत्वपूणन है। प्रबहार में बहुत संख्या में तालाब और पोखर हैं तिा प्रबहार में प्रचरु 

मात्रा में पानी है, लेप्रकन प्रबहार में एक बड़ी समथया आ रही है। अगथत, प्रसत्बर और अकू्तबर महीने 

में ही पोखरों और तालाबों में मछली का बच्चा छोड़ा जाता है और इसी समय ही बाढ़ आती है।  

(1120/SPS/SRG) 

 किसानों िो इससे भारी क्षकि होिी है। फ्लड में बाहर से गंदा पानी आिा है। फ्लड जाने िे 

बाद मछकलयों में रोग बहुि अकिि लगिे हैं। मैं भारि सरिार से यह जानना चाहिा ह ं कि इस कदशा 

में क्या िोई किशेषज्ञों िी टीम िो भेजेंगे, कजससे अकििकृि और फ्लड िे समय भी किसानों िी 

मछली सरुकक्षि रहे? दूसरी चीज यह है कि मछली रोग मकु्त हो।  

 मैं एि चीज माननीय मंत्री जी से जानना चाहिा ह ं कि भारि सरिार िा प्रयास अच्छा है 

और कबहार एि गरीब राज्य है। मेरा यह महत्िपूर्ण सिाल है कि मछली पालिों िो िो प्रकशक्षर् दे रहे 

हैं, लेकिन मछली रोजगार में लगे मजदूर जब िि प्रकशकक्षि नहीं होंगे, उनिो व्यापि रोजगार नहीं 

कमलेगा िो कबहार न घरलूे उपयोग िी मछली पैदा िर सिेगा और न ही कबहार मछली उत्पादन में 

आगे बढ़ सिेगा। इस कदशा में भारि सरिार क्या िर रही है? 
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श्री प्रताप चन्द्र षडङ्गी: सर, लगभग 85 हजार 274 मछली पालिों और मजदूरों को हमने रोजगार 

बढ़ाने िे कलए प्रकशक्षर् कदया है और आगे भी कदया जाएगा। मैं माननीय सदस्य िो कनिेदन िरिा ह ं 

कि इस कदशा में एि जागरर् पैदा िरने िे कलए िह अपनी क्षमिा िो भी व्यािहाररि िरें, कजससे 

ज्यादा लोगों िो प्रकशकक्षि िरिे आत्मकनभणर किया जा सिेगा, इसिे कलए भी फंड्स िा प्राििान 

है। जहां िि फ्लड िा सिाल है िो फ्लड में मछकलयां चली जािी हैं, इसकलए बहुि ज्यादा 

प्रिीिात्मि व्यिस्था िरना अभी मकुकिल है, लेकिन उन मछुआरों िो इंकयोरेंस िे ििर में कलया 

गया है। कजिने मछुआरों िा इंकयोरेंस किया गया है, उनिो इंकयोरेंस िा लाभ कमलिा है, पहल ेयह 

नहीं था। सरिार ने मछुआरों िे कलए इंकयोरेंस िा स्ििंत्र प्राििान किया है और व्यापि अिेयरनेस 

िरिे सार ेमछुआरों िा इंकयोरेंस िरिाना, यह भी हमार ेकलए एि कजम्मेदारी बनिी है।  

माननीय अध्यक्ष : प्रश्न संख्या 129 िो इस प्रश्न िे साथ क्लब किया जािा है।  

 श्री कपनािी कमश्रा – उपकस्थि नहीं।  

SHRI BENNY BEHANAN (CHALAKUDY): In per capita consumption of fish in 

India, Kerala is at the top. Kerala is earning almost Rs. 5,000 crore per year from 

export of marine products.  I want to know from the hon. Minister whether the 

Government has any plan to provide exclusive right to traditional fishermen over 

fishing and fishing equipment in the coastal sea.  Also, I want to know whether 

the Government has any plan to implement aquarian reforms in this regard.   

SHRI PRATAP CHANDRA SARANGI: The Government of India has been taking 

many revolutionary steps to increase the income of fish farmers, to increase 

marketing facilities and export facilities. It has been revealed in the figures that 

according to Matsya Sampada Yojana, more than 20,050 crore have been 

estimated, out of which the Central share will be Rs. 9,407 crore.  This is a 

flagship programme of the Government of India and Government of India, in 

collaboration with other States, is trying to increase the income of our fish 

farmers. It has enough potential.  No doubt, Kerala has enough potential for 

improvement of fisheries sector.  It is a beautiful sector to supplement our 

nutrition and food deficiencies.  So, every plan is being made and it will be 

discussed.  Before enactment of the law, it will be discussed with all the hon. 

Members. Almost all the State Governments have been consulted. So, regarding 

the export policy, all the Members will be consulted before formation of the policy 

and enactment of the law. …(Interruptions) 

SHRI BENNY BEHANAN (CHALAKUDY):  My question was whether we can 

give exclusive right to traditional fishermen. 
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माननीय अध्यक्ष: माननीय मंत्री जी, अगर ऐसे बीच में माननीय सदस्य उठें िो आप उनिा जिाब 

मि दीकजए। 

(1125/RU/CS) 

SHRI LAVU SRI KRISHNA DEVARAYALU (NARASARAOPET): Sir, of all the 

exports that take place from India in shrimp farming, 40 per cent takes place from my 

State, Andhra Pradesh.  Lakhs of farmers are depending upon shrimp farming. Prices 

of shrimps are very much depending upon the middle men who buy and sell them.  It 

is always depending upon their whims and fancies.  Through you, Sir, I would like to 

ask the hon. Minister whether there is any proposal, like how Cotton Corporation of 

India is doing, to stabilise the prices of shrimps and to establish a Board for shrimp 

farming so that farmers need not depend upon middle men. 

SHRI PRATAP CHANDRA SARANGI:  Sir, the Government of India, in the 

Department of Fisheries, Animal Husbandry and Dairying, has been seriously 

contemplating over forming a platform so that fishing farmers can export their fish to 

foreign countries without any exploitation by middle men.  So, the Government of 

India is seriously contemplating over this issue and before the enacting of law and 

other provisions, all the Members will be taken into confidence and will be duly 

considered. 

SHRIMATI MANEKA SANJAY GANDHI (SULTANPUR): Sir, last year, it was shown 

by a series of raids made by the Government across India that all the fish that are 

being transported within India, and perhaps outside also, are full of a chemical called 

formalin. It is a chemical used to preserve dead bodies and is carcinogenic by nature.  

What has been done by the Government especially in the two States that were found 

to do the most stuffing of fish by formalin?  They are Andhra Pradesh and Kerala.  

Tamil Nadu stands second in this matter.  Every State from Punjab to Assam, and 

specially Delhi, discovered that they were getting fish with formalin in it. What has 

been done by the Government to stop this practice if we are to ask people to eat 

more fish?  What is being done, instead of using formalin, to keep the fish good in 

transport when they come from one State to another? 

 Secondly, shrimp is grown in India using a huge amount of antibiotics which is 

very dangerous to human health.  What has been done to stop this practice? 

SHRI PRATAP CHANDRA SARANGI: Sir, I respect the deep concern expressed by 

the hon. Member.  We have been continuously working on those lines.  The 

Government of India has been issuing advisory from time to time to various fish 

farmers, fish exporters and other companies to stop using chemicals and to find out 

better alternatives so that no health hazard occurs.     (ends) 
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(प्रश्न 124) 

श्री लवनायक भाउराव राऊत (रत्नालगरी-ल ांधुदुगग): महोदय, ‘बच्चों की तथकरी’ की एक बहुत बड़ी 

प्रचंता इस देि में प्रनमानण हो चकुी है। इसे रोकने के प्रलए कई कानून बनाए गए। हालांप्रक प्रपछले सत्र 

में इल्लीगल टै्रप्रफप्रकंग का प्रबल भी पास हुआ, लेप्रकन उसके बावजूद भी एनसीआरबी के माध्यम से 

जो आंकड़े प्राप्त हो रहे हैं, उससे ‘बच्चों की तथकरी’ की संख्या हर साल बढ़ती जा रही है।  

मैं सरकार से जानना चाहता ह ाँ प्रक ‘बच्चों की तथकरी’ को रोकने के प्रलए हर राज्य में एक 

थपेिल दथता या कोई यूप्रनि थिाप्रपत करने का क्या आपका कोई प्रावधान है और आपने उसके 

बार ेमें क्या सोचा है?  

श्री जी. लकशन रड्ेडी : महोदय, अगर मानव तथकरी से संबंप्रधत आंकड़ों की (वषन 2016, 2017 

और 2018) की तलुना करेंगे तो मानव तथकरी की संख्या बहुत कम हुई है। मैं इसका न्बर भी बता 

सकता ह ाँ। वषन 2016 में देि में न्बर ऑफ केसेज 8,132 िे। वषन 2017 में इनकी संख्या घिकर 

2,854 हुई है।  

(1130/RV/NKL) 

वषन 2018 में 2465 केसेज हुए हैं। हू्यमन टै्रप्रफप्रकंग के जो केसेज हैं, व ेकम हो रहे हैं। 

 मझेु यह बताते हुए खिुी है प्रक अभी तक सेन्ट्रल गवननमेंि ने बहुत प्रजलों में हू्यमन टै्रप्रफप्रकंग 

के यूप्रनि्स को ओपेन प्रकया है। हू्यमन टै्रप्रफप्रकंग के लेप्रजथलेिन को थट्रॉन्ग करने के प्रलए लाथि 

िाइम लोक सभा ने प्रबल पास प्रकया है, मगर राज्य सभा में यह पास न होने के कारण लैलस हो गया 

क्योंप्रक प्रडजॉल्यूिन हुआ िा। अभी प्रमप्रनथट्री ऑफ प्रवमेन एण्ड चाइल्ड डेवलपमेंि, मेर ेख्याल से 

इसी सेिन में प्रबल लाएगी। इस पर चचान हो रही है। वह जल्दी आएगा। इसके साि-साि मैं यह बताना 

चाहता ह ं, प्रजसे जानकर आपको खिुी होगी प्रक इस साल के माचन के अन्त तक हम ऑल प्रडप्रथट्रक्ि्स 

को लगभग 100 करोड़ रुपये ररलीज करने वाल ेहैं। हर प्रजल ेमें एन्िी टै्रप्रफप्रकंग यूप्रनि्स को खोलने 

का प्रावधान प्रकया गया है। उसमें ‘प्रनभनया फण्ड’ के द्वारा यह प्रावधान प्रकया गया है। मैं सभी माननीय 

सांसदों से यह अनरुोध करना चाहता ह ं प्रक व ेयह देखें प्रक उनके प्रजल ेमें ठीक तरीके से ये एन्िी 

हू्यमन टै्रप्रफप्रकंग यूप्रनि्स काम करें। अपने देि के सामने हू्यमन टै्रप्रफप्रकंग एक बहुत बड़ा चैलेंज है। 

Human Trafficking is regulated by the Immoral Traffic (Prevention) Act, 1956, 

the Bonded Labour System (Abolition) Act, and the Child Labour (Prohibition 

and Regulation) Act. इन तीन एक्ि्स के द्वारा इसे रगेलुेि करने का प्रावधान है। आने वाले प्रदनों 

में केन्र सरकार, सभी एररयाज में, सभी प्रजला केन्रों में इन यूप्रनि्स को खोलने का प्रावधान थिेि 

गवननमेंि्स को दे रही है क्योंप्रक लॉ एण्ड ऑडनर के इ्ललीमेंिेिन का अप्रधकार थिेि गवननमेंि का है। 

सेन्ट्रल गवननमेंि अलग-अलग िेक्नोलॉजी, अलग-अलग प्रोप्रवजंस, नए-नए यूप्रनि्स सभी थिेि 

गवननमेंि्स को देने वाली है।  

श्री लवनायक भाउराव राऊत (रत्नालगरी-ल ांधुदुगग): अध्यक्ष महोदय, माननीय मंत्री जी ने अभी 

उत्तर तो प्रदया है, लेप्रकन मैं आपके माध्यम से मंत्री महोदय से इसका आकलन करना चाहता ह ं। 
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 जैसा प्रक वतनमान पत्र से जो प्रप्रसद्ध हो चकुा है या कई जानकाररयां प्राप्त हो रही हैं प्रक अपने 

देि में 10 में से 8 केसेज इल्लीगल टै्रप्रफप्रकंग के हैं, बच्चों की तथकरी के हैं। इसके ऊपर कड़ाई से 

पाबंदी लगाने और उसे रोकने की आवश्यकता है। 

 आपने ‘प्रनभनया फण्ड’ का प्रोप्रवजन प्रकया, लेप्रकन कई राज्यों में ‘प्रनभनया फण्ड’ के 

यूप्रिलाइजेिन के प्रलए सरकार की तरफ से जो प्रथताव आने चाप्रहए या इ्ललीमेंिेिन होनी चाप्रहए, 

वह नहीं हो रही है। ‘प्रनभनया फण्ड’ का सही तरीके से इथतेमाल करके बच्चों की तथकरी को पूरी तरह 

से रोकने के प्रलए क्या आप कोई और कदम उठाने वाल ेहैं? 

श्री जी. लकशन रड्ेडी: अध्यक्ष जी, भारत सरकार अलग-अलग कायनक्रम के माध्यम से हू्यमन 

टै्रप्रफप्रकंग के बार ेमें कदम उठा रही है। 

मैं आपको बताना चाहता ह  ंप्रक वषन 2016 में अगर देि भर में 9,034 इंप्रसडेंि्स हुए हैं तो 

प्रसफन  महाराष्ट्ट्र में मानव तथकरी के 172 केसेज रप्रजथिर हुए हैं। देि भर के हर प्रान्त में इसकी 

संख्या में कमी आई है, यह एक अच्छी बात है। मगर, मैं एक उदाहरण देता ह ं प्रक वषन 2016 में देि 

भर में प्रजतने केसेज रप्रजथिर हुए हैं, उनमें मैप्रक्समम केसेज पप्रिम बंगाल में रप्रजथिर हुए हैं। अगर 

देि भर में 8,132 केसेज हुए हैं तो पप्रिम बंगाल में 3,579 हुए हैं। यह ऑलमोथि 44 प्रप्रतित है। 

 मैं वषन 2016 की ही बात कर रहा ह ं। राजथिान में 1,422 केसेज हुए हैं, जो 17 प्रप्रतित है। 

मेर ेपास इसके पूर ेआंकड़े हैं। अगर आप मझेु अनमुप्रत दें तो मैं इसका पूरा जवाब दे सकता ह ं। 

माननीय अध्यक्ष: नहीं, नहीं, अब हो गया। 

श्री जी. लकशन रड्ेडी: धन्यवाद। 

(1135/MY/KSP) 

श्री हनुमान बैलनवाि (नागौर): अध्यक्ष महोदय, हमार ेप्रवनायक भाऊराव राऊत साहब ने ज्यादातर 

मामलों का जवाब माननीय मंत्री जी से ले प्रलया है। उन्होंने प्रजन समथयाओ ंको रखा है, वह बहुत ही 

प्रचंता का प्रवषय है। प्रविेष रूप से साउि-ईथि एप्रिया के अंदर जहां सबसे ज्यादा गरीबी है, यहां से 

बड़े सपने प्रदखाकर बच्चों और मप्रहलाओ ंको बाहर ले जाया जाता है। 

 महोदय, यह सबसे बड़े दभुानग्य की बात है। अभी इन्होंने राजथिान का परसेंिेज 17 बताया। 

पप्रिम बंगाल के बाद राजथिान के अंदर भी लगातार कांगे्रस की सरकारें रही हैं। वहां की सरकारों 

का भी कहीं न कहीं ऐसे लोगों को संरक्षण होता है, जो बाहर भेजने का काम करते हैं। ऐसे बहुत से 

प्रगरोह हैं। इस बार ेमें मैं दो ही सवाल पूछना चाह ंगा। 

 महोदय, मेरा एक प्रनवेदन है प्रक मेर ेबाड़मेर का एक मामला िा, प्रजसमें उस व्यप्रक्त को जेल 

में डाल प्रदया गया। बेचारा वह व्यप्रक्त 30 वषों से जेल में बैठा रहा। 

माननीय अध्यक्ष: माननीय सदथय, लोक सभा में एक घिना पर आधाररत प्रश्न नहीं होता है। आप 

पॉप्रलसी मैिर पर प्रश्न पूछें। 

श्री हनुमान बैलनवाि (नागौर): सर, िोड़ा माहौल भी तो बनाना है। …(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष: नहीं, कोई माहौल नहीं बनाना है। 

…(व्यवधान) 
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श्री हनुमान बैलनवाि (नागौर): अध्यक्ष महोदय, क्या सरकार भारतीय दडं संप्रहता की धारा 370 

बदलने का प्रवचार कर रही है? यह मरेा पहला प्रश्न है। अध्यक्ष जी, मैं दूसरा प्रश्न भी पूछ लूं।  

भारत द्वारा वषन 2019 में प्रवप्रभन्न देिों जैसे सऊदी अरब के साि मानव तथकरी, निीली 

दवाओ,ं मादक पदािों और प्रप्रतबंप्रधत रसायनों की अवैध प्रबक्री को रोकने के प्रलए एम.ओ.यू. करने 

पर प्रवचार प्रकया गया िा। इस संबंध में क्या प्रगप्रत हुई है? इसका प्रववरण प्रदान करें। क्या ऐसा कोई 

एम.ओ.यू. अन्य देिों के साि भी भारत करना चाहता है? जो खाड़ी के देि हैं, उनके बार ेमें हमें 

माननीय मंत्री जी बता दें। 

SHRI G. KISHAN REDDY: Sir, the Protector General of Emigrants in the Ministry 

of External Affairs protects the interest of Indian workers proceeding abroad for 

employment purpose. They have developed two portals namely, E-Migrate and 

MADAD for this purpose. Immigration clearance is a safety measure, क्योंप्रक भारत 

से बहुत से व्यप्रक्तयों और मप्रहलाओ ंको अलग-अलग काम के प्रलए दपु्रनया भर में ले जाते हैं। इसी 

दृप्रिकोण से सेन्ट्रल गवननमेंि ने एक्थिननल अफेयसन द्वारा जो वीजा प्रदया जाता है, उसे ठीक तरीके 

से देखने के प्रलए काम प्रकया है। प्रवदेिों में हमार ेलोग प्रजस जगह जाते हैं, उस कंपनी की क्या प्रथिप्रत 

है, क्या वह कंपनी अच्छी तरह से काम कर रही है, बोगस कंपनी और वीजा के नाम पर बोगस लेिसन 

के द्वारा लोगों को ले जाते हैं। इसको रोकने के प्रलए एक्थिननल अफेयसन में भी काम हो रहा है। 

 अध्यक्ष जी, इसके साि ही साि कुछ और प्रश्न पूछे गए हैं। India has signed bilateral 

Memorandum of Understanding for preventing human trafficking with the 

Government of Bangladesh on 6th June last year. A Joint Task Force of officials 

of India and Bangladesh has been constituted. Six meetings of the Task Force 

have been held so far and the last meeting was held in the March, 2019. 

 A Memorandum of Understanding has also been signed with UAE called, 

Cooperation for Preventing and Combating Human Trafficking, 2017. A Joint 

Task Force meeting between India and UAE was held at Abu Dhabi in August 

last year. वैसे ही कंबोप्रडया के साि भी ऐसी मीप्रिंग हुई है। इसके साि-साि मैं बताना चाहता ह ं 

प्रक साकन  कन्वेन् िन साइन प्रकया गया है। इसके साि प्रजतने भी कंट्रीज़ हैं, हू्यमन टै्रप्रफप्रकंग तिा वूमन 

एडं चाइल्ड प्रॉप्रथििूिन रोकने के प्रलए हम काम कर रहे हैं। इसके साि-साि मैं माननीय सदथयों 

को यह भी बताना चाहता ह ं प्रक United Nations Convention on Transnational 

Organized Crime, 2011 is also there and action is being taken under its Protocol 

namely, Protocol to Prevent, Suppress and Punish Trafficking of Persons, 

Especially Women and Children. इसके प्रलए अलग-अलग देिों तिा यूनाइिेड नेिंस के 

साि प्रमलकर भी हम प्रयास कर रहे हैं। भारत इस प्रवषय पर काम कर रहा है। 

(1140/CP/KKD)  
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प्रो.  ौगत राय (दमदम): सर, यह बड़ी द:ुखद बात ह ैप्रक  हमार ेमंत्री जी जो जवाब देते हैं, वे सवाल 

ठीक स ेनहीं पढ़ते हैं, इसप्रल ए गलत जवाब होता ह।ै सवाल है …(व्यवधान)  

माननीय अध्यक्ष : आप प्रसफन  सवाल पूप्रछए। यह देखने का काम हमारा ह।ै आप सवाल पूप्रछए। 

प्रो.  ौगत राय (दमदम): सर, आप भी जरा इसको देप्रखए। 

माननीय अध्यक्ष : हम देख लेंगे। 

PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): “Whether the incidents of illegal trafficking of 

children have increased manifold in the country.” जवाब क्या ह?ै  “The NCRB 

collects data on human trafficking from States and Union Territories.” 

 Sir, the Question is on child trafficking; and the reply is on human trafficking 

…(Interruptions) Human trafficking includes child trafficking.  Human trafficking is a 

holistic thing.  It includes child trafficking, adult trafficking, and particularly women 

trafficking …(Interruptions) मंत्री जी ठीक से जवाब नहीं देते हैं। उन्होंने बाकी जवाब में बोल प्रदया 

प्रकया वथैि बंगाल में ज्यादा है।…(व्यवधान) अगर उनका जवाब गलत हुआ, तो उनका हाल वही होगा, 

जो प्रदल्ली में हो रहा है। यह तो होना नहीं चाप्रहए। …(व्यवधान)  

मंत्री जी को जानकारी है या नहीं, दो साल पहले जलपाईगड़ुी, वैथि बंगाल में … (Not recorded) 

…(व्यवधान)  

HON. SPEAKER: No. 

… (Interruptions) 

प्रो.  ौगत राय (दमदम): अच्छा छोप्रड़ए। …(व्यवधान) सर, दूसरा सवाल।…(व्यवधान)  

 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदथय, आप वररष्ठ नेता हैं।  

…(व्यवधान) 

प्रो.  ौगत राय (दमदम): मैं छोड़ देता ह ं।…(व्यवधान) सर, मेरा सवाल ह…ै(व्यवधान) सर, मझेु सवाल 

पूछने दीप्रजए।…(व्यवधान) 

श्री जी. लकशन रड्ेडी: अध्यक्ष जी, क्वैिन के भाग सी में है:   

(c) Whether the Government has any proposal for setting up of anti-human trafficking 

units in all districts of the country including the districts of Maharashtra and 

Rajasthan.” …(Interruptions) 

यह प्रश्न सांसद जी ने पूछा है। मैं इसके बार ेमें बताना चाह ंगा प्रक हू्यमन टै्रप्रफप्रकंग की यूप्रनि्स देि 

के हर प्रजल ेमें खोलने वाले हैं। माचन के अंदर पूर ेदेि भर में हर प्रजले को कें र सरकार की तरफ से पैसे देने 

वाले हैं। मैं यह बताना चाहता ह ं।…(व्यवधान) 

SHRI SUDIP BANDYOPADHYAY (KOLKATA UTTAR): Sir, how can a Minister 

mislead the whole of the House mentioning the name of a State, which is far from 

reality and truth? …(Interruptions) 

          (ends) 

HON. SPEAKER: Question No. 125, Shri Kapil Patil. 
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(प्रश्न 125) 

श्री कलपि मोरशे्वर पािीि (लभवांडी): अध्यक्ष महोदय, पंचायत प्रनप्रित रूप से लोकतंत्र के प्रलए बहुत 

ही महत्वपूणन है। …(व्यवधान) भारत गांवों का देि है।…(व्यवधान) ग्राम पंचायत, ताल्लकुा पंचायत, 

प्रजला पंचायत का उत्तरोत्तर प्रवकास हो। …(व्यवधान) इसके प्रलए हमार े प्रवत्त मंत्री जी ने, हमार े

प्रधान मंत्री जी के नेतृत्व में इस बजि में 1 लाख 13 करोड़ रुपये ग्राम प्रवकास मंत्रालय के प्रलए 

आबंप्रि त प्रकए हैं। …(व्यवधान) इतने बड़े पैमाने पर जो आबंिन गांवों के प्रवकास के प्रलए होता है, 

राज्यों को जो प्रनप्रध जाती है, उसकी मॉप्रनिररगं करने के प्रलए, आरजीएसए के प्रलए एक ऑनलाइन 

मॉप्रनिररगं प्रणाली बनाई गई है, एमआईएस प्रवकप्रसत और संचाप्रलत की गई है। इसके अलावा 

आरजीएसए के तहत प्रनप्रधयों को जारी करने के प्रलए, पता लगाने के प्रलए अन् तरण आधाररत 

सावनजप्रनक प्रवत्तीय प्रबंधन प्रणाली िरुू की गई है। इतनी सारी प्रणाप्रल यां िरुू की गई हैं। जो राज्यों 

को प्रनप्रध  जाती है, उसकी मॉप्रन िररगं की जाती है।  

मैं आपके माध्यम से जानना चाहता ह ं प्रक  इस प्रणाली के माध्यम से जो प्रनप्रध राज्यों को दी 

जाती है, क्या राज्यों ने वह प्रनप्रध उसी काम के प्रलए खचन की है? 

(1145/NK/RP) 

इसके माध्यम से आपको जानकारी प्रमली है? मैं आपके माध्यम से मंत्री महोदय से जानकारी 

चाहता ह ं प्रक अगर ऐसा हुआ है तो प्रकतने राज्यों में हुआ है और वे राज्य कौन-कौन हैं, इसकी 

जानकारी दें।  

माननीय अध्यक्ष: माननीय सदथयगण, अगर आप सभी की सहमप्रत हो तो नए सत्र के अंदर हम यह 

व्यवथिा करें प्रक माननीय सदथय बहुत िािन में क्वेिन पूछें और माननीय मंत्री जी भी िािन में उत्तर 

दें ताप्रक हम अप्रधकतम प्रश्न ले सकें ।  

 कोई माननीय सदथय प्रश्न के अंदर आरोप-प्रत्यारोप नहीं लगाए और माननीय मंत्री जी भी 

प्रश्न के इधर-उधर जवाब नहीं दें। 

श्री नरने्द्द्र ल ांह तोमर: माननीय अध्यक्ष जी, माननीय सदथय ने पंचायत को दी जाने वाली राप्रि की 

प्रचंता की है। मैं आपके माध्यम से माननीय सदथय को बताना चाहता ह ं प्रक पंचायत को आरजीएस 

के तहत राप्रि दी जाती है और फाइनेंस कमीिन द्वारा राप्रि दी जाती है। प्रपछल े प्रदनों जब 14वें 

फाइनेंस कमीिन की ररपोिन आई तो पांच वषन के प्रलए राप्रि 20,0292 करोड़ रुपये िी। जब 

आरजीएस थकीम बनी, वषन 2022 तक के प्रलए 7,255 करोड़ रुपय ेिा। य ेदोनों प्रकार की धनराप्रि 

जाती है, यह प्रकन-प्रकन मदों पर खचन होगी, इसके प्रलए प्रनप्रित सिक्त न्यायप्रधकरण हैं, जो मापदडंों 

के अनसुार थवीकृप्रत प्रदान करते हैं। इसके साि ही इसकी मॉप्रनिररगं आनलाइन की जाती है और 

अप्रधकारी भी प्रवास करके मॉप्रनिररगं करते हैं, वीप्रडयो कन्िेप्रसंग के जररय ेभी मॉप्रनिररगं की जाती 

है। जब राप्रि खचन हो जाती है और उसका यूसी आ जाता है तभी उसकी दूसरी प्रकश्त दी जाती है। 

जब तक यूसी नहीं आती, तब तक दूसरी प्रकश्त नहीं दी जाती है। 

श्री कलपि मोरशे्वर पािीि (लभवांडी): अध्यक्ष महोदय, आरजीएस के माध्यम से जो प्रनप्रध राज्यों को 

दी गई है, उसमें 2017-18 में प्रबहार का जीरो िा, अभी 4.25 है, प्रहमाचल प्रदेि का जीरो िा, अभी 
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17.26 है, गजुरात का जीरो है, महाराष्ट्ट्र का 24.53 है। अभी इस वक्त 11.54 करोड़ रुपये है, प्रनप्रध 

का आबंिन कम हुआ है, इसके क्या कारण हैं? राज्यों ने प्रनप्रध खचन नहीं की है इसप्रलए प्रनप्रध का 

आबंिन कम हुआ या केन्र के माध्यम से प्रनप्रध कम की गई है, इसकी जानकारी मझेु दीप्रजए।  

श्री नरने्द्द्र ल ांह तोमर: माननीय अध्यक्ष महोदय, अडंमान, प्रबहार, दादर नगर हवेली और दमन दीव 

से यूसी नहीं आया इसप्रलए राप्रि जारी नहीं हुई। गोवा, गजुरात, कनािनक, ओप्रडिा और तेलंगाना की 

प्रपछल ेवषन की जो प्रकश्त जानी िी उससे अप्रधक पैसा बचा हुआ िा इसप्रलए राप्रि नहीं गई।   

 श्री मनीष लतवारी (आनांदपुर  ालहब): माननीय अध्यक्ष महोदय, आज से 27 वषन पहले 73वें और 

74वें संप्रवधान संिोधन के तहत पंचायती राज को पनुथिानप्रपत प्रकया गया िा। मैं आपके माध्यम से 

मंत्री जी से सवाल पूछना चाहता ह ं प्रक प्रपछले 27 वषों में जो पैसा पंचायतों को प्रमला है, चाहे वह 

केन्र सरकार या राज्य सरकार के माध्यम से जाता हो, वह पयानप्त है। आज सबसे बड़ी समथया है 

पंचायतों के पास उस पैसे को आब्लजबन करके ठीक तरह से खचन करने की सही नीप्रत का है?  

 मैं माननीय मंत्री जी से जानना चाहता ह ं प्रक क्या आपके मंत्रालय ने कोई ऐसा ऑप्रडि कराया 

है प्रक जो पंचायतों को पैसा जाता है उसको एब्लज़ाबन करने की उनकी कैप्रपप्रसिी बढ़े और प्रजस काम 

के प्रलए पैसा जा रहा है उसको ठीक तरीके से खचन प्रकया जा रहा है, यही मैं माननीय मंत्री जी से 

पूछना चाहता ह ं।     

(1150/SK/RCP) 

श्री नरने्द्द्र ल ांह तोमर: माननीय अध्यक्ष जी, पंचायतों को जो राप्रि जाती है, उसका ऑप्रडि भी होता 

है। यह सही है प्रक  जब से पंचायत फंक्िन में आई है तब से लगातार कुछ न कुछ मात्रा में राप्रि जाती 

रही है। प्रपछल ेप्रदनों से राप्रि का बहाव पंचायत की तरफ ज्यादा हुआ है। जैसे-जैसे पंचायत की तरफ 

जवाबदाररयां बढ़ी हैं, राप्रि बढ़ी है, वैसे-वैसे उनकी क्षमता संवद्धनन करने का प्रयास भी भारत सरकार 

की ओर से राज्य सरकारों के साि प्रमलकर प्रकया गया है।  

आप देखें प्रक  वषन 2014 से पहले 13वें फाइनेंस कमीिन की ररपोिन के अनसुार 2 लाख 53 

हजार पंचायतों को पांच साल के प्रलए 65,000 करोड़ रुपये प्रदए जाते िे। 14वें फाइनेंस कमीिन 

की ररपोिन आई तो 2 लाख 292 करोड़ हो गए, लगभग प्रतगनुा हो गए। आरजेएसए का पैसा क्षमता 

संवद्धनन और प्रप्रिक्षण के प्रलए जाता ही है। इसके अप्रतररक्त मनरगेा का प्रजतना काम है, सब पंचायतों 

के माध्यम से हो रहा है। प्रधान मंत्री आवास योजना का सारा काम पंचायतों के माध्यम से हो रहा है। 

इसप्रलए पंचायत में सप्रचव की व्यवथिा की गई है। मनरगेा में रोजगार सहायक की व्यवथिा की है, 

पंचायत भवन की व्यवथिा की है, उनका ऑप्रफस ठीक हो, इसकी व्यवथिा की है। प्रप्रआसाफ्ि ललान 

ललस जैसे तमाम एप डैवलप प्रकए हैं, प्रजससे पंचायतों को तकनीकी सपोिन प्रदया जा सके। पंचायतें 

ठीक प्रकार से अपने आपको प्रवकप्रसत कर सकें , एडवांस ललान कर सकें , इसके प्रलए हमने जीपीडीपी 

बनाने पर बल प्रदया िा।  

मझेु इस बात की प्रसन्नता है प्रक  हम तीन साल से लगातार प्रयास कर रहे िे और अब तक 

2 लाख 45 हजार पंचायतों ने जीपीडीपी बनाकर अपने आपको तैयार प्रकया है। इसके आधार पर वे 

काम करने के प्रलए आगे बढ़ेंगे। 
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SHRI JAGDAMBIKA PAL (DOMARIYAGANJ): Sir, I would like to ask a question 

to the hon. Minister, through you.  The Ministry of Panchayati Raj has recently 

launched ‘Sabki Yojana Sabka Vikas’ programme under which the Government 

has proposed – what he has said just now – Gram Panchayat Development Plan 

(GPDP) to give a chance to the Gram Panchayats to participate in planning for 

themselves and to provide sufficient financial resources to them.  Therefore, 

what progress has been made in this regard specially in the Aspirational 

Districts?  It is because Siddharthnagar is also an Aspirational District among 

the 115 Aspirational Districts.  Thank you, Sir. 

श्री नरने्द्द्र ल ांह तोमर: माननीय अध्यक्ष जी, माननीय सदथय ने आकांक्षी प्रजलों की बात कही है। 

आकांक्षी प्रजलों में भारत सरकार और राज्य सरकार की प्रजतनी भी योजनाए ंहैं, सब ठीक से काम 

करें और दूसर ेप्रजलों की बराबरी पर आ सकें , इसके पीछे प्रनप्रित रूप से लक्ष्य यही िा। 

 जहां तक पंचायत मंत्रालय का सवाल है, पंचायत मंत्रालय ने आकांक्षी प्रजलों की दृप्रि से कोई 

अत्यप्रधक राप्रि जारी नहीं की है, लेप्रकन ग्रामीण प्रवकास, गरीबी उन्मूलन, आजीप्रवका, थवयं सहायता 

समूह से संबंप्रधत प्रजतनी योजनाए ंहैं, उन सबको प्रािप्रमकता से रखा है। 

श्री जगदलबबका पाि (डुमररयागांज): इस तरह से तो हम कमजोर हो जाएगं।े 

श्री नरने्द्द्र ल ांह तोमर: आप देप्रखए, दरअसल कमजोरी इसके कारण नहीं है प्रक  वहां पैसा कम है। 

कमजोरी का कारण है प्रक  प्रक्रयान्वयन में असंतलुन है। आकांक्षी प्रजलों को प्रािप्रमकता पर रखने का 

उदे्दश्य यही है प्रक  प्रक्रयान्वयन कारगार ढंग से हो ताप्रक प्रजले बराबरी के थतर पर आ सकें । 

श्री  ौलमत्र खान (लबशनुपुर):माननीय अध्यक्ष जी, सीधी बात है, वैथि बंगाल में प्रधान मंत्री आवास 

योजना, प्रधान मंत्री ग्राम सड़क योजना का नाम बदलकर  बांग्ला आवास योजना प्रलख देते हैं, बांग्ला 

ग्राम सड़क योजना प्रलख देते हैं। नरगेा का जो काम होता है, 100 प्रदन का होता है, ज्यादा से ज्यादा 

फेक एमाउंड डायरके्ि बैंक में जाता है, तणृमूल कायनकतान के एकाउंि में पेमेंि जाती है। …(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष: आप बैठ जाइए। 

…(व्यवधान) 

श्री  ौलमत्र खान (लबशनपुुर): मैं आपसे पूछना चाहता ह ं प्रक  क्या आप यह पेमेंि बंद करना चाहते 

हैं? इसे बंद करना चाप्रहए। …(व्यवधान)         

…(व्यवधान) 

(1155/MK/SMN) 

माननीय अध्यक्ष: माननीय सदथयगण, अभी मैंने आपको आसन से व्यवथिा दी िी। इस बार तो मैं 

आसन से व्यवथिा ही दे रहा ह ं। माननीय सदथय, मेरा आग्रह है, मैंने इस बार नए सत्र में प्रफर आपसे 

सहमप्रत ले ली है प्रक िॉिन में क्वैिन और सािन में आंसर हो। संसदीय कायन मंत्री जी क्या आप राजी 

हैं?  
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THE MINISTER OF PARLIAMENTARY AFFAIRS, MINISTER OF COAL AND 

MINISTER OF MINES (SHRI PRALHAD JOSHI): We fully agree with you Sir. 

DR. SUKANTA MAJUMDAR (BALURGHAT): Sir, in his answer, the hon. 

Minister has stated that DBT has been introduced for making the Government 

schemes to ensure better targeting of the subsidies. But Sir, till now, DBT has 

been introduced only in a few things such as fertilizers and all these things.  

 I would like to ask the hon. Minister whether the Government is planning 

to bring DBT in all inputs of agriculture especially in the case of agricultural 

equipment because nowadays, the subsidy is going to the companies which are 

manufacturing the agricultural equipment and not to the farmers directly. So, is 

the Government planning to benefit the farmer directly or not?  

 (इकि) 

माननीय अध्यक्ष: प्रश्न 126 - डॉ. सकुान् त मजूमदार।  
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 (प्रश्न 126) 

श्री परषोत्तम रूपािा: माननीय अध्यक्ष महोदय, माननीय सदथय जी ने पूछना चाहा है प्रक हम 

सप्रब्लसडी डीबीिी के माध्यम से देने का प्रयास कर रहे हैं, मगर सभी मदों में नहीं दे रहे हैं। कुछ मदों 

में हमारी सप्रब्लसडी कंपनीज को जाती है, जैसे- फिीलाइजर में पहले कंपनी को ही प्रदया जाता िा। 

मगर, अब हमने इनको प्रकसान के प्रबल के साि जोड़ने का प्रयास कर प्रदया है। माननीय सदथय जी 

का पूछना है प्रक मैकेनाइजेिन में मिीनों के ऊपर जो प्रकसानों को सप्रब्लसडी प्रमल रही है, वह कंपनी 

के बजाय प्रकसान को प्रमले। यह आपका बहुत ही अच्छा सझुाव है। हम अगली बार अपने कायनक्रमों 

में इस सझुाव को ध्यान में लेंग।े  

श्री मिुायम ल ांह यादव (मैनपुरी): माननीय अध्यक्ष महोदय, हमार ेपास डॉ.फारूख अब्लदलु्ला साहब 

बैठते िे।  डॉ. फारूख अब्लदलु्ला सदन में कब आएगंे, कृपया आप मझेु बताइए? 

माननीय अध्यक्ष: प्रश्न काल के बाद।  

डॉ.  ुकान्द्त मजूमदार (बािूरघाि): मैं सेकें ड सप्रललमेंिरी में यह पूछना चाहता ह ं प्रक गवननमेंि  

कौन-सा थिेप ल ेरही है, प्रजससे हमारी खेती में माडनन इप्रक्वपमेंि्स आए,ं खेती में माडनन इप्रक्वपमेंि्स 

का इंट्रोडक्िन हो, जो हमार ेप्रकसानों की पैदावार बढ़ाने में मदद कर?े 

श्री परषोत्तम रूपािा: अध्यक्ष महोदय, हमारा कृप्रष मिीनीकरण का एक सप्रब्लमिन चल रहा है। 

इसके माध्यम से और आईसीएआर के माध्यम से संिोप्रधत मिीनों के प्रनदिनन, प्रकसानों के सामने 

कृप्रष प्रवज्ञान कें रों के माध्यम से प्रकसानों में जागरूकता आए और उन मिीनों के उपयोग के बार ेमें 

प्रकसान जानकारी ले, ऐसे प्रनदिनन फील्ड पर करवा रहे हैं, कर रहे हैं। मिीन मैकेनाइजेिन प्रकसानों 

में बढ़े, इसके प्रलए उसको सप्रब्लसडी देने का भी प्रावधान है। 

श्री भोिा ल ांह (बुिांदशहर): माननीय अध्यक्ष महोदय, मैं आपके माध्यम से अपने यिथवी प्रधान 

मंत्री जी और आदरणीय कृप्रष और कृप्रष कल्याण मंत्री जी के प्रप्रत आभार व्यक्त करना चाह ंगा, प्रजन्होंने 

देि के अन्नदाता की आय को दोगुना करने के प्रलए सराहनीय कदम, अनेक योजनाओ ंऔर सप्रब्लसडी 

के द्वारा प्रकसानों को देने का कायन प्रकया है। माननीय मंत्री जी के द्वारा जो प्रश्न का उत्तर प्रमला है, मैं 

उससे बहुत ही संतिु ह ं। बहुत सराहनीय उत्तर माननीय मंत्री जी ने प्रदया है। 

 एक समथया है। मैं प्रदल्ली के नजदीक बलुंदिहर से आता ह ं। पराली जलाने के ऊपर प्रकसानों 

के ऊपर यह आरोप िोपा जाता है प्रक प्रदूषण प्रकसानों द्वारा पराली जलाने के कारण होता है। 

माननीय मंत्री जी ने इसको रोकने के प्रलए, प्रकसान के जो फसलों के बचे हुए अविेष हैं, उनको वहीं 

पर खत्म करने के प्रलए जो यंत्र देने की योजना है, वह सराहनीय है। मैं आपको बताना चाह ंगा प्रक मेर े

लोक सभा क्षेत्र में करीब 374985 प्रकसान ऐसे हैं, प्रजन्होंने प्रधान मंत्री स्मान प्रनप्रध का लाभ प्रलया 

है। लेप्रकन, जो पराली खत्म करने वाले यंत्र हैं, इनकी संख्या बहुत कम है। मात्र 300 प्रकसानों को 

इसका सप्रब्लसडी के रूप में लाभ प्रमला।   

(1200/YSH/MMN)  

 मैं माननीय मंत्री जी से जानना चाहता ह ं प्रक प्रदल्ली एनसीआर के प्रकसानों पर जबदनथती 

पॉल्यूिन का आरोप लगता है। चाहे हवा हररयाणा में चले, या चाहे मेरठ में चले, लेप्रकन पॉल्यूिन 



11-02-2020     Hcb/Rsg                      Uncorrected/Not for publication                                                 19 

 

का आरोप इन प्रकसानों पर ही लगता है। मैं जानना चाहता ह ं प्रक क्या इसमें सप्रब्लसडी बढ़ाने के प्रलए 

और यंत्रों की संख्या बढ़ाने के प्रलए कोई योजना है? 

श्री परषोत्तम रूपािा : माननीय सदथय, पॉल्यूिन के बार ेमें और खासकर पराली जलाने के प्रलए 

जो काम चल रहा है, हमने उस पर रोक लगाने के प्रलए भारत सरकार की मदद से उत्तर प्रदेि, पप्रिम 

उत्तर प्रदेि, हररयाणा, पंजाब और प्रदल्ली जैसे सभी राज्यों को राप्रि आबंप्रित करने का काम प्रकया 

िा। माननीय सदथय जी ने जानना चाहा है प्रक क्या इसमें रकम बढ़ाने की आवश्यकता है। माननीय 

अध्यक्ष जी, मैं आपके माध्यम से बताना चाहता ह ं प्रक हमने इस मद के प्रलए प्रपछले साल 584.33 

करोड़ रुपय ेरखे िे और अभी तक इतना भी खचन नहीं हुआ है। इसप्रलए अभी जरूरत नहीं है। 

माननीय अध्यक्ष जी, मैं आपके माध्यम से एक बात बताना चाहता ह ं प्रक यह थकीम प्रपछली 31 

तारीख को समाप्त हो चकुी है, लेप्रकन सपु्रीम कोिन के प्रनदेिानसुार हम नई थकीम बनाने जा रहे हैं। 

हम उस थकीम में भी राप्रि को बढ़ावा देंगे। हम प्रकसानों के साि और सभी थिेकहोल्डसन के साि 

बातचीत करके नई योजनाए ंभी बनाने जा रहे हैं। 

(इप्रत)  

 

प्रश्न काि  माप्त 
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स्थगन प्रस्ताव क� सूचनाओ ंके बार ेमें िविनणर्य 
1201 बजे  
माननीय अध्य�: माननीय सदस्यगण, मझेु कुछ माननीय सदस्यों द्वारा कुछ िवषयों पर स्थगन 
प्रस्ताव क� सूचनाए ंप्रा� ह�ई हैं। मैंने िकसी भी स्थगन प्रस्ताव क� िकसी भी सूचना के िलए अनमुित 
प्रदान नहीं क� है। 
 

----- 
 

सभा पटल पर रखे गए पत्र 
1202 बजे  
माननीय अध्य�: अब पत्र सभा पटल पर रखे जाएगंे। 
 श्री जी. िकशन रड्ेडी। 
THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF HOME AFFAIRS (SHRI G. 
KISHAN REDDY): Sir on behalf of Shri Amit Shah, I beg to lay on the Table a 
copy each of the following papers (Hindi and English versions):-  

1. Detailed Demands for Grants of the Ministry of Home Affairs 
(Volume I) for the year 2020-2021.  

2. Detailed Demands for Grants of the Ministry of Home Affairs (Union 
Territories) (Volume II) for the year 2020-2021.  

3. Output Outcome Monitoring Framework of the Ministry of Home 
Affairs for the year 2020-2021.  

----- 
सामािजक न्याय और अिधका�रता मतं्री (श्री थावर चंद गहलोत): अध्य� महोदय, मैं 
िनम्निलिखत पत्रों क� एक-एक प्रित (िहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) सभा पटल पर रखता ह�ं:- 

1. वषर् 2020-2021 के िलए सामािजक न्याय और अिधका�रता मंत्रालय क� अनुदानों 
क�  िवस्ततृ मांगें। 

2. वषर् 2020-2021 के िलए सामािजक न्याय और अिधका�रता िवभाग, सामािजक 
न्याय और अिधका�रता मंत्रालय क� िनगर्त प�रणामी अनशु्रवण �परखेा। 

3. वषर् 2020-2021 के िलए िदव्यांगजन सशि�करण िवभाग, सामािजक न्याय और 
अिधका�रता मंत्रालय क� िनगर्त प�रणामी अनशु्रवण �परखेा। 

--- 
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THE MINISTER OF HEALTH AND FAMILY WELFARE, MINISTER OF 
SCIENCE AND TECHNOLOGY AND MINISTER OF EARTH SCIENCES (DR. 
HARSH VARDHAN): Sir, I beg to lay on the Table a copy each of the following 
papers (Hindi and English versions):-  

1. Detailed Demands for Grants of the Ministry of Earth Sciences for 
the year 2020-2021.  

2. Output Outcome Monitoring Framework of the Ministry of Earth 
Sciences for the year 2020-2021.  

----- 
THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF MICRO, SMALL AND 
MEDIUM ENTERPRISES AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF 
ANIMAL HUSBANDRY, DAIRYING AND FISHERIES (SHRI PRATAP 
CHANDRA SARANGI): Sir, on behalf of Shri Giriraj Singh, I beg to lay on the 
Table a copy of the Detailed Demands for Grants (Hindi and English versions) 
of the Ministry of Fisheries, Animal Husbandry and Dairying for the year 2020-
2021. 

----- 
THE MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY OF STATISTICS AND 
PROGRAMME IMPLEMENTATION AND MINISTER OF STATE OF THE 
MINISTRY OF PLANNING (RAO INDERJIT SINGH): Sir, I beg to lay on the 
Table a copy of the Detailed Demands for Grants (Hindi and English versions) 
of the Ministry of Statistics and Programme Implementation for the year 2020-
2021. 

----- 
THE MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY OF AYURVEDA, YOGA AND 
NATUROPATHY, UNANI, SIDDHA AND HOMOEOPATHY (AYUSH) AND 
MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF DEFENCE (SHRI SHRIPAD 
YESSO NAIK): I beg to lay on the Table:- 

(1) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the Nehru 
Institute of Mountaineering, Uttarkashi, for the year 2018-2019, 
alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the Government 
of the working of the Nehru Institute of Mountaineering, Uttarkashi, for 
the year 2018-2019.  
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(2)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 

the papers mentioned at (1) above. 
(3) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the National 

Institute of Mountaineering and Allied Sports, Dirang, for the year 2018-
2019, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the Government 
of the working of the National Institute of Mountaineering and Allied 
Sports, Dirang, for the year 2018-2019.  

(4)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 
the papers mentioned at (3) above. 

(5) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the Jawahar 
Institute of Mountaineering and Winter Sports, Pahalgam, for the year 
2018-2019, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the Government 
of the working of the Jawahar Institute of Mountaineering and Winter 
Sports, Pahalgam, for the year 2018-2019.  

(6)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 
the papers mentioned at (5) above. 

(7) A copy each of the following papers (Hindi and English versions):-  
1. Detailed Demands for Grants of the Ministry of AYUSH for the year 

2020-2021.  
2. Output Outcome Monitoring Framework of the Ministry of AYUSH 

for the year 2020-2021.  
----- 

उ�र पूव� �ेत्र िवकास मतं्रालय के राज्य मतं्री; प्रधानमतं्री कायार्लय में राज्य मतं्री; कािमर्क, 
लोक िशकायत और पेंशन मतं्रालय में राज्य मतं्री; परमाणु ऊजार् िवभाग में राज्य मतं्री तथा 
अंत�र� िवभाग में राज्य मतं्री (डॉ. िजतेन्द्र िसहं): अध्य� महोदय, मैं िनम्निलिखत पत्रों क� एक-
एक प्रित (िहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) सभा पटल पर रखता ह�ं:- 

1. वषर् 2020-2021 के िलए उ�र पूवर् �ेत्र िवकास मंत्रालय क� अनदुानों क� िवस्ततृ 
मांगें। 

2. वषर् 2020-2021 के िलए उ�र पूवर् �ेत्र िवकास मंत्रालय क� िनगर्त प�रणामी 
अनशु्रवण �परखेा। 

----- 
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THE MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY OF YOUTH AFFAIRS AND 
SPORTS AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF MINORITY 
AFFAIRS (SHRI KIREN RIJIJU): Sir, I beg to lay on the Table a copy each of 
the following papers (Hindi and English versions) under sub-section (1) of 
Section 394 of the Companies Act, 2013:- 

  (1) Review by the Government of the working of the National Minorities 
Development and Finance Corporation, Delhi, for the year 2018-2019.  

 (2) Annual Report of the National Minorities Development and Finance 
Corporation, Delhi, for the year 2018-2019, alongwith Audited 
Accounts and comments of the Comptroller and Auditor General 
thereon. 

----- 
 
ससं्कृित मतं्रालय के राज्य मतं्री तथा पयर्टन मतं्रालय के राज्य मतं्री (श्री प्र�ाद िसहं पटेल): 
अध्य� महोदय, मैं िनम्निलिखत पत्रों क� एक-एक प्रित (िहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) सभा पटल 
पर रखता ह�ं:- 

1. वषर् 2020-2021 के िलए संस्कृित मंत्रालय क� अनदुानों क� िवस्ततृ मांगें। 
2. वषर् 2020-2021 के िलए संस्कृित मंत्रालय क� िनगर्त प�रणामी अनशु्रवण �परखेा। 

--- 
 
THE MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY OF POWER, MINISTER OF 
STATE OF THE MINISTRY OF NEW AND RENEWABLE ENERGY AND 
MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF SKILL DEVELOPMENT AND 
ENTREPRENEURSHIP (SHRI R.K. SINGH): Sir, I beg to lay on the Table a 
copy of the Detailed Demands for Grants (Hindi and English versions) of the 
Ministry of Skill Development and Entrepreneurship for the year 2020-2021.  

 
----- 
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THE MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY OF HOUSING AND URBAN 
AFFAIRS, MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY OF CIVIL AVIATION AND 
MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF COMMERCE AND INDUSTRY 
(SHRI HARDEEP SINGH PURI): Sir, I beg to lay on the Table:- 

(1) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the India 
Trade Promotion Organisation, New Delhi, for the year 2018-2019, 
alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the Government 
of the working of the India Trade Promotion Organisation, New Delhi, 
for the year 2018-2019.  

(2)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 
the papers mentioned at (1) above. 

(3) A copy of the Detailed Demands for Grants (Hindi and English versions) 
of the Ministry of Commerce and Industry for the year 2020-2021. 

----- 
(1205/VR/RPS) 
THE MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY OF SHIPPING AND MINISTER 
OF STATE IN THE MINISTRY OF CHEMICALS AND FERTILIZERS (SHRI 
MANSUKH L. MANDAVIYA): Sir, I beg to lay on the Table a copy each of the 
following papers (Hindi and English versions):- 
 

1. Detailed Demands for Grants of the Ministry of Chemicals and 
Fertilizers for the year 2020-2021. 

 
2. Output Outcome Framework of the Department of Chemicals and 

Petrochemicals, Ministry of Chemicals and Fertilizers for the year 
2020-2021. 

 
3. Output Outcome Framework of the Department of 

Pharmaceuticals, Ministry of Chemicals and Fertilizers for the 
year 2020-2021. 

4. Detailed Demands for Grants of the Ministry of Shipping for the 
year 2020-2021. 

----- 
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इस्पात मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री फग्गन िसहं कुलस्ते): महोदय, मैं िनम्निलिखत पत्रों क� एक-
एक प्रित (िहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) सभा पटल पर रखता ह�ं: 

(1) वषर् 2020-2021 के िलए इस्पात मंत्रालय क� अनदुानों क� िवस्ततृ मांगें। 
(2) वषर् 2020-2021 के िलए इस्पात मंत्रालय क� िनगर्त प�रणामी अनशु्रवण �परखेा। 

 
----- 

 
THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF PARLIAMENTARY 
AFFAIRS AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF HEAVY 
INDUSTRIES AND PUBLIC ENTERPRISES (SHRI ARJUN RAM MEGHWAL): 
Sir, I beg to lay:- 

1. A copy of the Detailed Demands for Grants (Hindi and English 
versions) of the Ministry of Heavy Industries and Public Enterprises 
for the year 2020-2021. 

2. A copy each of the following papers (Hindi and English versions) 
under sub-section (1) of Section 394 of the Companies Act, 2013:- 

(i)  Review by the Government of the working of the Engineering 
Projects (India) Limited, New Delhi, for the year 2018-2019. 

(ii) Annual Report of the Engineering Projects (India) Limited, New 
Delhi, for the year 2018-2019, alongwith Audited Accounts and 
comments of the Comptroller and Auditor General thereon. 

----- 
 
THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF ROAD TRANSPORT AND 
HIGHWAYS (GENERAL (RETD.) V. K. SINGH):- Sir, I beg to lay on the Table 
a copy of the Detailed Demands for Grants (Hindi and English versions) of the 
Ministry of Road Transport and Highways for the year 2020-2021. 
 

----- 
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उपभो�ा मामले, खाद्य और सावर्जिनक िवतरण मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री दानवे रावसाहबे 
दादाराव): महोदय, मैं िनम्निलिखत पत्रों क� एक-एक प्रित (िहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) सभा पटल 
पर रखता ह�ं: 

1. वषर् 2020-2021 के िलए खाद्य और सावर्जिनक िवतरण िवभाग, उपभो�ा मामले, 
खाद्य और सावर्जिनक िवतरण मंत्रालय क� अनदुानों क� िवस्ततृ मांगें। 

2. वषर् 2020-2021 के िलए खाद्य और सावर्जिनक िवतरण िवभाग, उपभो�ा मामले, 
खाद्य और सावर्जिनक िवतरण मंत्रालय क� िनगर्त प�रणामी �परखेा। 

3. वषर् 2020-2021 के िलए उपभो�ा मामले िवभाग, उपभो�ा मामले, खाद्य और 
सावर्जिनक िवतरण मंत्रालय क� िनगर्त प�रणामी �परखेा। 

 
----- 

 
ग्रामीण िवकास मतं्रालय में राज्य मतं्री (साध्वी िनरजंन ज्योित): महोदय, मैं िनम्निलिखत पत्र 
सभा पटल पर रखती ह�ं: 
(1) (एक) लोक कायर्क्रम और ग्रामीण प्रौद्योिगक� िवकास प�रषद, नई िदल्ली के वषर् 2018-

2019 के वािषर्क प्रितवेदन क� एक प्रित (िहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) तथा 
लेखापरीि�त लेखे। 

     (दो) लोक कायर्क्रम और ग्रामीण प्रौद्योिगक� िवकास प�रषद, नई िदल्ली के वषर् 2018-
2019 के कायर्करण क� सरकार द्वारा समी�ा क� एक प्रित (िहन्दी तथा अंगे्रजी 
संस्करण)। 

(2) उपयुर्� (1) में उिल्लिखत पत्रों को सभा पटल पर रखने में ह�ए िवलंब के कारण दशार्ने वाला 
िववरण (िहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

(3) (एक)  राष्ट्रीय ग्रामीण अवसंरचना िवकास अिभकरण, नई िदल्ली के वषर् 2018-2019 के 
वािषर्क प्रितवेदन क� एक प्रित (िहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) तथा लेखापरीि�त 
लेखे। 

     (दो) राष्ट्रीय ग्रामीण अवसंरचना िवकास अिभकरण, नई िदल्ली के वषर् 2018-2019 के 
कायर्करण क� सरकार द्वारा समी�ा क� एक प्रित (िहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

(4) उपयुर्� (3) में उिल्लिखत पत्रों को सभा पटल पर रखने में ह�ए िवलंब के कारण दशार्ने वाला 
िववरण (िहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

 
----- 
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THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF HUMAN RESOURCE 
DEVELOPMENT, MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF 
COMMUNICATIONS AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF 
ELECTRONICS AND INFORMATION TECHNOLOGY (SHRI SANJAY 
DHOTRE): Sir, I beg to lay on the Table:- 

1. A copy of the Annual Accounts (Hindi and English versions) 
of the Atal  Bihari Vajpayee Indian Institute of Information 
Technology and  Management, Gwalior, for the year 2017-
2018, together with Audit  Report thereon.  

2. Statement (Hindi and English versions) showing reasons for 
delay in  laying the papers mentioned at (1) above. 

 
----- 

 
गृह मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री िनत्यानन्द राय): महोदय, मैं केन्द्रीय �रजवर् पिुलस बल अिधिनयम, 
1949 क� धारा 18 क� उप-धारा (3) के अंतगर्त केन्द्रीय �रजवर् पिुलस बल, सहायक उप-िनरी�क 
(फामार्िसस्ट), कम्बेटाइज्ड पैरा मेिडकल पोस्ट, भत� िनयम, 2019 जो 28 िदसम्बर, 2019 के 
भारत के सा�ािहक राजपत्र में अिधसूचना संख्या सा.का.िन. 366 में प्रकािशत ह�ए थे, क� एक प्रित 
(िहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) सभा पटल पर रखता ह�ं। 
खाद्य प्रससं्करण उद्योग मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री रामे�र तेली): महोदय, मैं वषर् 2020-2021 
के िलए खाद्य प्रसंस्करण उद्योग मंत्रालय क� अनुदानों क� िवस्ततृ मांगों क� एक प्रित (िहन्दी तथा 
अंगे्रजी संस्करण) सभा पटल पर रखता ह�ं। 

----- 
THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF MICRO, SMALL AND 
MEDIUM ENTERPRISES AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF 
ANIMAL HUSBANDRY, DAIRYING AND FISHERIES (SHRI PRATAP 
CHANDRA SARANGI): Sir, I beg to lay on the Table a copy each of the following 
papers (Hindi and English versions):- 

1. Detailed Demands for Grants of the Ministry of Micro, Small and 
Medium Enterprises for the year 2020-2021. 

2. Output Outcome Framework of the Ministry of Micro, Small and 
Medium Enterprises for the year 2020-2021. 

----- 
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THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF PARLIAMENTARY 
AFFAIRS AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF HEAVY 
INDUSTRIES AND PUBLIC ENTERPRISES (SHRI ARJUN RAM MEGHWAL): 
Sir, on behalf of Shri Ravi Shankar Prasad, I beg to lay on the Table a copy of 
the Detailed Demands for Grants (Hindi and English versions) of the Ministry of 
Law and Justice for the year 2020-21. 

--- 
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STANDING COMMITTEE ON LABOUR 

4th Report 
 
SHRI BHARTRUHARI MAHTAB (CUTTACK): Sir, I beg to present the Fourth 
Report (Hindi and English versions) of the Standing Committee on Labour on 
‘The Occupational Safety, Health and Working Conditions Code, 2019’ 
pertaining to the Ministry of Labour & Employment. 

--- 
गृह कायर् सबंंधी स्थायी सिमित के 217वें प्रितवेदन में अंतिवर्� िसफा�रशों/िटप्पिणयों के 

कायार्न्वयन क� िस्थित के बार ेमें व�व्य – सभा पटल पर रखा गया। 
 

गृह मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री िनत्यानन्द राय): महोदय, गहृ मंत्रालय से संबंिधत अनुदानों क� 
मांगों (2018-19) के बार े में गहृ कायर् संबंधी स्थायी सिमित के 209वें प्रितवेदन में अंतिवर्� 
िसफा�रशों/िटप्पिणयों पर क�-गई-कारर्वाई संबंधी सिमित के 217वें प्रितवेदन में अंतिवर्� 
िसफा�रशों/िटप्पिणयों के कायार्न्वयन क� िस्थित के बार ेमें व�व्य सभा पटल पर रखता ह�ं। 

----- 
कायर् मतं्रणा सिमित 

13वें प्रितवेदन के सबंंध में प्रस्ताव 
 

ससंदीय कायर् मतं्री; कोयला मतं्री तथा खान मतं्री (श्री प्रहलाद जोशी): महोदय, मैं प्रस्ताव करता 
ह�ं: 

“िक यह सभा 10 फरवरी, 2020 को सभा में प्रस्ततु कायर् मंत्रणा सिमित के 13वें 
प्रितवेदन से सहमत है।” 

माननीय अध्य�: प्र� यह है: 
“िक यह सभा 10 फरवरी, 2020 को सभा में प्रस्ततु कायर् मंत्रणा सिमित के 13वें 
प्रितवेदन से सहमत है।” 

प्रस्ताव स्वीकृत ह�आ। 
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िनयम 377 के अधीन मामले -- सभा पटल पर रखे गए 

 
माननीय अध्य�: िनयम 377 के अधीन मामले सभा पटल पर रखे जाने क� अनमुित प्रदान क� 
जाती है। 

----- 
Re: Need to develop Gorakhpur in Uttar Pradesh as a tourist destination 

and also provide a special package for the purpose 

श्री रिव िकशन (गोरखपरु): गोरखपरु पूवार्चल का एक प्रमखु शहर ह ैजो िबहार एवं नेपाल से सटा 
है। यहा ँ पयर्टन क� अपार संभावनाए ं हैं। गोरखपरु क� भूिम अनेक ऐितहािसक एवं मध्यकालीन 
धरोहरों, स्मारकों/मंिदरों के साथ संपन्न है। यहा ँ के प्रिसद्ध गोरखनाथ मंिदर, िवष्ण ुमंिदर, गीता 
वािटका, गीता पे्रस, चौरीचौरा शहीद स्मारक आिद आगंतकुों को आकिषर्त करते हैं। अन्य देखने 
योग्य स्थान जैसे यहा ँका आरोग्य मंिदर इमामबाड़ा, रामगढ़ ताल, परुाताित्वक बौद्ध संग्राहालय, 
न�त्रशाला आिद पयर्टकों को आकिषर्त करते हैं। यहा ँप्राचीन गोरखपीठ का गोरखनाथ मंिदर है। 
गोर�नाथ मंिदर गोरखपरु मंिदर में अनवरत योग साधना का क्रम प्राचीन कल से चलता रहा है। 
कबीर क� महािनवार्ण स्थली भी इसके नजदीक है। चौरी-चौरा का शहीद स्मारक गोरखपरु के पास 
है। राष्ट्रीय राजमागर् पर बस्ती से गोरखपरु के रास्ते संतकबीर नगर में मगहर है। जहां िस्थत है कबीर 
का िनवार्ण स्थल । कबीर क� मजार और समािध मात्र सौ िफट क� दूरी पर है, जहां दूर दूर से लोग 
दशर्नाथर् आते हैं। मगहर में हर साल तीन बड़े कायर्क्रमों का आयोजन िकया जाता है। भगवान बुद्ध का 
जन्म 623 बीसी में लिुम्बनी के प्रिसद्ध बागों में ह�आ था, जो प्रिसद्ध तीथर्यात्रा का स्थान है। लिुम्बनी 
जाने के िलए गोरखपरु रले्वे स्टेशन सबसे नजदीक है। सड़क मागर् द्वारा लिुम्बनी जाने के िलए 
गोरखपरु से ही सड़क मागर् जड़ुा है। तरकुलहा देवी मंिदर भी गोरखपरु मागर् से जड़ुा है, जो अपनी 
िवशेषताओ ंके कारण प्रिसद्ध है। तरकुलहा देवी के मंिदर जाने के िलए नजदीक� एयरपोटर् गोरखपरु 
एयरपोटर् है। टे्रन द्वारा गोरखपरु रले्वे स्टेशन से तरकुलहा देवी के मंिदर जाया जाता है। सड़क मागर् 
द्वारा गोरखपरु रले्वे स्टेशन से बस, टैक्सी द्वारा तरकुलहा देवी के मंिदर को दशर्नाथर् जाया जाता है। 
गोरखपरु से 51 िकलोमीटर पूवर् राष्ट्रीय राजमागर् संख्या 28 पर कुशीनगर, एक अंतरार्ष्ट्रीय पयर्टन 
स्थल है जो बौद्ध धमर् के संस्थापक भगवान बुद्ध से जड़ुा ह�आ है। यहा ँभगवान बदु्ध के चार पिवत्र 
स्थानों में से एक है। बदु्ध ने अपना अंितम उपदेश िदया, 483 ईसा पूवर् में महाप�रिनवार्ण (मो�) प्रा� 
िकया और रामभर स्तूप में उनका अंितम संस्कार िकया गया। हवाई यात्रा करने वाले आगंतकु 
कुशीनगर पह�चँने के िलए गोरखपरु हवाई अड्डे क� सेवा लेते हैं। रलेगाड़ी से यात्रा करने के िलए भी 
आगंतकुों को गोरखपरु तक रले से सफर करना होता है। सभी पयर्टन स्थलों का कें द्र गोरखपरु है। 
यहा ँपयर्टन क� अपार संभावनाए ंहैं। उ�र प्रदेश के माननीय मखु्यमंत्री के द्वारा राज्य सरकार पयर्टन 
के िवकास के िलए अभूतपूवर् कायर् कर रही है। उनके द्वारा राज्य सरकार अपने स्तर से बह�त सारे 
िवकास के कायर् कर रही है लेिकन कें द्र का सहयोग अत्यंत आवश्यक है। कें द्र सरकार को िवशेष 
ध्यान देते ह�य ेगोरखपरु को पयर्टन स्थल के �प में िवकिसत करने क� योजना िवकिसत करनी 
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चािहए। अयोध्या में राम मिंदर के �ि�कोण से भी गोरखपरु क� मह�ा बढ़ गई है। गोरखपरु में हवाई 
अड्डा मौजूद है जहां आठ िवमानों क� आवाजाही है। यह देश के प्रमखु  है। यह रले िलंक से भी पर े
देश से जड़ा है। यहा ँहवाई अडडा व रले संपकर्  के िवस्तार क� ज�रत है। जब तक पयर्टन नगरी के 
�प में इसे िवकिसत नहीं िकया जाएगा, तब तक यह िव� पटल के पयर्टन मानिचत्र पर नहीं उभर 
सकता है। यहा ँजो भी मूलभूत सिुवधायें है उसे अंतरार्ष्ट्रीय स्तर पर िवकिसत करने क� आवश्यकता 
है। यह पयर्टन के �ि�कोण से आवश्यक है िजस पर कें द्र सरकार को िवशेष ध्यान व सहयोग देना 
होगा। अंत में सदन के माध्यम से कें द्र सरकार से मांग करता ह� ँिक गोरखपरु में िवशेष पैकेज पयर्टन 
के �प में िदया जाए और गोरखपरु को पयर्टन के �प में िवकिसत करने में कें द्र अपनी अहम भूिमका 
िनभाए। 

 (इित) 

Re: Need to introduce NCERT curriculum in all CBSE affiliated schools in 
the country 

श्री राकेश िसहं (जबलपुर): माननीय अध्य� महोदय, िकसी भी देश के िलए िश�ा का अपना एक 
महत्व है। हमार ेदेश क� मूलभूत िश�ा प्रणाली पूर ेिव� में एक अलग पहचान रखती है। 

अध्य� महोदय, पूवर् क� अपे�ा अब हमारा देश िश�ा के प्रित बह�त जाग�क हो गया है। 
अिभवावक आज अपने िहस्से क� छोटी - बड़ी खिुशयों को त्याग कर अपने बच्चों क� िश�ा पर 
अिधक व्यय कर रहे है। आज लोगो में िश�ा के प्रित जाग�कता स्प� �प से देखी जा सकती है। 
िकन्त ुपूवर्वत� सरकारों ने िश�ा के िलए सरकारी संस्थानों के बजाए पूरी िश�ा व्यवस्था िनजी हाथों 
में देने का प्रयास िकया और देश के लगभग बह�त से िश�ण संस्थान िनजी हाथो मे चले गए। 

िनजी संस्थानों ने समय के साथ-साथ अपने पाठ्यक्रमों को तय करने श�ु िकया, उदाहरण 
हेत ुएक शहर में 20 िनजी स्कूल है और सभी केन्द्रीय माध्यिमक िश�ा मण्डल (C.B.S.E.) से 
मान्यता प्रा� है िफर भी सभी स्कूलो के पाठ्यक्रम अलग-अलग है।पाठ्यकम� के अलग-अलग होने 
और महेंगे प्रकाशक के कारण अिभवावकों पर पसु्तकों क� खरीदी का भर बह�त अिधक पड़ रहा है। 

अध्य� महोदय, मैं आपके माध्यम से सरकार और मानव संसाधन िवकास मंत्री से आग्रह 
क�ंगा िक कम से कम सी.बी.एस.ई. मान्यता प्रा� स्कूलो में एन.सी.ई.आर.टी (N.C.E.R.T.) के 
पाठ्यकम� को शािमल करना आिनवायर् िकया जाना चािहए, िजससे देश के िविभन्न प्रकाशकों क� 
मनमानी से करोड़ो अिभवावकों को बचाया जा सके और सी.बी.एस.ई. से मान्यता प्रा� सभी स्कूलो 
के पाठ्यकम� में समानता बनी रहे। 

(इित) 
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Re: Treatment of rare diseases 

DR. KIRIT P. SOLANKI (AHMEDABAD WEST): I request the government to 
provide subsidized medical care to patients from poor backgrounds who are 
suffering from rare diseases like Gaucher ‘s Disease, Hurler Syndrome, Wolman 
Disease etc. Though these diseases have a low prevalence and are individually 
rare, collectively as a whole in the country 6-8% of people are estimated to be 
affected. 50% of cases are children and most of these are genetic diseases. 
Parents and families of these children face a lot of emotional and financial drain 
as the cost of treatment is very high. Treatment for some of these diseases may 
vary from Rs 10 lakh to 1 crore and lifelong treatment may be necessary. I 
request the Government to promote R&D in developing affordable therapies and 
a corpus fund must be set up with funds from centre, state and private donors 
so that patients suffering from these diseases could be benefited.  

 (ends) 
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Re: Need to establish an AIIMS like medical institute at ESIC, Kalaburagi 

in Karnataka 
 
DR. UMESH G. JADHAV (GULBARGA): ESIC Medical Complex has been 
Constructed at a cost of Rs.1400 crores on 50 acres of land at Kalaburagi. The 
said gigantic complex is occupied to the paltry extent of 12% leaving 88% space 
vacant. The maintenance of such a huge complex with poor rate of occupancy 
has become nightmare for the authorities. ESIC Kalaburagi constructed at a 
whopping cost of Rs.1400 crore from the tax payers' money cannot be left 
unutilised. 

The Government of India is obliged to sanction and establish a unit of 
AIIMS for all the States. Kalaburagi city where this medical complex exists is 
covered by special status under Article 37 1(J) and such an area with special 
status should get priority in matters of public facilities like AIIMS.  

Kalaburagi being regional headquarters of Public Administration and 
located on borders of Telangana and Maharashtra is emerging as health hub in 
addition to educational hub. Therefore, I urge upon the Government to consider 
establishing AIIMS at ESIC, Kalaburagi.  

 (ends) 
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Re: Need to grant the status of Central University to 

Chaudhary Charan Singh University, Meerut, Uttar Pradesh 
 

श्री राजेन्द्र अग्रवाल (मेरठ):  अध्य� जी, चौधरी चरण िसंह िव�िवद्यालय मेरठ (उ�र प्रदेश) आज 
पूर ेपि�मी उ�र प्रदेश क� शै�िणक ज�रतों को पूरा कर रहा है। इस िव�िवद्यालय में आठ िवभाग 
मौजूद है िजनमें 22 यू.जी.सी. प्रायोिजत कोस�ज और 35 स्विवत कोस�ज कराये जाते है। लगभग 
109 कॉलेज और 252 प्रॉफेशनल संस्थान चौधरी चरण िसंह िव�िवद्यालय से संबद्ध है। पि�मी 
उ�र प्रदेश के लगभग 4 लाख छात्र इस िव�िवद्यालय से जड़ेु है। चौधरी चरण िसंह िव�िवद्यालय 
और इसके मेिडकल कॉलेज का पूणर् �ेत्रफल 300 एकड़ से भी अिधक है। पि�म उ�र प्रदेश क� 
बढ़ती ह�ई शै�िणक मांगो को देखते ह�ए यह अत्यंत महत्वपूणर् है िक चौधरी चरण िसंह िव�िवद्यालय 
को केन्द्रीय िव�िवद्यालय का दजार् िमले। मेरा आपके माध्यम से सरकार से अनरुोध है िक वह चौधरी 
चरण िसंह िव�िवद्यालय को केन्द्रीय िव�िवद्यालय का दजार् प्रदान करें तािक पि�मी उ�र प्रदेश के 
छात्र-छात्राओ को गणुव�ापूणर् िश�ा हेत ुिदल्ली या अन्य स्थानों पर जाना न पड़े। 

 
 (इित) 
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Re: Need to ban the organization Popular Front of India 

 
SHRI JAGDAMBIKA PAL (DOMARIYAGANJ): The need to ban Popular Front 
of India (PFI) and other such organisations, which have been inciting violence in 
India and have, as per the Enforcement Directorate - mobilised about Rs.120 
crore allegedly to fund the anti-Citizenship Amendment Act, 2019 protests in the 
country.  

It has been stated that when NIA had traced the first ISIS module in 
Kerala, some of those arrested were members of the Popular Front of India 
(PFI).  

In 2014, the Kerala government had submitted an affidavit in the High 
Court saying that the activists of the Popular Front of India were involved in at 
least 27 political murders, 86 attempts to murder cases and more than 125 cases 
for whipping up communal passions. Therefore, in the wake of 108 PFI members 
recently having been arrested in Uttar Pradesh, it is the need of the hour to ban 
such organisations for the protection of the country.  

 
 (ends) 
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Re:  Need to  construct barrage on Wainganga river and dams on 

its tributaries in Gadchiroli district, Maharashtra 
 

श्री अशोक महादेवराव नेते (गड़िचरोली-िचमरु): आज देश नक्सलवाद से बरुी तरह प्रभािवत हो 
रहा है। इसका एक प्रमखु कारण इन �ेत्रों का अिवकिसत होना ही है। यिद आिदवासी बाह�ल्य �ेत्रों 
का सवार्गीण िवकास करके वहां के लोगो को राष्ट्र क� मखु्यधारा से जोड़ने का सतत प्रयास िकया 
जाए तो नक्सलवाद क� समस्या से काफ� हद तक िनपटा जा सकता है। 

मेरा संसदीय �ेत्र गढ़िचरोली भी इससे अछूता नहीं है। यह �ेत्र देश का सवार्िधक 
िपछड़ा आिदवासी बाह�ल्य �ेत्र है और यहां के गरीब आिढवासी िकसान िसंचाई क� 
सिुवधा से वंिचत है। इस �ेत्र मे वषर्भर बहने वाली वेनगंगा नढी पर वडसा- कु�ड के 
िनकट बैरजे और इसक� उप-निदयो में िसचाई के िलए बांथरो (बांध) क� स्थापना 
करके इस �ेत्र के िकसानो को समदृ्ध बनाया जा सकता है। 

अत: मेरा सरकार से अनरुोध ह ैिक नक्सलवाद से बरुी तरह प्रभािवत महाराष्ट्र 
राज्य के आिदवासी बाह�ल्य संसदीय �ेत्र गढ़िचरोली - िचमूर में वषर्भर बहने वाली 
वैनगंगा नदी पर वडसा- कु�ड के िनकट बैरजे और इसक� उपनिदया मे िसचाई के 
िलए बांथरो (बांध) क� स्थापना िकए जाने क� आवश्यक पहल कर।े 

(इित) 
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Re: Need to rejuvenate the temples of archeological importance in Achatt 

village in Chhattarpur parliamentary constituency, Madhya Pradesh  

 

डॉ. वीरने्द्र कुमार (टीकमगढ़): मेर ेसंसदीय �ेत्र के अंतगर्त छतरपरु के पास गावँ - अचट्ट महाभारत 
काल में अचलपरु के नाम से प्रचिलत था । इंद्रप्रस्थ को यहीं से कारीगरों का जाना कहा जाता है। 
खजरुाहो क� िशल्प शाला जमीन पर एवं खदुाई के समय अवशेष िमलते रहे हैं तथा भगवान िवष्ण ु
जी गणेश जी और िशव जी के सह� नेत्र क� िशविलंग व आदमकद मूितर्या ँहैं। िशविलंग अिदव्तीय 
है और सह� नेत्र िशविलंग में खड़ा योिन क� तरह यह एकमात्र िशविलंग है। इसे खजरुाहो मंिदर से 
जोड़े जाने क� आवश्यकता है तथा यहा ँमंिदर का जीण�दवार कर मूितर्यों का यहीं पर मूिजयम बनाए 
जाने क� भी आवशयकता है। इसके िवकास से पयर्टक �केगा िजससे छतरपरु के पास के ग्रामों में 
ग्रामीण लोगों को रोजगार के नए अवसर उपलब्ध होंगे। 
 

(इित) 

 
 

Re: Need to restore the rights of scheduled tribes on forest land  
 

श्री बसतं कुमार पांडा (कालाहाण्डी):   देश के 12 लाख आिदवािसयों को जंगल, जमीन व वन 
अिधकार अिधिनयम, 2006 के तहत जमीन का पट्टा ओिडशा में िदया गया था लेिकन दभुार् ग्य से 
फ़रवरी 2019 में सपु्रीम कोटर् ने इस अिधकार को रद्ध कर िदया, िजसके कारण आिदवािसयों के 
अंदर नाराजगी उत्पन्न हो गई। इसके िलए कें द्र सरकार द्वारा कैसे आिदवािसयों को पनु: पट्टा प्रदान 
िकया जाए। उसके िलए सुप्रीम कोटर् में आवेदन करना चािहए। 
 

 

 

(इित) 
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Re: Need to provide a rapid diagnostic kit for detection of Corona 

virus in suspected patients in the country and impose immediate 
temporary ban on import of  sea-food and meat from China 

 

डॉ. सजंय जायसवाल (पि�म चम्पारण):  कोरोना वायसर डब्ल्यू.एच.ओ. द्वारा एक पिब्लक हेल्थ 
एमरजेन्सी घोिषत क� जा चकु� है। इस घातक िवषाण ुक� वजह से 492 लोगों क� मतृ्य ुहो चकु� है। 
भारत में भी 5000 से अिधक लोगों को जांच के अन्दर रखा गया है और अब तक तीन लोगों में इस 
वायरस क� पिु� हो चकु� है। कोरोना वायरस क� श�ुआत वहुान (चीन) से ह�ई है और यह एक 
पशजुिनत िवषाण ुहै तथा एक मनषु्य से दूसर ेमनषु्य में संक्रिमत हो सकता है। 

भारत सरकार ने प्रशसंनीय कदम उठाए हैं जैसे चीन से भारतीय उपमहाद्वीप 
के नाग�रकों को सरुि�त वापस लाना तथा जन चेतना से इस िवषाण ुके प्रित जनता 
को जाग�क करना। 

मेरा सदन के माध्यम से सरकार से िनवेदन होगा िक इस रोग के मरीजों को 
िचिन्हत करने के िलए एक रपैेड डायगनोिस्टक िकट बनाय ेतथा चीन से आयाितत 
सी-फूड/मांस पर अल्प अविध के िलए रोक लगाई जाए। 

(इित) 

Re: Need to introduce a train from Gandhidham to Delhi via Jalore 

 

श्री देवजी एम. पटेल (जालौर): उ�र पि�म रलेवे अंतगर्त ब्रॉडगेज प�रवतर्न के करीब दस साल 
बीत जाने के बाद भी जालोर से िदल्ली व जयपरु के िलए सीधी रले सेवा नहीं है। इस खंड पर 
संचािलत गािड़यों का बीकानेर जोधपरु बाड़मेर तक ही संचालन िकया जा रहा है। यहा ँके लोगों को 
जयपरु के िलए लगभग 200 िक0मी0 िक दूरी सफर कर जोधपरु टे्रन पकड़ने जाना पड़ता है। सांचौर 
रानीवाड़ा िभनमाल जालोर के लोगो के िलए िदल्ली (लगभग 800 िक0मी0) तक का सफर प्राइवेट 
बसों में करना पड़ता है। इन बसों का सफर काफ� महंगा और बह�त ही क�दायक होता है िवशेष कर 
बच्चो और मिहलाओ के िलए। 

अतः आपसे आग्रह ह ै िक यहा ँ के नाग�रकों क� समस्याओ को देखते ह�ए 
गांधीधाम से िदल्ली वाया जालोर (समदड़ी - भीलड़ी ) �ट पर टे्रन प्रारम्भ करवाने 
का श्रम करावे। 

 
(इित) 
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Re: Need to shut down illegal mica mines in Bihar and Jharkhand 

 

श्री िवष्णु दयाल राम (पलामू): माननीय अध्य� महोदय िबहार तथा झारखंड राज्य में अवैध खनन 
एक समस्या रही है। ये खदानें मौत के कुए ंके समान हो गयी है िजससे दबकर प्रितवषर् 240 मौतें 
होती है यािन 20 मौतें प्रितमाह। इन खदानों में करीब 22,000 बच्चे महज 20 से 30 �पए प्रितिदन 
प्राि� के िलए कायर् करते हैं। करीब-करीब 70 प्रितशत अभ्रक का उत्पादन देश भर में इन्हीं खदानों 
से होता है जो unregulated (अिनयिमत) तथा अवधै है। इस कारण माइका मािफया ने एक गठजोड़ 
कायम कर रखा है िजसके माध्यम से गरीब प�रवार के बच्चों का दोहन एवं शोषण करने का कायर् 
िकया जा रहा ह ैक्योंिक उनके पास जीिवकोपाजर्न का कोई वैकिल्पक साधन नहीं हैं। The Ministry 
of Mines भारत सरकार ने एक Monitoring System, Surveillance के िलए develop िकया 
और राज्य सरकारों को भी ऐसा ही करने का िनद�श िदया परतं ुधरातल पर आज तक कुछ ऐसा 
िकया गया िदखता नहीं है। 

ऐसी प�रिस्थित में मेरा आपसे अनरुोध है क� माननीय मंत्री खनन मंत्रालय को 
इस िस्थित से िनबटने के िलए समिुचत आदेश देने क� कृपा करें। माइका माइन्स को 
regulate करने और अवैध खनन को बंद करने क� आवश्यकता है।  
 

(इित) 
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Re: Political representation to Third Gender Community 

SHRI ANUMULA REVANTH REDDY (MALKAJGIRI): Sir, for the last seventy 
years, our electoral system has ignored the Political Representation of the Third 
Gender Community and with current will of the political parties, it will take years 
to get the members of the community elected to both the State Assemblies and 
the Parliament. Therefore, it is necessary that we bring them through the 
process of nomination or by reserving seats for them both in the State 
Assemblies and Parliament. 

Sir, in the last winter Session we have done away with Anglo Indian 
Reservation and replacing the same with it will not add to the burden of reserving 
more seats and at the same time it will ensure representation from the 
community of millions of people who have never been adequately represented. 
We have always ignored the plight of Third Gender Community and it is high 
time we give them adequate Political Representation.  

 (ends) 
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Re: Need to set up an Advanced Institute of Virology in Kerala 

 
SHRI T. N. PRATHAPAN (THRISSUR): A highly advanced virology institute in 
Kerala is the need of the hour while considering the recent epidemic outbreaks 
such as Nipah and Corona virus. Kerala became an emergency state following 
the outbreak of Nipah and Corona virus in our country. State has the potential 
to fight such epidemic challenges. So the absence of an advanced virology 
institute delays the action and reaction towards the sudden outbreak of 
epidemics. 
 The tropical positioning of the state may be a cause for epidemic outbreak. 
Epidemics in monsoons and summer are quite common in Kerala. 
 A virology centre is already in Alappuzha, Kerala. But it is not sufficient 
when dangerous viruses come to the scene. That was the situation when Nipah 
hit the state. An advanced virology institute on the model of the National Institute 
of Virology in Pune would be helpful to the state. I request the Central 
Government to set up an advanced virology centre in Thrissur Medical College 
under the Medical University of Kerala. As this medical college is situated in the 
middle of the state, it will be an ideal location for the advanced virology institute. 

 (ends) 
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Re: Need to protect Varkala cliffs, a geological monument in coastal 

Kerala 
 

ADV. ADOOR PRAKASH (ATTINGAL): Varkala, a coastal town fringing the 
Arabian Sea in the state of Kerala, has a unique place in the geology and 
geomorphology of peninsular India. Varkala is the only place in southern Kerala 
where the cliffs guard the sea. It is a geology monument which is called Varkala 
formation among geologists. The entire Varkala cliffs has recently been declared 
as Geo heritage Site by the Geological Survey of India. These cliffs, edging the 
Arabian Sea run for a length of 5.5 km.  Also, there are numerous water spouts 
on the sides of these cliffs. Considering this geological importance, Varkala 
should be considered as a field trip site for upcoming International Geological 
Congress scheduled to be held in New Delhi during 2 - 8 March 2020. 1 also 
request the Government to take immediate measures for protection of these 
cliffs.  

(ends) 
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Re: 3% Refund scheme of nationalized banks 

 
SHRI GAUTHAM SIGAMANI PON (KALLAKURICHI): All nationalised banks 
were lending crop loan and gold loan up to Rs 3,00,000/- to the small and 
marginal farmers @ 7% until now. Prompt repayments by farmers were 
rewarded with a refund of 3% interest paid and were credited into their account. 
This facilitation encouraged farmers to repay promptly and helped by way of 
financial support at a reduced rate of 4%. But all of a sudden, this refund for 
prompt repayment has been stopped. No communication of any kind was made 
and the abrupt stopping is arbitrary. This act of the banks is not in consonance 
with the repeated promises being made by the Hon’ble Prime Minister on every 
occasion, that this Government will do everything possible to double the farm 
income within this year.  

Hence it will be fair if only this 3% refund scheme, for prompt payment is 
resumed with immediate effect. Nationalised banks are subsidized by 
government funds only to carry out such farmer friendly acts. Stopping such a 
support system is totally unfair and unethical. Kindly resume the subsided 
interest rate to help the farmers in deep distress.  

(ends) 
 

 
 

Re: Setting up of a Herbal-cum-Eco part at Meichangam, Tiruvannmalai 
district, Tamil Nadu 

 
SHRI C.N. ANNADURAI (TIRUVANNAMALAI): Around ten thousand acres of 
forest land at Meichangam in Tiruvannmalai District of Tamil Nadu are lying 
under used for almost ten years.  A Herbal-cum-Eco Park may be developed on 
that land for promotion of eco-tourism. 

(ends) 
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Re: Exempting wood pulp from GST and ensuring its fair price 

 
SHRI LAVU SRI KRISHNA DEVARAYALU (NARASARAOPET): I would like to 
bring to your attention the plight of group of farmers who have in the course of 
their trade faced hardships, merely in order to promote the environment and 
good health practices by committing themselves to social forestry. Despite this, 
the Government has not been kind towards them nor taken notice of their plight. 
In 2013 the average price per tonne of pulpwood was Rs.4300 and it started to 
fall by Rs. 400 annually until its current price fell to Rs.1800 to Rs. 2300 per 
tonne in 2019. This fall in price has not been due to market forces but rather due 
to cartelization of the paper mill industries and unthoughtful government tariffs. 
Firstly, the major Paper mills have formed a cartel to bring down the prices 
artificially by paying poor prices while claiming that Paper mills are facing losses 
and that pulpwood availability in the country exceeds demand. Both these 
grounds are not correct. Secondly, not only are these farmers engaging in social 
forestry, they have also taken it up as an alternative to the Tobacco crop on the 
advice of the Ministry of Health and Family Welfare. Despite this what is 
disheartening to see is that while the government imposes a meagre 5% GST 
on the tobacco crop it imposes a 18% GST on an environmentally and health-
friendly product like Pulpwood. To make matters worse, the Government has 
imposed countervailing duties of not more than 6% and special countervailing 
duties of 4%. It has also exempted import tariff on waste paper and wood pulp. 
This has led to the dumping of more than 15th lakh tonnes of ware paper and 25 
Lakh tonnes of pulpwood. Therefore, through you, Mr. Speaker I request the 
Finance minister to exempt wood pulp from GST, impose import tariff on waste 
paper and pulpwood and ensure that there is no cartelization and that fair price 
of Rs.4300 is restored.  

 (ends) 
 
  



11.02.2020    Sh/Rjn                       Uncorrected / Not for Publication                                                306 

 
Re: Need to  grant heritage status to British era Central Railway Institute 
building in Lonavala in Maval parliamentary constituency, Maharashtra 

 

श्री श्रीरगं आप्पा बारणे (मावल): मेर ेसंसदीय �ेत्र मावल (महाराष्ट्र) के अंतगर्त लोनावला िहल 
स्टेशन आता है। इस िहल स्टेशन का काफ� परुाना इितहास है। लोनावला प�रसर यादव साम्राज्य 
का एक भाग था, उसके बाद मगुलो ने इस प�रसर का महत्व जानकर इसे दीघर्काल तक संरि�त 
रखा। मराठा साम्राज्य में भी लोनावलाएवं मावल का एक महत्वपूणर् प�रसर था। लोनावाला के 
नजदीक कालार् और भाजा कलात्मक आिवष्कार का एक उच्च्तम उदाहरण, पहली और पाचँवी 
शताब्दी के बीच बनाई गई गफुाए आज भी मौजूद है। अंगे्रज़ शासन में लोनावला को िहल स्टेशन का 
दजार् िमला था। लोनावला में लगभग 135 साल पहले अंगे्रज़ो ने सेंट्रल रलेव े इंस्टीट्यूट िक एक 
नायाब इमारत बनवाई थी। यह इमारत आज भी मौजूद है। इस इमारत के इलाके में काफ� सारी 
ज़मीन खाली पड़ी है। लोनावला शहर में रलेवे का इंटरनेशनल म्यूिजयम बननेवाला था। इस िवषय 
अन�ुप एक प्रदशर्नी भी लगवाई गई थी। इस म्यूिजयम क� वजह से बािधत होने वाले रले कमर्चा�रयों 
के िलए अलग जगह पर पाचँ इमारतें भी बनाई गई है। मै इस �ेत्र का सांसद होने के नाते माननीय 
रलेवे मंत्री जी से यह मांग करता ह� ँ िक सेंट्रल रलेव े इंस्टीट्यूट क� 135 साल परुानी इमारत को 
भारतीय परुातत्व िवभाग से हे�रटेज िबिल्डंग का दजार् िमलने के िलए उिचत कारर्वाई कर े और 
लोनावला शहर में पयर्टन को बढ़ावा िमलने हेत ुइस हे�रटज िबिल्डंग के साथ ही उसके प�रसर में 
रलेवे का अंतराष्ट्रीय स्तर का म्यूिजयम बनाए िजसमें भारतीय रलेवे का भूत, वतर्मान और भिवष्य 
क� प्रगित के साथ साथ यादव साम्राज्य से आज तक लोनावला शहर और प�रसर के िवकास क� 
सारी बातें मौजूद हो। आज लोनावला में भारतीय पयर्टक तो आते ही है इस म्यूिजयम के बनने के 
बाद िवदेशी पयर्टको को आकिषर्त करने के िलए भी बढ़ावा िमलेगा। 

 

 (इित) 
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Re: Need to start construction of  flyover in Gopalganj town in                                       

Gopalganj district, Bihar 

 
डॉ. आलोक कुमार सुमन (गोपालगजं):मैं आज इस सदन के माध्यम से सड़क प�रवहन और 
राजमागर् मंत्री जी का ध्यान एन.एच.28 क� ओर िदलाना चाह रहा ह� ँजो िक गोपालगंज िजले में बंजारी 
मोड़ से हािजयापरु तक गोपालगंज टाउन में एक फ्लाइओवर का िनमार्ण िकया जाना है िजसक� 
िनमार्ण अविध सौपे जाने के बाद 36 महीने है। इस एन एच-28 पर अभी भी बन्द पड़ा काम श�ु नहीं 
ह�आ है िजसके कारण आए िदन दघुर्टना होती है तथा लम्बी दूरी तक जाम लगा रहता है। 

महोदय, अगर मंत्री जी के माध्यम से एन.एच.28 के इस फलाईओवर का िनमार्ण हो जाता है 
तो इस िजले के िवकास में एक बह�त ही बड़ा योगदान होगा तथा दघुर्टना एवं घंटों जाम से आम 
आदमी को बड़ी राहत िमलेगी। इसके साथ-साथ व्यापार को भी बढ़ावा िमलेगा क्योंिक यह East 
and West Corridor (Golden quadrilateral) का सबसे महत्वपूणर् मागर् में गोपालगंज िजला 
आता है। मैं इस समस्या को माननीय मंत्री जी का ध्यान अपने िलिखत प्र� के माध्यम से आकिषर्त 
कर चकुा ह� ँिफर भी अभी तक काम श�ु नहीं िकया गया 

अत: इस सदन के माध्यम से मंत्री जी से आग्रह है िक एन.एच.28 गोपालगंज टाउन 
फलाइओवर के िनमार्ण का काम यथाशीघ्र श�ु िकया जाए। 

 
 (इित) 
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Re: Need to review decision of disinvestment of Life Insurance 

Corporation of India 
 

ADV. A.M. ARIFF (ALAPPUZHA): LIC is the largest insurance company in the 
country. LIC was started in 1956 with 168 offices with a seed capital of Rs.5 
crore, without any financial assistance from the Central government. But Now 
LIC has 4851 offices and assets worth Rs 31 lakh crore, employs around 1.2 
lakh people and 12 lakh agents. Every year, LIC has been giving Rs. 2,600 crore 
dividends to the government, besides contributing thousands of crores for Five-
Year Plans, and for Govt activities. As per the LIC Act, 95 per cent of the surplus 
goes to the policyholders and only 5 per cent is retained by the shareholder 
(Government of India). Further, the policyholders get a sovereign guarantee. 
Therefore, there should be clarification on these aspects before LIC is 
disinvested. So, I urge the Government to withdraw the decision disinvest Life 
insurance Corporation of India and retain the prestigious company in the public 
sector. 

(ends) 
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Re: Enacting a law for domestic workers 

 
SHRI K. SUBBARAYAN (TIRUPPUR): The National Sample Survey has 
estimated that more than 40 lakh domestic workers employed in private 
households, nearly 95% of them are women. The Unorganised Workers’ Social 
Security Act, 2008 for the unorganised sector workers has mandated for 
providing social security to all unorganized workers including domestic workers. 
The Act provides formulation of social security schemes such as life and 
disability cover, health and maternity benefits & old age protection by the Central 
Government. The State Governments are mandated under the Unorganized 
Workers’ Social Security Act, 2008 to formulate suitable welfare schemes for 
unorganized sector workers including domestic workers relating to provident 
fund, employment, injury benefits, housing, education schemes for children, skill 
up gradation of workers, financial assistance & old age homes.  
But all this only remains on paper. Nothing has so far been done neither at the 
central level nor at the state level. Domestic workers are very vulnerable and 
subjected to all kinds of exploitation including sexual exploitation. This section is 
expanding with the increasing migration from the rural to urban areas. This vast 
section of women workers should be covered under specific and exclusive law.  
Very few states including Tamil Nadu have brought domestic work under 
Schedule 1 and notified minimum wages. But it is very paltry. National level 
minimum wage for domestic workers not less than Rs. 600/- per day should be 
notified under law.  
India is yet to ratify the ILO Convention C 189 on domestic workers passed in 
the ILC 2011. But India has principally agreed to the provisions of the 
convention.  
I call upon the government to immediately consider enacting a law for the 
domestic workers. This should include right to minimum wage, weekly off, 
bonus, social security, protection from abuse and harassment, right to access to 
courts and tribunals.  

(ends) 
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Re: Denial of referral speciality treatment 

 
SHRI N. K. PREMACHANDRAN (KOLLAM):  ESI Corporation is reducing the 
treatment benefits of insured persons and their dependents by issuing orders.  
The referral treatment for the disease connected to Gynaecology, Ortho 
Paediatrics etc. are being denied on the basis of such orders. A number of 
hospitals were empanelled for providing treatment for speciality treatment.  The 
hospitals such as Asramam are having minimum facility for providing treatment 
for diseases related to Gynaecology, Ortho Paediatrics etc.   They are not 
equipped with equipments and expert doctors for providing speciality treatment.  
Asramam ESI Hospital is not having sufficient facility to meet the requirement. A 
large number of patients are waiting for speciality treatment.  The denial of 
referral facility in the speciality department is adversely affecting the life and 
health of insured persons and their dependents.  Hence, I urge upon to withdraw 
the orders denying the referral speciality treatment and restore the referral 
system in speciality department. 

(ends) 
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SPECIAL MENTIONS 

1209 hours 
SHRI T. R. BAALU (SRIPERUMBUDUR): Speaker, Sir, I want to have only one 
or two minutes.  
 During 2019, when my leader Dr. M.K. Stalin was visiting the delta area 
of Tamil Nadu, he had promised that this particular delta area should be 
converted as a protected agriculture zone. The same thing was reiterated by the 
hon. Chief Minister day before yesterday. But, at the same time, there are a lot 
of hydrocarbon projects throughout the delta area.  
 Sir, I have also mentioned it in my speech on the Motion of Thanks on 
the President’s Address. This is a serious matter. There are a lot of ongoing 
hydrocarbon projects in that area. ....(Interruptions). The Petroleum Ministry 
recently issued notices calling for Expression of Interest in 274 places of delta 
area for hydrocarbon exploration. ....(Interruptions).  
(1210/SAN/IND) 

My Dear Sir, I request the Agriculture Minister to kindly prevail upon the 
Petroleum Minister to withdraw all the hydrocarbon projects, ongoing as well as 
proposed. Otherwise, this particular statement made by the Chief Minister will 
not happen. He has got a lot of responsibility. He has to bring water to the 
Cauvery from the Godavari River.   …(Interruptions) 
HON. SPEAKER: Shri Adhir Ranjan Chowdhury.  

… (Interruptions) 
SHRI T. R. BAALU (SRIPERUMBUDUR):  Mr. Speaker, Sir, I have to demand 
something. Kindly allow me. Kindly permit me.  
HON. SPEAKER: No.  

… (Interruptions) 
श्री अधीर रजंन चौधरी (बहरामपुर) : अध्य� जी, कल सदन में उपनेता श्री राजनाथ िसंह जी ने 
कहा था िक मंत्री जी के जवाब के बाद यिद ज�रत पड़ेगी, तो इस िवषय पर चचार् होगी। 
माननीय अध्य� : आप नोिटस भेज दें, अगली बार देखेंगे। 
श्री अधीर रजंन चौधरी (बहरामपुर) : अध्य� जी, कल जो बयान िदया गया था, वह गलत था और 
गमुराह करने वाला बयान था।  
 Sir, Mr. Ranjeet Kumar, learned senior counsel was appearing for the 
appellants in SLP No. 25508 of 2019. Mr. Mukul Rohtagi and Mr. P.S. 
Narasimha, learned senior counsels appearing for the State of Uttarakhand, 
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contended that there is no Fundamental Right to claim reservations in 
appointment or promotion in public posts and that there is no constitutional duty 
on States to provide reservations.  …(Interruptions) 
HON. SPEAKER: No. 
 Shri Gaurav Gogoi. 

… (Interruptions) 
SHRI GAURAV GOGOI (KALIABOR): Sir, we have moved a notice of privilege 
against the Union Minister for Social Justice and Empowerment for completely 
misleading the Parliament about the Supreme Court judgement which came on 
February 10, 2020. The judgement was misquoted. The Special Leave Petition 
was moved by the Uttarakhand Government.  
HON. SPEAKER: No.  

गौरव गोगोई जी द्वारा िदनांक 11 फरवरी, 2020 को दी गई िवशेषािधकार मामले संबंधी 
सूचना प्रा� ह�ई। यह िवषय मेर ेिवचाराधीन है। 

…(व्यवधान) 
SHRI T. R. BAALU (SRIPERUMBUDUR): Sir, I am only representing the farmers 
of the delta area. At the same time, the farmers of the delta area are very much 
concerned. The Agriculture Minister will have to prevail upon the Petroleum 
Minister to withdraw all the petroleum projects which are running as well as 
proposed. Only recently, the Petroleum Minister has asked for expression of 
interest from the bidders.  
माननीय अध्य� : आपने पािलर्यामेंट में नोिटस दे िदया है। 

…(व्यवधान) 
SHRI T. R. BAALU (SRIPERUMBUDUR): Let him react. The Government 
should react. …(Interruptions) 
HON. SPEAKER: No.  
SHRI T. R. BAALU (SRIPERUMBUDUR): This is a serious matter. 
…(Interruptions) 
माननीय अध्य� : शून्य काल में �रप्लाई नहीं होता है। 

…(व्यवधान) 
SHRI T. R. BAALU (SRIPERUMBUDUR): The Deputy Leader of the House is 
there. Let him respond to my demand. …(Interruptions) 
माननीय अध्य� : श्री बालू जी, मैंने आपको िवषय सदन में रखने िदया है। आप बैठ जाए।ं 
 माननीय िव� मंत्री जी। 
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…(व्यवधान) 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): Madam, I am flagging 
your attention.  
THE MINISTER OF FINANCE AND MINISTER OF CORPORATE AFFAIRS 
(SHRIMATI NIRMALA SITHARAMAN):  Hon. Speaker has called me.  
SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): He has agreed to 
allow me.  
 Madam, the programme of bringing Green Revolution was initiated in 
the year 2011 to address the constraints limiting the productivity of rice-
based cropping system in Eastern India comprising of seven States, namely, 
Assam, Bihar, Chhattisgarh, Jharkhand, Odisha, Eastern UP and West 
Bengal. What is the fate of this programme that was initiated in the year 
2011 by the UPA Government?  

Eastern India is waiting for Green Revolution to improve food security 
and reduce poverty. A large section of population in this part of the country 
is dependent on agriculture for food and livelihood security. The region is 
home to the highest density of rural poor in the world and poverty is high 
among agricultural labourers and sub-marginal farmers cultivating less than 
0.5 acre land. मेरा सवाल यह है िक ईस्टनर् इंिडया में सबसे ज्यादा आबादी है, गरीबी सबसे 
ज्यादा है इसिलए ग्रीन रेवोल्यूशन वषर् 2011 में यूपीए सरकार ने लाने का वायदा िकया था। मैं 
जानना चाहता ह�ं िक इसका फेट क्या है? 
(1215/RBN/ASA) 
माननीय अध्य� : अब माननीय िव� मंत्री जी। 

…(व्यवधान) 
HON. SPEAKER: No Adjournment Motion has been allowed. Hon. 
Members, please be seated. 

… (Interruptions) 
माननीय अध्य� : िव� मंत्री जी के जवाब के बाद मौका िमलेगा। 

…(व्यवधान) 
श्री असादुद्दीन ओवैसी (हैदराबाद): सर, �रप्लाई तीन घंटे होगा या चार घंटे 
होगा?...(व्यवधान) 
HON. SPEAKER: After the Finance Minister’s speech, please talk to me. 
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… (Interruptions) 

HON. SPEAKER: After the Finance Minister’s speech, please talk to me 
during the lunch time. Please be seated. 

…(व्यवधान) 
माननीय अध्य� : मैं दो िदन से माननीय सदस्यों को बुला रहा ह�ं। दो िदन से एबसेंट थे। 
अिखलेश जी, मैंने सभी माननीय सदस्यों को बजट पर रात के दस बजे तक बुलाया। मैं तो कह 
रहा ह�ं िक रात के तीन बजे तक बजट पर चचार् होती। माननीय सदस्य सदन में �कें , चचार् करें। 
आपके माननीय सदस्य उस समय वहां अवेलेिबल नहीं थे। मैंने छोटे-छोटे दल के लोगों को भी, 
िजनक� संख्या दस है, उनके पांच-पांच, छ:-छ: सदस्यों को भी बलुाया है। कल रात को दस 
बजे तक मैंने िफर सदन में पूछा िक कोई भी यिद माननीय सदस्य बोलने के िलए बाक� हो तो 
बजट पर चचार् क� जा सकती है। सबने कहा िक अब कोई बाक� नहीं है। हम सबने बोल िलया 
है। तब मैंने सदन कल स्थिगत िकया। 

…(व्यवधान) 
माननीय अध्य� : मैं िव� मंत्री जी के जवाब के बाद आपसे चचार् क�ंगा।  Please be 
seated. माननीय सदस्य, मैंने आपको बोलने का मौका िदया है। Please be seated. 

…(व्यवधान) 
HON. SPEAKER: You will get full protection. Please be seated.  

… (Interruptions) 
माननीय अध्य� : माननीय िव� मंत्री जी के जवाब के बाद मैं आपक� बात क�ंगा। मैं सबको 
मौका देता ह�ं। अब आपको िव� मंत्री जी का जवाब सनुना चािहए। 

…(व्यवधान) 
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1218 hours. 
THE MINISTER OF FINANCE AND MINISTER OF CORPORATE AFFAIRS 
(SHRIMATI NIRMALA SITHARAMAN): Hon. Speaker, Sir, thank you very much. 
I am indeed very grateful to this House. …(Interruptions)  

Hon. Speaker, Sir, thank you very much. Let me thank all the hon. 
Members. I am, in fact, very impressed, gratified, and satisfied that my longest 
Budget speech has invoked so much interest in this House and I am very 
thankful to the House for it. Around 98 hon. Members have taken interest and 
spoken about it which means the Budget has so much that you could pick up 
and comment on, criticise and question, but generate a good debate. So, I am 
very grateful that 98 hon. Members from this House have contributed and 
enriched this debate on the Budget.  
 I would like to now broadly go into some of the specific issues. I am not 
naming each of the Member who has participated. But I certainly will answer, 
either collectively or specifically with or without naming the Members. 
(1220/SM/RAJ) 
 Sir, the size of the Indian economy is something which I will start with. In 
2014-15, our economy was about two trillion dollars. By 2018-19, it has reached 
2.7 trillion dollars in its size. By 2019-20, it has reached 2.9 trillion dollars. That 
is the rate at which the economy is growing. The highlights to which I want 
everyone of us to draw a common base are the high macro-economic stability; 
the GDP growth averaging about 7.4 per cent; and inflation at 4.5 per cent. 
Therefore, the Central Government’s liability, which is a very important factor, 
and as per RBI’s estimate, declined from 52.2 per cent of GDP by the end of 
March, 2014 to 49.4 per cent by the end of March, 2019.  
 Sir, the concentration of most of the Members during the debate has been, 
‘Alright, you are saying this and that, but then, what are the green shoots? Are 
there any green shoots at all? Is there any hope? Is the economy going to 
improve and by when?’ All these very pertinent questions have been asked.  
 I want to highlight just seven of those important indicators which show that 
there are green shoots in the economy. Therefore, I would draw the attention of 
the House that in every such debate that we do these seven indicative green 
shoots are very important for us to be taken into cognizance.  
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 The first thing is that the global sentiment is in favour of India. Foreign 
investors continue to show confidence in India. That is why the country has 
attracted a net FDI of 24.4 billion US dollars from April to November in 2019-20 
when all of us started wondering as to whether there is any way by which we 
can identify if there are any green shoots. Even between April and November of 
2019-2020, there has been 24.4 billion US dollar FDI as compared to 21.2 billion 
US dollars between April and November 2018-2019. The Net FPI From April to 
November of 2019-20 was positive at 12.6 billion US dollars as against only 
8.7billion US dollars in April-November of 2018-19. That is the first indicator.  

The second indicator is that the announcement of the National 
Infrastructure Pipeline may further increase the flow of FDI into the country even 
for brownfield projects. Therefore, the green shoot is got to be identified, 
recognised and all of us are going to see its impact.  

The next one, the third indicator of green shoots is that industrial activity 
is on rebound. The IIP number in November, 2019 has registered a positive 
growth of 1.8 per cent as compared to the contraction it suffered from 3.4 per 
cent in October, 2019 and 4.3 per cent in September, 2019; November itself is 
showing a positive indication.  

I am quickly moving over to the fourth indicator. I wish Members may pay 
a bit more attention. The first one was the global sentiment based on which the 
FDI flow has come. The second is the net Foreign Portfolio Investment(FPI) and 
the third is industrial activity as represented or indicated by the IIP of November, 
2019. 
(1225/SPR/VB) 
 The fourth is PMI manufacturing, Purchasing Managers Index, which is 
steadily increasing. It has increased from 51.2 in November 2019 to 52.7 in 
December and 55.3 in January, 2020. Therefore, there is a steady climb in the 
PMI also.  
 The fifth is the Forex Reserves.  Foreign Exchange Reserves have built 
up from 413 billion in US dollars by the end of March, 2019 to 466.69 billion  in 
US dollars as of 24th January, 2020, reflecting an increasing confidence of 
overseas investors in the Indian economy.  
 The sixth indicator is gross GST revenue collection, about which all of us 
do have a lot of concern but I would like to assure the House that the numbers 



11.02.2020    Sh/Rjn                       Uncorrected / Not for Publication                                                344 

 
that I read now will give you the confidence that GST collection is steadily and 
only improving. GST gross revenue collection for January 2020 is Rs.1,10,828 
crore. During April 2019 and January 2020, the gross GST revenue collected 
has surpassed Rs.1 lakh crore six times, pointing towards an increased 
economic activity overall. The gross GST revenue collected in January 2020 
grew at 12 percent.  

 If I have to go from the  earliest month, the gross GST revenue collected 
from November 2019, it was six per cent more than the corresponding month of 
the previous year.  For December 2019, it was nine per cent more than the 
corresponding month of the previous year. For January 2020, compared to 
January 2019, it has grown by  12 per cent. So, there is a steady growth 
compared to each month to the previous year. Therefore, the negative growth 
rate which showed only in September and October 2019 has been corrected and 
we are on a positive growth trajectory. This would obviously bring in newer and 
greater investments to the economy and it would also reduce the business cost. 
That is the sixth green shoot I would like to highlight.  
 Green shoot seven is reinstating the positive confidence in the Indian 
economy. The secondary market continued to be upbeat – continued to be 
upbeat – and BSE Sensex increased by 5.6 per cent up to 31st January 2019 
over the end of March 2019. So, based on seven green shoots based,  the 
economy now is very clearly moving forward with very clear steps that the 
Government have taken.  
 Most often when we talk about economy, we constantly and rightly refer 
to the four growth engines. Sometimes it is alleged that three are not working 
and the economy is moving on the strength of just one engine. The four growth 
engines, just for our information, are private consumption, private investment, 
public investment and exports. These are the four engines which we constantly 
keep referring to see if the economy is doing well or not.  
 Now, I would like to tell you about the measures that we have taken, and 
given these green shoots and the measures that we are taking to show that  the 
economy is moving forward. The Government is constantly in touch with the 
industry, with the MSMEs, with the stakeholders of all kinds so that the steps 
that we take actually trigger all the four engines towards speedy growth.  
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 On investment, I would like to mention 13 specific steps that the 
Government have taken. Due to these steps and also because of the green 
shoots, I would very clearly state that the Government is constantly engaged 
with sectors, and also taking appropriate steps. The first one is this. In 
December, 2019, the Cabinet approved the Insolvency and the Bankruptcy 
Code (Second Amendment) Bill and the amendment helped in fast tracking the 
insolvency resolution process. Therefore, with greater ease of doing business, 
people are able to perform.  
(1230/UB/PC) 
 Now, I would just like to give you one data related to the Insolvency & 
Bankruptcy Code (IBC). Sir, as of 30th November, 2019, 13,210 cases have been 
disposed of by the IBC. Around 190 cases involving claims of around Rs. 3.67 
lakhs of crores were resolved and a realisable amount of around Rs. 1.57 lakh 
crore has been realised. So, this is about the IBC and its potency, and the way 
in which it is helping to sort out the industries which are in distress. 
 I would also like to point out that 11,366 cases involving claims of around 
Rs. 4.74 lakh were disposed of even prior to admission. So, much before it got 
admitted, because IBC process is so open, people knew how it was going to 
work, a lot of them prior to admission itself were settling the cases. The realisable 
amount, which is important, with respect to Rs. 4.74 lakh crore is not available 
but even if we make a conservative estimate, it will be around Rs. 2 lakh crore. 
In other words, out of claims of around Rs. 8.45 lakh crore, the realisable amount 
is around Rs. 3.57 lakh crore which is around 43 per cent. That is the kind of 
realisation that IBC is promoting.  
 In 780 cases which were meant for liquidation, the order has been passed 
involving around Rs. 4.52 lakh crore. The liquidation value against claims is 
barely 6.65 per cent. It is the actual detail. 
PROF. SAUGATA ROY (DUM DUM): Madam, please mention the haircuts also.   
SHRIMATI NIRMALA SITHARAMAN: I would like to give as many facts as you 
want. Three hours notwithstanding, there is a lot of work being done by the 
Government and I shall utilise my time, Sir. I would like them to have the 
indulgence of listening to the work which this Government is doing.  

In 780 cases of liquidation, orders have been passed involving around Rs. 
4.52 lakh crore, liquidation value against claim is barely 6.65. Out of these 780 



11.02.2020    Sh/Rjn                       Uncorrected / Not for Publication                                                346 

 
liquidation cases, 547 cases, that is over 70 per cent, were earlier with the Board 
of Industrial and Financial Reconstruction (BIFR) and/or probably were defunct. 
Out of the 780 liquidation cases, 37 cases involving claims of around Rs. 8,793 
crore were finally resolved having liquidation value of Rs. 23.06 crore with 
recovered value of Rs. 22.32 crore. Therefore, it is important to realise that the 
IBC process has only expedited and sorted out matters where BIFR sat over for 
several years and we have corrected that process. So, if that was about the IBC, 
I mentioned thirteen specific points where we are showing what we are doing as 
regards boosting investment.  
 The second one is the National Infrastructure Pipeline which was 
announced on 31st December. For each year, from 2019-2020 to 2024-2025, a 
task force has been formed and they have listed out all the companies and the 
projects with which we are going to move forward; Rs. 103 lakh crores worth of 
projects have been announced.  

I move to the third point. The third one is a new provision which was 
inserted into the Income Tax Act so that the Corporate Tax rate, which 
companies pay, will be reduced for domestic companies from that high rate at 
which it was to 22 per cent subject to condition that they will not avail any 
exemptions. 
(1235/KMR/SPS) 

Now, reduction in corporate rate. In Point 3, second part, in order to 
promote Make in India, for new domestic companies which were coming in from 
1st October, 2019, the rate has been brought down to 15 per cent. Also, in the 
process of simplification and making it easy for people who want to comply, the 
Minimum Alternative Tax has been removed in all these cases. So, we are 
making sure that the benefit of reduced taxation will reach companies, and also 
making sure the process of simplifying, the reform step which is towards 
simplification of the taxation, the process and the framework are being 
simultaneously handled. Not only reduction but also removal of tax goes in that 
direction.  
 The fourth of the 13 points related to steps to improve investment. Budget 
2019-20 announced an infusion of Rs.70,000 crore into public sector banks to 
boost credit and investment in the economy. As of November, 2019, Rs.60,314 
crore has been infused from this provision which we made in the July 2019 
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Budget, and banks are better equipped towards funding for growth and 
investment.  
 The fifth point of the 13 is this. Strong banks are now the imperative to 
achieve the five trillion-dollar economy that we want to build. Along with 
numerous governance reforms, the Government has proposed an 
amalgamation of ten public sector banks into four with a view to create next 
generation banks with strong national presence and a global reach.  Operational 
efficiency also is being worked up. Efficiency gains arising due to this 
consolidation are expected to reduce the cost of lending.  
 One other aspect of Point 5 is that the RBI’s Monetary Policy Committee 
has changed its stance from calibrated tightening to ‘neutral’ in February 2019, 
and to ‘accommodative’ from June 2019 onwards. Accordingly, the policy rate 
has been reduced by 135 BPS since February, 2019. However, I am glad to say 
that in the recent announcement the RBI has not just looked at monetary policy 
as an instrument. Since monetary policy has its own limitations, the marginal or 
incremental benefit now we are getting globally out of monetary policy, globally 
that is the impact, is now plateauing. Therefore, our Central Bank, much to its 
credit - I would like to recognise this fact - has come out with very creative 
solutions so that the economy is driven towards growth. It is not just observing 
inflation, but also enabling growth. For that, the four things that the Reserve Bank 
of India did a couple of days ago are of great importance.  
 The Cash Reserve Ratio, which is a requirement on deposits used for 
lending to auto and housing sectors is waived so as to bring down the cost of 
credit. This is a step which the Reserve Bank of India has taken aiming at 
pushing the economy towards greater growth.  
 The second step it took is one-time restructuring of loans to MSMEs and 
allowing construction sector one-year time to start operations after receiving the 
loan. That again is a positive step towards pushing the economy further towards 
better, speedier growth.  
 Third, Long-term Repo Rates up to one trillion, which is 1 lakh crore, in 
one to three-year window is to be introduced so that banks can avail of it from 
the RBI itself to ensure adequacy of funds to banks in the medium term. Sir, I 
would like to elaborate on this point a bit. Most often we have a problem and we 
really are facing a situation where there is a lot of liquidity available in the country 
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with the banks, in the economy, but the liquidity does not seem to flow further to 
reach those people who want the credit. As a result, we were confounded with 
this issue of, ‘there is liquidity but actually it is not reaching people who want it’. 
(1240/SNT/MM) 

Therefore, this step which has been taken by the Reserve Bank for 
whatever compulsions that the bank do not want to give the liquidity further, they 
have now made a provision so that the banks can even borrow from the Reserve 
Bank at policy rate, which is far lesser than the repo rate and lend further at an 
affordable rate. It is a very creative step and I am really glad that the liquidity 
movement – not waiting for the banks to reset their books – will now be further 
enabled. And, finally, the repo rate remains unchanged at 5.15 per cent. With 
RBI also along with the Government taking steps towards promoting growth, I 
am sure, the green shoots and this together will help our economy to move 
further. 
 In order to enable housing and infrastructure projects, the Government 
has proposed to establish an organization to provide credit enhancement for 
infrastructure and housing projects. We have now come up with a further 
benchmarking, which the Reserve Bank has also enabled so that the banks will 
have to price their interest rates accordingly so that they can move towards 
better funding of MSME and other projects. 
 Now, I will come to the eighth point. With a view to boosting the real estate 
sector and incentivising consumers to buy houses, the Government has taken 
some notable measures. Government is helping people to purchase houses. We 
have approved a special window which will provide funds for people’s projects, 
which are remaining stalled because the promoters have no more money left to 
complete their projects. With the special window, they will now be able to fund 
all these stalled projects so that homebuyers do not have to wait, not knowing 
when the promoters are going to get the money to complete the projects. This is 
aimed at affordable and middle-income housing sector. As a result, Government 
shall be acting as a sponsor and we have infused Rs.10,000 crore with a 
matching fund being given by banks, LIC and other financial institutions to the 
extent of Rs.25,000 crore. We will have a category to alternate investment fund, 
which is registered with SEBI, which will now fund all those projects which are 
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waiting completion and homebuyers are stuck up having taken a loan in the 
banks. That is a step taken by the Government. 
 The next point is this. Under Pradhan Mantri Awas Yojana – Gramin, 1.95 
crore houses are to be provided in the gramin areas with amenities like, toilets, 
electricity, LPG connections, all during this phase now, within three years, which 
will end by 2022. So, we are very confident and given our record in the way in 
which we have reached Ujjwala, in the way in which we have reached in 
providing electricity to houses in far flung areas also, we are very confident that 
1.95 crore houses will be completed by 2022. 
 Now, I will come to the next point. Regarding External Commercial 
Borrowings, guidelines have been relaxed for financing of homebuyers, who are 
eligible under the Pradhan Mantri Awas Yojana in consultation with the RBI, and 
this will be in addition to the existing ECB norms. As far as homebuyers are 
concerned, are we providing money in the hands of people? Are we promoting 
investment? We are giving you the steps which we have taken in order that 
investment gets propelled. Now, all these loans, all these liquidities, all the 
investments which are reaching people are directly going to benefit the common 
man through schemes like, affordable housing and so on. The interest rate on 
house building advance shall be lowered and linked to the 10-year Government 
security yields. 
(1245/GM/SJN) 
 Additional deduction of up to Rs. 1.5 lakh for interest paid on loans 
borrowed up to 31st March 2020 for purchase of house valued up to Rs. 45 lakh 
for promoting affordable house is also one of the steps taken by us. Additional 
liquidity to support Housing Finance Corporations which was till now Rs. 20,000 
crore has now been increased by another Rs. 10,000 crore up to Rs. 30,000 
crore for all the Housing Finance Corporations. We are also aware that I made 
an announcement earlier that a partial credit guarantee scheme will be given for 
the purchase of high-rated pooled assets so that NBFCs will be better placed to 
give further assistance. That is the 9th point. 
 The 10th point is about the auto sector. Normally, there is a lot of anxiety 
whether the auto sector is getting help or not. Auto sector had severe challenges. 
We have recognized that. Therefore, I would like to quickly mention four different 
steps that we have taken for auto sector: one-time registration fee being deferred 
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to until June 2020; BS-IV vehicles purchased till 31st March 2020 to remain 
operational for the entire period of registration; additional 15 per cent 
depreciation on all vehicles to increase to 30 per cent for vehicles acquired 
during the period from now till 31st March 2020; both electrical vehicles and 
internal combustion vehicles will continue to be registered, and to boost demand, 
the Government will lift the ban on replacing old vehicles with purchase of new 
vehicles by Government departments. So, this is the 10th point.  
 Now, I come to the 11th point, that is Stand-up India scheme which has 
been extended till 2025. It is one of the major programmes of the Government 
where SCs, STs and women belonging to all districts in this country have 
benefitted and we have extended that to 2025. The scheme aims to facilitate 
bank loans between Rs. 10 lakh to Rs. 100 lakh to at least one Scheduled Caste 
or one Scheduled Tribe or at least one woman borrower per bank branch.  
 For setting up greenfield enterprises, in case there is no individual but if 
there is a small organization which takes this kind of facility under Stand-up India 
scheme, we have said that at least 51 per cent of holdings in that little company 
should be of SC or ST or woman. So, the Stand-up India scheme which has a 
very serious implication and benefit for women, SCs and STs at the district level 
is being extended till 2025.  
 Lastly, coming to 12th and 13th points, the Government has put in place an 
investor-friendly FDI policy with which we expect a lot more investments 
because they are in automatic route and they will come into this country. Lastly, 
to mitigate genuine difficulties which Start-ups and such investors faced, section 
56(2)(vii)(b) of Income Tax Act regarding angel tax will no longer be applicable 
to Start-ups which are registered under DPIIT. So, all these are measures which 
we have taken towards that investment engine- public investment and private 
investment. These are the concrete steps that I would like to put before this 
august House as steps taken by this Government in order to facilitate reaching 
the target of five trillion and also giving that necessary stimulus to the economy.  
 As for the boost to consumption, consumption is something which most 
people are constantly asking me about. We have taken a lot of steps for supply 
side of thing. What is happening to consumption? What is happening to the 
demand side? I would like to list out seven simple steps which we have taken. 
The first is the minimum support price. The minimum support price for all 
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mandated rabi and kharif crops for 2019-20 has been increased for all those 
items which are listed. Secondly, to provide an assured income support to small 
and marginal farmers, the cash transfer scheme in Pradhan Mantri Kisan 
Samman Nidhi providing an income support of Rs. 6,000 per famer has been 
extended to all eligible farmers irrespective of the size of the holdings.  
(1250/RK/GG) 
 I would like to give you the actual figures, Sir.  As of today, Rs.50,000 
crore has already reached to the accounts of 8.1 crore farmers.  By 31st March, 
2020, within another one-and-a-half months, this number is expected to rise from 
Rs.50,000 crore, that it is today, to Rs.54,370 crore and 8.5 crore farmers will 
benefit from this. 
DR. SHASHI THAROOR (THIRUVANANTHAPURAM): What about 
MGNREGA? 
SHRIMATI NIRMALA SITHARAMAN: I will come to MGNREGA.  Please do not 
worry about it. 
 With a move towards attaining universal social security, the Government 
has approved a new scheme that offers pension coverage for all the trading 
community.  Under this Scheme, all shopkeepers, retail traders, and self-
employed persons are assured of a minimum monthly pension of Rs.3000 per 
month on attaining 60 years of age.  Sir, that is the third step for improving 
consumption. 
 The fourth step for improving consumption, Sir,…(Interruptions) 
SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): These are all old 
steps, the roots of which have been.…(Interruptions)  
SHRIMATI NIRMALA SITHARAMAN: Shri Adhir Ranjan ji agrees that the green 
shoots have become green trees but he is refusing to acknowledge it 
otherwise.…(Interruptions) 
 Sir, Rs.50,000 crore becoming Rs.54,000 crore, is not an old story; 8.1 
crore farmers now becoming 8.5 crore farmers, is not an old 
story.…(Interruptions) 
SHRI N. K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): You are talking of the previous 
fiscal year.…(Interruptions) 
SHRIMATI NIRMALA SITHARAMAN: Prem Chandran ji, 2020 is not over yet.   
Sir, 31st March, 2020 is not over yet.  But yes, it belongs to the previous fiscal 
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year and the previous fiscal year is what Members most often quote, saying that the 
economy is in trouble.  I am telling you that it is not in trouble.  I am giving you green 
shoots.…(Interruptions) It cannot be, Sir, that when allegations are made against me, 
they will say that it belongs to the old fiscal year but when I am giving them the 
answers they will say, ‘oh no, talk about the new fiscal year’.  I am giving you a 
comparison in the performance. 
 From 1st August, 2019, the GST rate on all electric vehicles has been reduced 
from 12 per cent to five per cent and on charger and charging stations for EVs from 
18 per cent to five per cent.  Hiring of electric buses – it comes under consumption 
and so I am giving you this example – with carrying capacity of more than 12 
passengers, by local authorities, will be exempted from GST. 
 I now come to three quick points on how consumption has been kept in mind.  
We have removed the Dividend Distribution Tax (DDT).  I would like to put before this 
House the impact of removing the DDT.  Those who have less than Rs.10 lakh of 
total income, stand to gain from it.  How?  It is because the applicable rates are 
anyway between zero and 20 per cent.  Whereas, now those people who are 
receiving dividend and whose income is less than Rs.10 lakh – not big people at all, 
but small retail shareholders – stand to gain because the applicable rate is anyway 
between zero and 20 per cent.  Now, the company is deducting 20.5 per cent before 
it sends it to them. 
(1255/PS/KN) 

So, does it benefit and give money in the hands of small retailers? Yes, it does. 
 Now, I come to the sixth point. A similar corporate tax cut will again give more 
money in the hands of people who are ordinary retail shareholders and the 
investment which will happen from the money that has been saved, will only generate 
more jobs. Finally, now I come to the personal income tax. There are about five crore 
seventy-eight lakh taxpayers in this country. We have brought in the second income 
tax scheme. One way is the existing way. An alternative way, which is being given 
with completely reduced tax rates, will benefit and give more money for consumption 
in the hands of people. So, these seven steps to boost consumption are one of the 
four engines which are required to be kept active and alive. So, this is made very 
active because of these seven steps.  

Finally, the fourth engine of the economy is exports about which we are very 
worried most often. I would like to give you six specific steps that we have taken for 
improving exports.  
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Hon. Speaker, Sir, the first step is the scheme for Remission of Duties or 

Taxes on Export Promotion, which we in short form call RoDTEP, will replace the 
MEIS, the Merchandise Export from India Scheme. For reimbursement of taxes and 
duties, for export promotion, textiles and all other sectors, which currently enjoy 
incentives up to two per cent over the MEIS, will transit to the RoDTEP. This is very 
important for us here. In effect, the RoDTEP will more than adequately incentivise 
exporters than the existing schemes all put together. So, this is a serious concern. 
What will happen as we are withdrawing MEIS? Will exporters have some 
promotions? I am making it plain that the RoDTEP, which is now coming in, will more 
than adequately compensate and incentivise exporters than all the existing schemes 
put together.  

The second point is this. In order to boost credit to the export sector again, the 
RBI has enhanced their sanctioned limit to the eligible under-priority sector lending 
norms. The limit has been raised from Rs. 25 crore to Rs. 40 crore per borrower. 
Furthermore, the existing criterion of units having a turnover of up to Rs. 100 crore, 
has been totally removed. So, it is applicable to anybody who wants to approach and 
take this priority sector lending.  

The third point is regarding the NIRVIK Scheme which I have announced in 
the speech. The NIRVIK Scheme, which is an Export Credit Guarantee Corporation, 
will expand the scope of export credit which is an insurance scheme called ECIS to 
offer higher insurance cover to banks lending working capital for exports. This will 
enable reduction in overall cost of export credit including interest rates especially to 
the MSME.  

The fourth point relates to the sugar export in this country and therefore, it is 
a concern for so many States which are active sugar producers like Uttar Pradesh, 
Maharashtra, Karnataka, and so on. The Government has approved the Sugar 
Export Policy for evacuation of surplus stocks during sugar season 2019-20. This 
shall involve providing a lumpsum export subsidy at the rate of Rs. 10,448 per metric 
tonnes to sugar mills for the sugar season 2019-20. The total estimated expenditure 
is about Rs. 6,268 crore that will be incurred for this purpose. So, farmers and sugar 
exporters will obviously benefit from this. 

The fifth point is enabling handicrafts industry to effectively harness e-
commerce for exports; and mass enrolment of artisans across India will be effected 
in collaboration with the Ministry of Textiles.  
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(1300/RC/CS) 

 Last point is regarding measures for boosting the export sector.  The 

Special Economic Zones (Amendment) Bill, 2019 has been approved wherein a 

trust or any entity notified by the Central Government will be eligible to be 

considered for grant of permission to set up a unit in Special Economic Zone.  

This is specifically towards promoting exports. 

 In all this, I have spoken about how we are energizing all the four engines 

so that the economy will get a boost.  I would like to assure the Members that in 

our effort to do all this, we have not reduced the sectoral allocation for any of the 

important sectors.  I would like to take the most sensitive of four categories which 

are often questioned and rightly questioned. 

 For Schedule Castes, BE of 2019-20 had given Rs.81,341 crore.  They 

had utilised up to Rs.72,936 crore but even then we have kept up the BE figure 

in mind and increased it from Rs.81,341 crore to Rs.83,257 crore.  So, we have 

not reduced it at all.   

 As regards Scheduled Tribes allocation, BE 2019-20 is Rs.52,884 crore 

whereas in RE, they had utilised only Rs.49,268 crore.  Notwithstanding that, I 

have ensured Rs.53,653 crore in the BE of 2020-21.   

SHRI KALYAN BANERJEE (SREERAMPUR): Sir, I am on a point of order. 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, मंत्री जी को जवाब पूरा कर लेने दीजजए। आप उसके बाद 

पूजिएगा। 

…(व्यवधान) 

 

माननीय अध्यक्ष : क्या पॉइंट ऑफ ऑर्डर है? 

…(व्यवधान) 

SHRI KALYAN BANERJEE (SREERAMPUR):  Under Rule 352(xi), she has not 

taken consent of the Chair.   Rule 352(xi) says that a member while speaking 

shall not read a written speech, except with the previous permission of the Chair.   

माननीय अध्यक्ष : आसन ने अनमुजि दे दी है। आप पजिए।  

…(व्यवधान) 

ससंदीय कायय मतं्रालय में राज्य मतं्री तथा भारी उद्योग और लोक उद्यम मंत्रालय में राज्य मतं्री 

(श्री अर्जयन राम मेघवाल): श्री अजिषेक बनजी ने पूरा पिा है।…(व्यवधान) अजिषेक बनजी ने पूरी 

जलजिि स्पीच पिी है।…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : आसन ने अनमुजि दे दी है। आप आगे पजिए।  
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…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : मंत्री जी, ये आपको बीच-बीच में पानी पीने के जलए बे्रक देिे हैं।  

ससंदीय कायय मतं्री; कोयला मतं्री तथा खान मतं्री (श्री प्रहलाद र्ोशी): सर, ये जफर से जफट 

इंजर्या कर रहे हैं। आप इनको जबठा दीजजए।  

SHRIMATI NIRMALA SITHARAMAN: Sir, I thank you very much.  I did not think 

I was reading at all.   

 Sir, for women, Rs.1,36,934 crore is the BE in 2019-20.  Now I am reading.   

In BE 2020-21, this has been increased to Rs.1,43,462 crore.  So, we have not 

reduced the amount.  For children, it was Rs.91,644 crore in BE 2019-20 and 

now it is Rs.96,042 crore in BE 2020-21.  The RE for children is Rs.87,642 crore. 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): What about women? 

SHRIMATI NIRMALA SITHARAMAN:  I will tell you about women.  The BE in 

2019-20 was Rs.1,36,934 crore.  RE is Rs.1,42,830 crore whereas now it is 

Rs.1,43,000 which is even more than RE.  I am glad you are very keenly hearing 

me out.  I will give you all the figures which you want. 

(1305/SNB/RV) 

That is about the sectoral allocation which is very important.  

 I will now turn to the deficit trend. I am almost coming to the end except 

there are one or two things which I would like to dwell on …(Interruptions) Do 

not worry. Those who cannot sit for those number of hours for an elected 

representative, I understand …(Interruptions) I am including you, hon. Member 

Shri Maran, all of us are elected here.  

 Very often we are questioned what about deficit. Are you taking care of it? 

Is there going to be a breach? How is it that you are counting? I want to explain 

a few things. Throughout 2014-15 till today, under hon. Prime Minister, Shri 

Narendra Modi, in both the tenures, then and now, we respect the FRBM Act 

always, every year. I will very quickly go through the figures of fiscal deficit -- 

from 2014-15 onwards till this BE I am talking about in 2020-21 – which has 

been used in the Budget. In 2014-15 it was 4.1; in 2015-16 it was 3.9; in 2016-

17 it was 3.5; next year again it was 3.5; the next year it was 3.4; it was 3.3 in 

BE in 2019-20 which in RE we went up to 3.8; and in BE 2020-21 I have shown 

the glide path and said that it will come down to 3.5.  

 Sir, now, why am I reading these figures?  
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SHRI ASADUDDIN OWAISI (HYDERABAD): Have you taken the escape clause 

into consideration? …(Interruptions) 

SHRIMATI NIRMALA SITHARAMAN: Yes, I have taken the escape clause into 

consideration. That is what I am telling …(Interruptions) 

SHRI ASADUDDIN OWAISI (HYDERABAD): What about the Council? 

एफ.आर.बी.एम. में काउंजसल नहीं बनाई गई और आप पाजलडयामेंट से परजमशन ले रहे 

हैं।…(व्यवधान)  

श्रीमती ननमयला सीतारमण: क्या पाजलडयामेंट कम है?…(व्यवधान) Are we saying that the 

Parliament is kam? We are taking the permission from the Parliament? क्या 

पाजलडयामेंट कम है?…(व्यवधान) जकसी सदस्य का ऐसे बोलना मझेु हैरानी की बाि लग रही 

है।…(व्यवधान) क्या पाजलडयामेंट से एपू्रवल लेना कम है?…(व्यवधान) The hon. Member 

should be conscious about what we are doing here.  

 Sir, I come to the point here. The reason why I have listed out what is 

happening each year under hon. Prime Minister, Shri Narendra Modi is to say  

that we have kept to the discipline of FRBM whereas let us see what happened 

during 2008-09, 2009-10, 2010-11, 2011-12, 2012-13, and 2013-14.  

 What was the fiscal deficit in 2008-09? It was 6.1. What was the fiscal 

deficit in 2009-10? It was 6.6. …(Interruptions) 

SHRI GAURAV GOGOI (KALIABOR): Please also read out the GDP rate in 

2008-09 …(Interruptions) 

SHRIMATI NIRMALA SITHARAMAN: Yes, I will read that. I will read all that and 

in spite of all that fiscal deficit during that period was this. Now do not ask me to 

read this and that. These are fiscal deficit numbers. In 2008-09, it was 6.1 per 

cent. Some hard truths will have to be heard …(Interruptions) In 2009-10 it was 

6.6 per cent. In 2010-11 it was 4.9 per cent. In 2011-12 it was 5.9 per cent. In 

2012-13 it was 4.9 and in 2013-14 it was 4.5 per cent. So, when we are talking 

about fiscal deficit, let us please concentrate and understand what happened 

when the economy was managed by very competent doctors.  

(1310/SRG/MY) 

 Now, I come to the other points. Primary deficit is also a very important 

indicator. What was the primary deficit?  In our tenure under Prime Minister Modi, 

in 2014-15, 2015-16, and so on, it was 0.9 per cent, 0.7 per cent, 0.4 per cent, 

0.4 per cent, 0.2 per cent, 0.7 per cent and 0.4 per cent; all below one per cent. 

What was the primary deficit 2008-09 onwards? It was 2.6 per cent, 3.2 per cent, 
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1.8 per cent, 2.8 per cent, 1.8 per cent and 1.1 per cent.  You could not come to 

one per cent. You could not even think of coming below one per cent.  That is 

your primary deficit record.  

Let us also understand one other last point, Sir. Comparing 2018-19 

actuals versus 2019-20 RE, I want to show that the overall expenditure - given 

the constraints in the economy and given the fact that the Government has to 

spend - has increased 16.5 per cent with us in 2018-19 and 2019-20.  Are we 

spending money? Is consumption getting a boost?  Yes, it is getting a boost.  

16.5 per cent is the growth that we can show.   …(Interruptions)  

I want to just speak about capital expenditure about which it was said that 

the money is being spent here and there. Comparing BE to BE, capital 

expenditure now has gone up 21 per cent.  Spending on capital has gone up. 

…(Interruptions).  

 I just want to make things clear about FRBM Fiscal Council. I wish all of 

us read the FRBM Act.  The Act does not envisage any Fiscal Council.  So, let 

us not mislead the House by saying that no Fiscal Council is there. Did you 

constitute it? The Act does not have any provision for a Fiscal Council.  I will 

have to come to the Parliament which is what I have done.  To be told, `where 

is the Council’, sorry, the Act does not say anything like that.  The FRBM Review 

Committee in 2017 had suggested a Council.  The Council was suggested by 

the Review Committee.  It is not part of the Act. That was also not accepted and 

to quote it here, therefore, is really not appropriate.   You may refer to it. 

 Finally, with all this said, I just want to assure the House that this 

Government is fully conscious and is taking all the necessary adequate steps to 

ensure that all the sectors are given enough importance.  There are specifically 

three different issues on which most hon. Members asked us questions. I would 

like to highlight only those and finish it off.   

 The issue of employment, which I am sure many Members will be keen to 

know about. …(Interruptions).   I would like to quote at least six diferent figures  

and say that we have been taking care of employment. The first is Pradhan 

Mantri Rojgar Protsahan Yojana, through which 1.21 crore people have been 

given jobs till January, 2020. The second is Pradhan Mantri Employment 

Generation Programme, which is PMEGY, under which 15.94 lakh people have 

got jobs up to October, 2019. The third is Pradhan Mantri Kaushal Vikas Yojana 
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(PMKVY) through which 15.4 lakh candidates have been placed in their jobs by 

November, 2019. The fourth is the Deendayal Antyodaya Yojana – National 

Urban Livelihood Mission, under which beneficiaries are assisted to get jobs.  Up 

to June 2019, 9.66 lakh people have got jobs under the scheme.   

(1315/RU/CP) 

Under Deen Dayal Upadhyay Grameen Kaushal Yojana (DDUGKY), 3.2 lakh 

people have been benefited upto October, 2019.  So, we are further 

strengthening all the requirements for job creation. …(Interruptions) 

 As regards MNREGA, the Government has been increasing allocations to 

MNREGA at every stage.  In the Budget for 2020-21, the Government has given 

an allocation which is higher than BE 2019-20.…(Interruptions) RE of 2019-20 

is considerably higher than BE of 2019-20.   RE is higher than the BE.  In 2018-

19, we had made a BE provision of Rs. 55,000 crore and at RE, we increased it 

to Rs. 61,084 crore. Actuals were even higher at Rs. 61,815 crore.   

 Just for reference, Sir, I want to draw your attention to a very interesting 

point.  I just want to just contrast it with just one year, 2011-12.   BE was Rs. 

40,000 crore for 2011-12.  RE was Rs.31,000 crore which is the actual amount.   

Actuals were even worse. BE was Rs. 40,000 and RE was Rs. 31,000 and the 

actuals were Rs.29,215 crore.  Sir, if you permit me, I hope you will please 

pardon me for the language, let me say that it is dikhawa.  NREGA was a total 

dikhawa in 2011-12 and now we have been asked, “Where is the MNREGA 

figure?”  I am giving you the MNREGA figure.  Actually, we have given far more 

than BE. …(Interruptions) 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): We have not asked 

for BE and RE.  But for actuals, we have not asked for any figure…(Interruptions) 

SHRIMATI NIRMALA SITHARAMAN:  Sir, repeatedly I am asked as to what we 

are doing for the youth of this country……(Interruptions) 

 I want to explain what we have done for the youth. यूथ के जलए आपने क्या 

जकया? कुि नहीं जकया।…(व्यवधान)  This question comes up every time.  

श्री अधीर ररं्न चौधरी (बहरामपजर): यूथ के जलए नौकरी चाजहए। …(व्यवधान) आपने नौकरी नहीं 

दी।…(व्यवधान) Unemployment is the highest since 45 years.…(Interruptions) 

SHRIMATI NIRMALA SITHARAMAN: 45 years was your period.  I will explain it. 

…(Interruptions) 
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 For the youth, I would pointedly say that 15 special steps have been taken 

by us.  I will talk about the Start-ups separately.  They are also for the youth but 

I will talk about them separately.  

 Youth in the coastal areas are being given opportunities because blue 

economy has been given encouragement. We are raising production to 200 lakh 

tonnes.  Growing of algae, seaweeds, and cage culture will promote the youth 

of that area.   

 The next step is, 3477 sagar mitras and 500 fish farm producer 

organisations have been announced and that will also take care of youth living 

in the coastal areas.  It has been proposed to expand 58 lakh Self Help Groups 

which are already mobilised for alleviation of poverty under Deen Dayal 

Antyodaya Yojana.   

 Large scale employment opportunities for the youth will come through the 

viability gap funding that we are providing for building hospitals at district level 

because once hospitals come in, paramedics will find their jobs, suppliers will 

find their job and that has got its own ripple effect.  

(1320/NKL/NK) 

The setting up of Investment Clearance Cell will provide end-to-end 

facilitation and support, including pre-investment advisory and so on. This will 

help entrepreneurship. The youth who want to set up their own businesses can 

do so.  

 The Ministry of Youth Affairs and Sports has been given Rs. 2,827 crore 

so that they can push ahead with their activities on youth affairs. The new 

education policy is coming up soon. Enabling sourcing of External Commercial 

Borrowings and FDIs will deliver higher quality education, and 150 institutions of 

higher education will provide apprenticeship embedded degree courses. That is 

going to help a lot of people who want skills immediately before they finish their 

courses.  

 Sir, urban local bodies have been given the option to engage as interns, 

young engineers and young professionals so that they learn how the 

Government mechanism works, and in the process, also have additional skills 

before they go to newer jobs.  

 A full-fledged online education programme is being set up, and that is 

going to help a lot of youth who are in distant areas, where there are no 
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Universities. The National Police University and the National Forensic Sciences 

University are all emerging areas in which a lot of youth can get admission and 

have better job opportunities. There is also a National Resident Doctors 

Programme.…(Interruptions) 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): These are all 

imaginary things. …(Interruptions) What is the actual status of unemployment? 

…(Interruptions) 

SHRIMATI NIRMALA SITHARAMAN: Sir, a total of Rs. 99,300 crore have been 

allotted for education sector alone, and Rs. 3,000 crore for skill development.  

 Sir, as regards start-ups, I have very specifically highlighted four particular 

schemes. With that, I will bring my reply to a conclusion. Early funding, including 

seed funds have been provided for early-stage start-ups. Start-ups also have all 

infrastructure facilities of the Government to involve youth power in start-ups. 

They will be rolling out value added services, and therefore, the ESOP has been 

given as one of those fiscal concessions, that is, the Employee Stock Option, 

which start-ups would like to provide their good quality staff. All eligible start-ups 

with turnover of up to Rs. 25 crore are currently allowed a deduction of 100 per 

cent of their profits for three consecutive assessment years out of seven. That 

is applicable if their total turnover does not exceed Rs. 25 crore. That has now 

been increased to Rs. 100 crore. The limit of five years has also been extended 

to ten years. They can use it for five to seven, and seven to ten years. So, with 

all these steps, specifically for MSME and for particular sectors, I can give a 

detailed breakdown. But not taking more time, I thank all the hon. Members for 

having patiently heard my response. We are taking care of building a very sound 

economy, and every measure has found resonance in the people whom I have 

met in the last three days. Thank you. …(Interruptions) 

(ends) 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): You have failed to 

generate jobs. …(Interruptions) You have miserably failed to generate jobs. 

…(Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष: सदन की कायडवाही दो बजकर िीस जमनट िक स्थजगि की जािी है।  

1323 बजे  

ित्पश्चाि् लोक सिा चौदह बजकर िीस जमनट िक के जलए स्थजगि हुई। 
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(1430/KSP/SK) 
 

1433 hours 

The Lok Sabha re-assembled at thirty-three minutes past Fourteen of 

the Clock. 
 

(Shri Bhartruhari Mahtab in the Chair) 
 

HON. CHAIRPERSON: Shri Pralhad Joshi. 
 

MOTION RE: APPOINTMENT OF MEMBERS OF LOK SABHA TO JOINT 

COMMITTEE ON THE PERSONAL DATA PROTECTION BILL, 2019 

 

THE MINISTER OF PARLIAMENTARY AFFAIRS, MINISTER OF COAL AND 

MINISTER OF MINES (SHRI PRALHAD JOSHI): Sir, I rise to move the 

following:- 

“That this House do appoint Ms. Mahua Moitra and Shri Manish 

Tewari to serve as members of the Joint Committee on the Personal 

Data Protection Bill, 2019 in the vacancies caused by the 

resignation of Prof. Saugata Roy and Ms. S. Jothi Mani from the 

Joint Committee.” 

 

HON. CHAIRPERSON: The question is: 

“That this House do appoint Ms. Mahua Moitra and Shri Manish 

Tewari to serve as members of the Joint Committee on the Personal 

Data Protection Bill, 2019 in the vacancies caused by the 

resignation of Prof. Saugata Roy and Ms. S. Jothi Mani from the 

Joint Committee.” 

 

The motion was adopted. 

 

--- 
 

… (Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: There should not be any cross talk please. 

… (Interruptions) 
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(1435/MK/KKD) 
 

ससंदीय कायय मतं्रालय में राज्य मतं्री तथा भारी उद्योग और लोक उद्यम मंत्रालय में राज्य मतं्री 

(श्री अर्जयन राम मेघवाल): सभापति महोदय, आज का जो लेतजस्लेतिव तिजनेस है, उसमें आइिम 

नं.28, जो प्रत्यक्ष कर िैक्स ‘तववाद से तवश्वास’ तिल, 2020 है, उसकी िजाय मैं अनरुोध करना 

चाह ंगा तक आइिम नं. 29 पर जो ‘the Constitution (Scheduled Tribes) Order 

(Amendment) Bill, 2019’ है, वह ले तलया जाए। यही ररक्वेस्ि है। 
 

HON. CHAIRPERSON (SHRI BHARTRUHARI MAHTAB): Does the House 

agree to this? 

SEVERAL HON. MEMBERS: Yes, Sir. 

HON. CHAIRPERSON: All right. 
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सवंवधान (अनजसूवित र्नर्ावतयां) आदेश (सशंोधन) ववधेयक  

1436 िज े
 

कायय मंत्री (श्री अर्जयन मजडंा): मैं प्रस्िाव करिा ह :ं  
 

 

“तक कनाािक राज्य में अनसूुतचि जनजातियों की सूची को उपांिररि करने के तलए 

संतवधान (अनसूुतचि जनजातियां) आदेश, 1950, राज्य सभा द्वारा यथापाररि, का और 

संशोधन करने वाले तवधयेक पर तवचार तकया जाए।” 
 

 

 

माननीय सभापवत: क्या आप तिल के िार ेमें कुछ िोलना चाहिे हैं? 

श्री अर्जयन मजंडा: सभापति महोदय, यह तवधेयक सवंधैातनक संशोधन के िहि लाया गया है, तजसमें 

कनाािक की कुछ कम्यतुनिीज वर्षों से इस िाि को लकेर तचंतिि थे, जो जनजािीय समदुाय से आिे थे, 

लेतकन सूचीिद्ध नहीं थे- ‘िलवारा’ और ‘पररवारा’ इसके अलावा यह नायका समदुाय से आिे थे, लेतकन 

पयाायवाची शब्द के रूप में इनके शब्द नहीं होने के कारण, इन्हें उसस ेवतंचि रहना पड़िा था। इस िाि 

को ध्यान में रखिे हुए भारि सरकार ने इस प्रस्िाव को िैयार तकया और िैयार करने के िाद सदन के 

समक्ष प्रस्ििु तकया है। इस िरह के कुछ मामले भारि सरकार के पास संिंतधि प्रदेशों से कई िार आिे 

रहे हैं और इसके तलए जो व्यवस्था है, उसके िहि भारि सरकार सार ेमंत्रालयों से, जो हमार ेरतजस्रार 

जनरल ऑफ इंतिया है, उनके कायाालय से इस िाि की जानकारी एकत्र कर, तक ये जो जातियां हैं, जो 

वर्षों स ेउपेतक्षि रह ेहैं, उनको कैसे सूचीिद्ध तकया जाए। 

 मझेु यह कहिे हुए खशुी हो रही है तक जो वर्षों से पयाायवाची शब्द के अभाव में वंतचि लोग थे, 

कनाािक का यह प्रस्िाव आया है, तजसमें ‘नायका’ और ‘तसद्दी’ दो कम्यतुनिीज के पयाायवाची शब्द को, 

एक िो क्षेत्र तवस्िार की दृति से और दूसरा पयाायवाची शब्द की दृति से सदन के सामने लाया गया है। इस 

िरह के कई तवर्षय सरकार के ध्यान में हैं। समय-समय पर सदस्यों की मांगें रहिी हैं। सरकार सवंेदनशील 

होकर, क्योंतक िाइकैरके्िर जो भी राइिल हैं, उनको तचतिि करिे हुए, इस िरह की जो दतुवधाए ंहैं, संकि 

हैं, उनका समाधान कर रही हैं। मैं इस अवसर पर हमार ेसंसदीय काया मंत्री प्रहलाद जोशी जी का आभारी 

ह ं, तजन्होंने िहुि कम समय में इसे पातलायामेंि में लाने में हमारी मदद की, तजसकी वजह से आज यह 

संभव हो रहा ह।ै 

मैं माननीय प्रधान मंत्री जी के प्रति आभार व्यक्त करना चाहिा ह ं तक ऐसी तवर्षमिाओ ंको कैस े

जल्द स ेजल्द हल तकया जाए, ऐसे िहुि सार ेप्रदेशों के इस िरह के तवर्षय हैं, तजन्हें समाधान करना 

मंत्रालय की प्राथतमकिा ह,ै देश के प्रधान मंत्री जी की तचंिा है।  देश के प्रधान मंत्री जी यह तचंिा करिे हैं 

तक देश के सदूुरविी क्षेत्रों में रहने वाले उन लोगों की आवाज, जो शायद कई िार यहां िक नहीं पहुंच पािी 

हैं, उन्हें खोजकर, उसका समाधान ढंूढ़ा जाए, इस दृति से ऐसे प्रस्िाव लाए गए हैं। इस िरह के प्रस्िाव 

को लाकर हम चाहिे हैं तक ऐसे जनजातिय समदुाय स ेजड़ेु हुए लोगों को न्याय तमले। मैं आपका आभारी 

ह ं तक आपने मझु समय तदया। धन्यवाद। 

माननीय सभापवत: प्रस्िाव प्रस्ििु हुआ: 
 

“तक कनाािक राज्य में अनसूुतचि जनजातियों की सूची को उपांिररि करने के तलए 

संतवधान (अनसूुतचि जनजातियां) आदेश, 1950, राज्य सभा द्वारा यथापाररि, का और 

संशोधन करने वाले तवधेयक पर तवचार तकया जाए।” 
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1439 hours 

SHRI KODIKUNNIL SURESH (MAVELIKKARA): Hon. Chairperson, I stand here 

to support this Constitution (Scheduled Tribes) Order (Amendment) Bill, 2019. 

 Actually this Bill is helping our Minister of Parliamentary Affairs. 
 

(1440/RP/MK) 
 

 It is because these communities belong to Karnataka, especially, 

Dharwad area.   

THE MINISTER OF CHEMICALS AND FERTILIZERS (SHRI D.V. 

SADANANDA GOWDA): They are mostly from Mysore area, Chamarajanagar 

and Uttara Kannada.  

SHRI KODIKUNNIL SURESH (MAVELIKKARA): Ultimately, the benefit goes to 

our Parliamentary Affairs Minister.  

 Sir, I support this Bill.  There are so many other recommendations which 

came from various States to include Scheduled Tribe communities.  The 

Government of India has not taken up the issue of their inclusion in that Bill. 

There is only mention of Karnataka.  I am not against this but at the same time 

you have to consider the recommendations of other States to include the 

Scheduled Tribe communities of their respective States. I am not against the 

inclusion of any community in the Scheduled Tribes List.  If there is any 

community which is 100 per cent qualified for the inclusion in the Scheduled 

Caste or the Scheduled Tribe Lists, I am not opposing it. What is the living 

condition of the Schedules Tribe communities in this country? Due to political 

compulsion and also due to vote bank politics, the political parties, which are 

ruling the States, are recommending some of the communities to be included in 

the Scheduled Caste or the Scheduled Tribe Lists from time to time. There is no 

enhancement in the reservation percentage. After Independence, there were a 

number of communities which were included in the Scheduled Caste or the 

Scheduled Tribe Lists.  You are not enhancing the reservation facilities. The 

percentage of reservation has not enhanced. Since a new community has been 

added and other communities are also there, ultimately, they do not get more 

chances.  Some States are giving two per cent reservation.  Some States are 

giving three per cent reservation.  The Central Government is giving only two 

per centage reservation.  The number of communities is increasing but the job 

opportunities or other reservation benefits are limited to them.   
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Therefore, I request the Government to take up this issue seriously. If you 

are going to include any new community in this list, you have to increase the 

employment opportunities as well as the allocation of funds.  Here, I am sorry to 

say that whether it is the Central Government or the State Governments, they 

are not enhancing the budget allocation for these communities.  They are also 

not increasing the percentage of reservation.   

 Therefore, I would like to request the hon. Minister for Tribal Affairs, 

through you, Sir, to increase the percentage of reservation as well as the 

allocation of funds for these communities.  

 Sir, I am coming from Kerala.  There is a recommendation from my State 

for Girivarga-Vedar community. It is a long-pending demand of that community 

to be included them in the Scheduled Tribes list.  
 

(1445/RCP/RPS) 

 At present these communities are in the list of Scheduled Castes.  My 

good friend Shri Premachandran is also very much aware of it.  In his 

constituency also, that community is in large number.  So, I would like to request 

the hon. Minister, through you, to include them in the list of Scheduled Castes, 

whenever the next inclusion is coming. 

HON. CHAIRPERSON (SHRI BHARTRUHARI MAHTAB): For Scheduled 

Castes, it has to be the Ministry of Social Justice and Empowerment. 

SHRI KODIKUNNIL SURESH (MAVELIKKARA): Sir, the Girivarga-Vedar 

community is now in the list of Scheduled Castes.  They want to come into the 

list of Scheduled Tribes.  The Government of Kerala has recommended and the 

Registrar General of India has also recommended, but the recommendation is 

pending with the Tribal Affairs Ministry since long back.  So, I would like to 

request the hon. Tribal Affairs Minister to include that community also in the list 

of Scheduled Tribes.   

 I am not going into the details because this is a small Bill.  The hon. 

Parliamentary Affairs Minister has special interest for this Bill.  That is why, I am 

not going into the details.  But, at the same time, I am also supporting this Bill.  

Also, you have to consider the pathetic situation of the Scheduled Tribe 

community throughout the country. 

 Thank you, Sir. 

(ends) 
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1446 hours 

SHRI PRATHAP SIMHA (MYSORE): Thank you, Chairman, Sir, for giving me an 

opportunity to speak on a very important Bill, namely the Constitution (Scheduled Tribes) 

Order (Amendment) Bill, 2019. 

 Back home, a lot of people are eagerly watching.  It is a demand met after 36 years.  

So, people are so eager to get it passed from this House.  So, I would like to speak in my 

mother tongue, Kannada. 


Sir, in my state Karnataka  we have a community called ‘Nayaka’. It has a great 

history. This Nayaka community is famously known for valour and  bravery. 

After the decline of  the great Vijayanagara kingdom, the very same Nayaka 

community safeguarded  Chitradura  and Northern Karnataka for almost two hundred 

years from the invasions of Bahmani Sultanates and Mughals. 

Sir, Karnataka has bagged eight Jnanpith awards so far.  Kannada has a very rich 

history for literature.  Kannada has great writers and poets, who achieved a great 

milestones in the field of literature. One such great literary figure is Ta. Ra. 

Subbarao.  Though he might not be a Jnanpith awardee, he wrote a number of 

novels  among them  Rakta ratri,  Kambaniya Kuyilu, Tirugu bana, and Durgastamana  are 

the four novels;  describing the history of Chitradurga, the sigfnificance of the Chitradurga 

dynasty, the sacrifice of the Chitradurga Chieftans, the saga of our great Madakari Nayaka 

in safeguarding  the fort  from Tipu Sultan.  Madakari Nayaka is one of the great rulers in 

the history of Karnataka. 

The unique features of the Nayaka rulers is that they use traditional weapons such 

as arrows and bows in the war. It is very significant to know that they defeated the enemies 

in the war. 

The unique feature of the Nayaka rulers is that they used traditional 

weapons archeries in the war. It is very significant to know that they defeated all the 

powerful enemies in wars by using traditional weapons.  Ekalavya of Mahabharath epic 

also belonged to the same community. 

The traditional weapons they used in the wars and the strategy of war they adopted are 

the best examples to prove that the Nayaka community is a Scheduled Tribe community. 

Even though they are Scheduled Tribes, the people of Nayaka community are 

deprived of  the benefits and  facilities  and the Constitutional rights. 

In the year 1976 the Removal of Area restriction Act was passed. Under the provisions of 

the Act the benefits are ensured to all the Scheduled Tribes irrespective of all the regions. 

Accordingly Nayaka community of Karnataka was getting the benefits under the Act.    

 
 Original in Kannada. 
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Sir, the benefit had been available to the Nayaka community till 1982. After the year 

1982, the officers of the Revenue department raised an objection and curtail the 

benefits  to the Nayaka community by not issuing the ST certificate to this community. 

 (1450/SMN/IND) 

Sir, the Nayaka community has many synonyms. The community is known by 

various names in the state. Namely  Naik, Nayak, Bedar, Valmiki, Parivar and 

Talavar.  There was a problem in it. In order to address this problem the Govt. of India 

decided to have an ethnographic study. 

  Finally an Ordinance was issued  during 1991 by the Government of India.  I would 

like to express my gratitude to Shri Chandrashekhar ji as he took a significant step to do 

justice to the Nayaka community  during his tenure as the Prime Minister of India. However 

only 5 synonyms such as Naik, Nayak,  Beda, Bedar, Valmiki  were included in it. 

However, the synonyms such as Talavar and  Parivar were not included in it.  I 

would like to make it clear that after the exclusion of the synonyms of Nayaka community 

in the 1982, only five synonyms of Nayaka community were inserted in 1991. So there was 

no justice done to Parivara and Talavara community people even in the year 1991. 

Sir, people identified with these two names of Nayaka community have been 

waiting for justice for the last 38 years since 1982 till 2020. 

In the year 2002 the  Government of India constituted a ethnographic study 

committee and sought a study report for Parivaras and Talavaras. 

  Sir, as usual our political leaders meet the Ministers of Tribal Affaris, Home Affairs 

and RGI and others and submit a representation seeking justice for the people of Parivara 

and Talavara. They tried to pacify and satisfy the people by just submitting their 

representation and get their photos with the Ministers published. They might have 

submitted their representation with great concern, but, nothing was done.   

In this connection a letter was written by Shri Ramakrishna Hegde ji in the year 

1999.  Shri H D Devegowoda ji wrote a letter on 3rd  Februrary 1996 and later he became 

the Prime Minister in the month June in the same year but he forgot the letter written by 

himself. So none of them had done justice to Parivaras and Talavaras. 

I am happy to mention that Shri B.S.Yeddiyurappa ji the hon’ble Chief Minister of 

Karnataka wrote a letter to the then Hon’ble Prime Minister Shri Atal Bihari Vajapayi 

ji,  on  July 19th 1998  and sought to treat  Parivaras and Talavaras synonymous with the 

Nayaka community to enable them to include in the  STs list. 

Sir, I will finish in another five minutes. It is very important for me. There are a large 

number of people of these communities in my constituency and also in other parts of 

Karnataka.  

Sir, though the Government of India sought for a study report in the year 2002, 

there was no step taken by the then government of Karnataka. 
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Sir, I am happy to mention that the said Committee was constituted  in the year 2012 by 

Shri B.S.Yeddiyurappa ji after he became Chief Minister of Karnataka in the year 2008. 

The said Committee was asked to submit a report after studying the issue in a scientific 

manner. 

As a result, a report was submitted to the government of Karnataka  in the year 

2014, when the BJP was not in power.  The Congress government under leadership of 

Shri Siddaramaiah ji had sent a proposal to the Union government but they did not pursue 

the matter further.  

However, I want to express my sincere thanks to him also. 

 After the  recommendation of the State Cabinet it was sent to the  Government of 

India.  The proposal has to go through various departments for clearance from RGI, NCST, 

Inter-ministerial Committee under DoPT, Tribal Ministry, Ministry of Social 

Justice,  Expenditure Committee of the Finance Ministry and the Home Ministry.  So there 

has been a lot of efforts made to bring this matter before the August House and for passing 

the bill.  

(1455/MMN/ASA) 

I would like to recall  the contribution of late Shri Anant Kumar ji in bringing this 

Bill  before the Cabinet for its approval on 21st March 2018. 

Our hon’ble Prime Minister Shri Narendra Modi ji, who is always working for the betterment 

of the downtrodden, backwards and tribals, had  assured inclusion of the Parivara and 

Talavara in the STs list. However, it was not possible as only 3 ministries namely Tribal 

Affairs, Home Affairs and RGI gave their clearance out of the required 8 ministries. So the 

process was delayed as to get clearance from the remaining ministries. 

I am happy to mention that during his visit to Chamaraja Nagar district our hon’ble 

minister Shri Amit Shah ji promised the people of Parivara and Talavara  in my state that 

he would get the Bill passed to do justice them. I feel proud to say that our hon’ble Prime 

Minister and Home Minster always ensure that their  promises are fulfilled and their words 

are kept. This bill is the best example of their style of functioning.   

Sir I would like to express my thanks to many of our leaders for their contribution to 

make it happen. 

I would like to thank our former minister for Tribal Affairs, Shri Jual Oram ji for 

introduction of this Bill in January 2019 in the Rajya Sabha.  Now we have Shri Arjun 

Munda ji as hon’ble Minster for Tribal Affairs, who always extended warm welcome and 

discussed the issue with us. On behalf of the entire Parivara and Talavara community I 

am thankful to him from the bottom of my heart as he is a very humble minster. 

Hon’ble Chairman sir, you would certainly understand my feeling as you come from 

the State where large chunk of people are tribals. You also can understand the difficulties 

of tribals. 
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More importantly I would like to express my sincere gratitude to hon’ble Prime Minister 

Shri Narendra Modi ji and  hon’ble Home Minster Shri Amit Shah ji for their full support to 

this cause. 

There is a saying in Karnataka that goes like this, “ Though Idol is small, its 

popularity is very high and large”  I refer this to Shri Prahlad Joshi ji, Hon’ble Minister for 

Parliamentary Affairs and express my heartfelt thanks for the way in which he works hard 

and see that the task is completed as early as possible. I would like to mention that 

whatever the efforts I made in connection to this issue, Shri Prahlad Joshi ji extended all 

kinds of cooperation and  guided me. He is a father-like figure for me. He also treated me 

like as son, in bringing the Bill before the Parliament.  

He encouraged me to speak on this Bill today in this August House. That is why I 

would like to mention that both Shri Prahlad Joshi ji and Shri Arjun Munda ji are equally 

important in bringing this Bill and passing it in Rajyasabha and Loksabha.  So both 

Parivara and Talavara communities should keep in mind the contribution of these two 

personalities. 

 I would like to mention that the File was processed quickly in all the departments. 

I would like to recall the help of Hon’ble minister for Chemical and Fertilizer Shri DV 

Sadananda Gowda ji as he spoke to law ministry and other departments to get the 

clearance of the file. 

Hon’ble MoS for Railways, Shri Suresh Angadi ji, who is doing a tremendous job in 

giving best railways as far as Karnataka is concerned. Large number of Siddhi community 

people are there in his Belagaum district. 

I would also like to thank all the hon’ble members of Parliament  Shri Shrinivas Prasad ji 

of Chamarajanagara Constituency, where a large number of tribal population is there. Shri 

Shivakumar Udasi ji from Haveri, Shri Muniswamy ji from Kolar, Shri Devendrappa ji from 

Ballrary, Shri Karadi Sanganna ji from Koppal, Shri Raja Amaresh Naik of Raichur 

constituency, Shri B Y Raghavendra ji son of our hon’ble Chief Minister Shri 

B.S.Yeddiyurappa ji, helped to see that the file is cleared at the earliest. I am also thankful 

to Shri Anant  Kumar  Hegde ji, who is known as fire-brand and representing Uttara 

Kannada Loksabha constituency, where the people of Siddhi community is living in large 

number.  I am also thankful to  Shri Shriramulu ji hon’ble minister for health, Govt. of 

Karnataka. I would also thank hon’ble president of BJP State unit of Karnataka, Shri Nalin 

Kumar Kateel ji, who is also raising demand for inclusion of ‘Koli’ community in ST list. He 

also contributed a lot to bring this Bill to this level. 

Finally I humbly request all the hon’ble members of the August House to support 

the Bill and pass it. 

With these words I conclude my speech. Thank you. 

(ends) 
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(1500/VR/RAJ) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI BHARTRUHARI MAHTAB): The hon. Member, 

because of his background in journalism, has not only delved into the caste intricacies 

in the society but has also gone into the history belonging to this specific caste of 

their hoary past. 

 Now, I will call Prof. Sougata Ray. 

 

1501 hours 

PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): Sir, I will make a brief intervention. I support 

the Constitution (Scheduled Tribe) Order (Amendment) Bill, 2019. It includes the 

communities, namely, Nayaka, Parivara and Talawara. Then, Siddi tribes of 

Belagavi, Dharwad would also be included in the ST category apart from those living 

in Uttara Kannada district, to which our hon. Parliamentary Affairs Minister belongs. 

So, this is relevant. I support this Bill. 

 But I request the Tribal Affairs Minister that he must make this inclusion of new 

tribes in the Scheduled Tribes Order a little simpler. At present, if I write to the 

Minister, he will send it to the Registrar General, who will find out the percentage of 

that tribe. Then, it will again come to the Minister and then this Order has to be 

passed. This whole process of inclusion of tribes should be made simpler. I request 

the hon. Minister, Shri Arjun Munda to take steps in this matter.  

 The tribals in the country, somehow or the other, have turned against the BJP 

Government. Mr. Arjun Munda, who was himself the former Chief Minister of 

Jharkhand, has seen how his party has lost in Jharkhand and mostly in tribal seats. 

Everywhere BJP has lost. People have seen BJP as a party belonging to the upper 

caste people. They have neglected the tribals and that is why this has happened. I 

am sure that after the Delhi experience of losing, they will give more attention to tribal 

people like Shri Arjun Munda. ....(Interruptions)  

 Sir, I just want to tell you that today the main problem, the internal security 

problem in the country is by the Maoists. They are truly trying to capture through the 

force of arms. Now, who are the cadres for this Maoist movement in Chhattisgarh, 

which has also spread in Gadchiroli in Maharashtra and in some places of Madhya 

Pradesh, etc? They are all tribals. They are deprived and they are not getting the 

benefits whereas the forest contractors and others are taking advantage. When they 

try to collect the minor forest produce, they are harassed by the forest officials. Unless 

we take serious steps, the problem will not resolve. Even if the Home Ministry take 
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steps against the Maoists, maybe the problem will remain the same. We must give 

attention to the problem of acute poverty in these tribes.  

 Sir, people want inclusion of certain tribes among the Scheduled Tribes. But 

in the State of West Bengal, our experience is that we have been able to control 

Maoism by the development of the tribal areas.  

(1505/SAN/VB) 

 When it comes to jobs, though there is reservation for them in jobs, in most of 

the cases, we do not get fit tribal candidates, as a result of which the posts have to 

be dereserved. We have not been really successful in this country in lifting the 

educational standards of the tribals. I am sure that Mr. Arjun Munda will play a very 

active role in lifting their educational standards. There are already Eklavya Schools, 

tribal scholarships and so on. That is not a problem, but sufficient number and 

sufficient quality of tribals in education is not there. In this regard, मैं श्री अर्जुन मजुंडा र्ी स े

अनजरोध करूँ गा कक उनको उठाना है, तो आप थोड़ा अटेंशन दीकर्ए, नहीं तो ट्राइब्लस को ररर्र्वेशन देने 

से क्या फायदा कमलेगा, कोई भी नौकरी के कलए कफट नहीं होता है। 

 Lastly, I want to mention that one of the reasons why Maoism spread in 

Chhattisgarh is that the big corporates like Vedanta and others are trying to grab 

lands in the tribal areas because tribal areas are rich in minerals. In Odisha also, 

Malkangiri is full of tribals and full of Maoists. This is, again, because big corporates 

are trying to grab the land.  There is already the Fifth Schedule of the Constitution 

which determines how tribal land can be taken.  It can be done only with the 

permission of the Village Council. That is not being done in many cases. We should 

be very careful about lands in the Scheduled Tribal areas so that they are not usurped 

by the big corporates. 

We are all for lifting of the tribals, but even after 73 years of Independence and 

programmes like MGNREGS and National Food Security Act, we have not been able 

to drive out hunger from the tribal areas nor have we been able to really lift the 

standards of these people. 

 While I support this Bill very much, I want a concerted effort by the Government 

of India to improve the lot of tribals. Just making one tribal man from Jharkhand a 

Minister is not enough, the whole Government must give their attention to the problem 

of uplifting of the financial and educational standards of the tribals.   

 With these words, I support the Bill. 

           (ends) 
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1508 hours 

SHRI ARVIND SAWANT (MUMBAI SOUTH): Sir, I rise to speak on the 

Constitution (Scheduled Tribes) Order (Amendment) Bill, 2019.  इस किल के तहत 

खासकर दो शब्द प्रयोग ककए गए हैं।  Clause 2(a) of the Bill says: 

“in entry 38, for the words “Naikda, Nayaka”, the words and brackets 

“Naikda, Nayaka (including Parivara and Talawara)” shall be 

substituted;” 
 

Clause 2(b) says: 

“in entry 50, for the brackets and words “(in Uttar Kannada district)”, 

the brackets and words “(in Belagavi, Dharwad and Uttar Kannada 

districts)” shall be substituted.” 
 

1508 hours   (Shri Kodikunnil Suresh in the Chair)  
 

 सर, हमें इसमें कोई आपकि नहीं है। ककसी भी कपछड़े हुए र्वगु को ऊपर लाने के कलए सरकार 

र्ि कदम उठाती है, तो हम उसका स्र्वागत करते हैं। लेककन, रै्सा कक अभी कहा गया, मजझे इसमें 

पूरा होकलकस्टक कर्वयू नहीं कदखता है, क्योंकक पूर ेभारतर्वरु् में कभी कनाुटक, कभी असम राज्य को 

लेकर यह क्यों कर रहे हैं? आप र्ानते हैं कक महाराष्ट्ट्र में ‘धनगर’ (शेफडडुस) के कलए हम ककतने र्वर्ों 

से सरकार से माूँग कर रहे हैं कक ‘धनगर’ (शेफडडुस) भी भूकमहीन हैं। ये भी र्ुंगलों में रहने र्वाल ेहैं, 

रै्से आकदर्वासी थे। अभी उनके कज छ लोग पढ़-कलख गए हैं। लेककन उनके िार ेमें आर् तक उनका 

नाम इसमें नहीं आता है। हम सुंकज कित होकर कभी इस राज्य की िात करते हैं, कभी असम की िात 

करते हैं।  

 आपने िेलगार्वी, धारर्वाड़ के िार ेमें आग ेकहा। िेलगार्वी या िेलगाूँर्व और महाराष्ट्ट्र की सीमा 

के प्रश्न का कनराकरण आर् तक नहीं हुआ है। आर् भी सजप्रीम कोटु में यह केस दाकखल है। हमार े

राज्य में हमें िम्िई से मजम्िई करने में ककतने प्रयास करने पड़े।  

(1510/PC/RBN) 

 इनके मन में आया, इन्होंने कर्वधान सौध र्वहाुं र्ाकर नहीं िनाई। र्वहाुं कर्वधान सौध कहते हैं। 

…(व्यर्वधान) र्वहाुं की र्नर्ाकतयों पर, खासकर मराठी लोगों पर र्ो अन्याय कनाुटक में हो रहा है, 

उससे कदखता है कक कनाुटक के मराठी …(व्यर्वधान) आपको क्यों िजरा लगता है? …(व्यर्वधान) 

क्या िजरा लगता है? …(व्यर्वधान) मैं सच्िाई िोल रहा ह ुं। …(व्यर्वधान) 

THE MINISTER OF CHEMICALS AND FERTILIZERS (SHRI D.V. 

SADANANDA GOWDA): The matter is pending before the Supreme Court.  How 

can he raise that issue here? …(Interruptions) 

श्री अरव िंद सा िंत (ममु्बई दविण): िेयरमैन सर, मैं र्ो िोल रहा ह ुं, र्वह सच्िाई िोल रहा ह ुं। 

…(व्यर्वधान) िजरा मानने की आर्वश्यकता नहीं है। …(व्यर्वधान) It is a fact. You must accept 
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that the case is pending before the Supreme Court. People are fighting for it for 

the last 70 years. …(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KODIKUNNIL SURESH): If any matter is pending 

before the court, then kindly avoid it. 

… (Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: I have already given a ruling.  

SHRI ARVIND SAWANT (MUMBAI SOUTH): Why should it be removed? I am 

telling the truth. People are being assaulted. …(Interruptions) मराठी साकहत्य 

सम्मेलन होना था। …(व्यर्वधान)  

HON. CHAIRPERSON: Please avoid mentioning any matter that is pending 

before the courts.  

… (Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: If the matter is pending before the Supreme Court, 

kindly avoid it.  

… (Interruptions) 

SHRI ARVIND SAWANT: Hon. Minister, kindly listen to me. …(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: It is over.  

… (Interruptions) 

 

श्री अरव िंद सा िंत (ममु्बई दविण): मेरा कहना इतना ही है कक अभी िेलगाम में मराठी का साकहत्य 

सम्मेलन होना था। …(व्यर्वधान) 

HON. CHAIRPERSON: Kindly confine to the subject. 

SHRI ARVIND SAWANT (MUMBAI SOUTH): I am confining to the subject.  

HON. CHAIRPERSON: It is a small Bill. We have to pass it immediately. So, 

please speak within the subject.   

SHRI ARVIND SAWANT (MUMBAI SOUTH): I know it. That is why I am telling 

you this. Hon. Chairman, please listen to me. हम अन्याय की िात कर रहे हैं, कपछड़ी 

र्ाकत की िात कर रहे हैं। …(व्यर्वधान) र्ो र्वगु र्वहाुं है, उनके ऊपर य े अन्याय कर रहे हैं। 

…(व्यर्वधान) क्या मेरा ये िताना भी गलत है? …(व्यर्वधान) 

HON. CHAIRPERSON: I will give you a chance. 

… (Interruptions) 

श्री अरव िंद सा िंत (ममु्बई दविण): हम कपछड़े र्वगु की िात कर रहे हैं। …(व्यर्वधान) 

HON. CHAIRPERSON: The matter is over now. This Bill is yours. 

… (Interruptions) 
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SHRI ARVIND SAWANT (MUMBAI SOUTH): You cannot dictate what should I 

talk. I know what is happening. 

HON. CHAIRPERSON: You please address the chair. 

… (Interruptions) 

SHRI ARVIND SAWANT (MUMBAI SOUTH): We will also do that. Marathi 

people are being assaulted there. The truth must prevail. 

HON. CHAIRPERSON: You address the chair. Your time is over. Please 

conclude. 

… (Interruptions) 

SHRI ARVIND SAWANT (MUMBAI SOUTH): Sir, the truth must prevail. … 

(Interruptions) हम लोग र्ो सत्यमेर्व र्यते कहते हैं, र्वह सत्य यह है। 

HON. CHAIRPERSON: This is a small Bill. Only one hour has been allotted for 

this Bill. Please conclude. 

… (Interruptions)  

श्री अरव िंद सा िंत (ममु्बई दविण): मैं कन्क्लूड क्यों करुं ? मेरा कर्वर्य पूरा नहीं हुआ है। 

…(व्यर्वधान) मैंने इस किल का स्र्वागत ककया या नहीं ककया? …(व्यर्वधान) इस स्र्वागत में मैंने धनगर 

की िात की। …(व्यर्वधान) अि र्ो िात आती है, र्वह यह है कक हाल ही में, एक िरस पहले, महाराष्ट्ट्र 

के आकदर्वाकसयों ने एक िड़ा मोिाु कनकाला। …(व्यर्वधान) क्यों कनकाला? क्योंकक र्व ेभूकमहीन हैं। 

…(व्यर्वधान) ये सार ेआकदर्वासी भूकमहीन हैं। इस आकदर्वासी समार् के पास र्मीन भी नहीं होगी, 

एर्जकेशन की तो िात अलग है, हैल्थ की िात भी अलग है। …(व्यर्वधान) हम कसफु आरकित कर के 

उनका उत्थान करेंगे? …(व्यर्वधान) धनगर र्ाकत के िार ेमें मजझे सरकार से र्ानकारी िाकहए। इतने 

सालों से महाराष्ट्ट्र की धनगर र्ाकत को, धनगर और धनगढ़ के िक्कर में न्याय नहीं कमल रहा है। 

…(व्यर्वधान) िार-िार उसका परसजएुंस करने के िाद भी हमें आर् तक न्याय नहीं कमला है। इसकलए, 

मेरा कहना है कक कनाुटक राज्य को इतना सीकमत मत सोिो, इसको देश के होकलकस्टक व्यू में ल े

लो। देश में ऐसे कपछड़े र्वगु, र्ो आर् भी हैं, उनको न्याय देने की िात होनी िाकहए। …(व्यर्वधान) 

इसकलए, मैं माुंग करता ह ुं कक आइुंदा अगर अमेंडमेंट आए तो पूर ेभारतर्वरु् की आए। छिीसगढ़ की 

िात की गई, हमार ेगढ़ किरौली की िात की गई। Tribals there have become their prey due 

to hunger.  

सर, हुंगर की िात आती है। They have become a prey to Naxalites and Maoists. 

That aspect has also to be taken into consideration by the Government while 

granting reservation.  

इसकलए, मैं इस किल का स्र्वागत करता ह ुं, लेककन कनाुटक की र्ो नीकत है, उसमें सजधार 

िाहता ह ुं। धन्यर्वाद। 

(इकत) 
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1514 hours 

SHRI N. REDDEPPA (CHITTOOR): Hon. Chairman, Sir, I would like to 

congratulate the Government for bringing the Constitution (Scheduled Tribes) 

Order, (Amendment) Bill, 2019. It will bring necessary relief to the tribal 

communities in the State of Karnataka. Apart from supporting the Bill, I would 

like to draw the attention of this House to the deplorable conditions of the tribal 

population in India. About 45 per cent of them live below poverty line. 

(1515/SM/SPS) 

Out of it, many communities do not have access to education and dignified 

livelihood opportunities.  

Mr. Chairman, Sir, ‘Aspirational Society’ is a word which has been 

repeated often in the Budget speech of 2020-21. One of the most instrumental 

vehicles of social upliftment and development for nurturing an aspirational 

society is education. However, I strongly object to the reduction in allocations in 

this year’s budget, especially the allocations for the Department of School 

Education and for the Department of Higher Education. Literacy for ST 

communities has remained almost stagnant with a sharp decline in the 

scholarship for college and university students for STs from Rs.19.5 crore in 

2019-2020 to only Rs.8 crore in 2020-21. This is a sharp decline from the last 

year. More importantly, funds for RUSA of Department of Higher Education 

earmarked for STs have also been cut from Rs.222.7 crore to Rs.25 crore only. 

This will adversely impact the attainment of higher education by this 

community…(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KODIKUNNIL SURESH): Please conclude now.  

SHRI N. REDDEPPA (CHITTOOR): Yes, Sir. Allocation for PMAY which is a 

scheme meant to provide for building a house for families below the poverty line, 

has been increased by 2.5 per cent for SCs. However, for STs, it has been 

reduced by 27 per cent. This substantial reduction in PMAY allocations for STs 

is going to adversely impact the community’s well-being and contradicts the 

objectives laid out under theme, ‘Aspirational Society’ of the Government.  

 Mr. Chairman, Sir, I would like to point out that there is an issue with the 

utilisation of the funds for the scheme. The problem of underutilisation of funds 

and hence, getting lapsed is a hurdle …(Interruptions) One minute, Sir.  
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 I hope, Sir, the Government will pay adequate attention in demonstrating 

actions by increased allocations and not cutting them down drastically. The 

country would not progress equitably if the most vulnerable communities are left 

out.  

 I would like to bring to the notice of the hon. Chairperson that our young 

Chief Minister Shri Jaganmohan Reddy has provided reservation for SCs, STs 

and minorities in all nominated posts and contracts works. He has also 

announced a programme called YSR Arogya Asara where the SC/ST women 

who are attaining 45 years age get the benefit of Rs.75,000 per year. I request 

the Central Government to support this scheme 

 With this, I end my speech by supporting the Bill.  

(ends) 
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1519 hours 

SHRI DNV. SENTHILKUMAR S. (DHARMAPURI): Vanakkam, Chairperson, Sir. 

Thank you for giving me this opportunity to speak on the Constitution (Scheduled 

Tribes) Order (Amendment) Bill, 2019. We welcome this Bill for including the 

Castes and Tribes in Karnataka.  

 We are from Tamil Nadu, adjoining State to Karnataka. We have a lot of 

Kannada speaking people in my constituency, Dharmapuri. A lot of villages are 

given Kannada names. We have a lot of Scheduled Tribe people in our place 

who are not listed in the Scheduled Tribe List. A few of them are called Kurumba 

and Kurmans. They have been wanting it for a long time. They have been 

shepherds in the hills. Now, they have come to the plains and settled. But they 

have been denied of the Scheduled Tribe rights. We want them to be included 

in the Scheduled Tribes List …(Interruptions) Just give me two minutes. 

HON. CHAIRPERSON: It is a very small Bill.  

SHRI DNV. SENTHILKUMAR S. (DHARMAPURI): Yes, Sir. I will finish in two 

minutes. Even employment is not being provided to them. If we bring them in the 

Scheduled Tribe List, the Kurumba, Kurmans and the Malayalis who live in the 

hills will be given a good opportunity.  

(1520/SPR/MM)  

  A lot of people go to Andhra Pradesh for job opportunities in red sanders 

market but they do not have road facilities; emergency facilities do not reach 

them in time. Tamil Nadu has set an example in following the principles of 

Ambedkar. Tamil Nadu has given reservations up to 67 per cent but now we are 

not able to implement because of the orders of the High Court and the Supreme 

Court. We would request the Central Government to look into this. I would also 

request the Minister of Tribal Affairs for opening up of Eklavya Schools in Tamil 

Nadu. People living in hills are finding it difficult to come down the hills to pursue 

school education. Hence, they need schools and other opportunities. I request 

the Government to look into all these issues. Thank you, Sir.  

(ends) 
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1521 hours 

SHRIMATI SUPRIYA SADANAND SULE (BARAMATI): Sir, I stand here on 

behalf of the NCP in support of the Constitution (Amendment) Bill 2019 to amend 

the Constitution (Scheduled Tribes) Order, 1950 to modify the list of the 

Scheduled Tribes in the State of Karnataka. I take this opportunity and reiterate 

what my colleague , Shri Arvind Sawant  said. महाराष्ट्ट्र में धनगर समार् है। उनकी िहुत 

कदनों से माुंग है कक उनको एसटी और एससी में डाला र्ाए। महाराष्ट्ट्र में र्ि पहली िार धनगर समार् 

आया था तो र्वह एनटी में डाला गया था, उस समय काुंगे्रस की सरकार थी। उसके िाद से, िहुत 

सालों से हमारी सेन्ट्रल गर्वनुमेंट से माुंग है कक इनको एसटी में डाला र्ाए। एक नहीं, दो-तीन िार, 

र्ि-र्ि इस देश के प्रधान मुंत्री माननीय नरने्र मोदी र्ी महाराष्ट्ट्र आए हैं, ति उन्होंने महाराष्ट्ट्र की 

र्नता को और धनगर समार् को आश्वासन कदया था कक र्वह उनको एसटी में डालेंगे, लेककन उस 

पर अभी तक कनणुय नहीं हुआ है। मैं मुंत्री र्ी से कर्वनती करुं गी कक आप कनाुटक के िार ेमें र्ो सोि 

रहे हैं, र्वह अच्छी िात है। उसका हम तहेकदल से सपोटु करते हैं, स्र्वागत करते हैं, लेककन महाराष्ट्ट्र 

की र्नता की र्ो माुंग है, धनगर समार् की र्ो माुंग है, उन पर र्ो अन्याय इस सरकार ने ककया है, 

उनके यहाुं से र्वोट तो ल ेकलया है, लेककन उनको र्ो शब्द उन्होंने कदया था, र्ो र्वायदा ककया था, 

र्वह आर् तक पूरा नहीं हुआ है। इस समार् के एनटी में आने से उनमें िहुत अच्छे िदलार्व हुए हैं, र्व े

िहुत अच्छी कशिा ले रहे हैं, र्वे आरोग्य सेर्वा में हैं। उनके िहुत सार ेिच्िे अच्छी कशिा ले रहे हैं, कोई 

डॉक्टर िन रहा है, कोई इुंर्ीकनयर िन रहा है, लेककन आईएएस ऑकफसर में इनको ज्यादा िढ़ोतरी 

नहीं कमल रही है। अगर इनको एसटी में डाला र्ाए तो एक अच्छा िदलार्व इस समार् को कमलेगा। 

The only thing that is an equaliser in this country is good and quality education. 

I would like to reiterate to the hon. Minister to go beyond the barriers of just 

making constitutional amendments because he is bringing amendments on a 

piecemeal basis. I cannot understand why does it have to be only with two small 

communities, why can it not be a holistic Bill which includes all the requirements 

and demands of various States, and bring it at one time instead of just bringing 

it as small time interventions? If he looks at pan India, he will know that every 

State has made some recommendations. So, why does he not put his mind to 

it? Why do we not have a comprehensive plan for the entire country instead of 

small constitutional amendments? I wholeheartedly support this Bill but reiterate 

my demand that महाराष्ट्ट्र के धनगर समार् को भी यह सरकार न्याय दे।  

(इकत)  
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1523 िरे् 

डॉ. विविकािंत दुब े(गोड्डा): महोदय, मैं इस किल का समथुन करने के कलए खड़ा हुआ ह ुं। अभी 

र्ि मैं प्रताप कसम्हा र्ी को सजन रहा था तो मजझे लगा कक हम लोग छोटे राज्य से हैं, गरीि राज्य से 

हैं, ज्यादा मुंत्री नहीं होते हैं, मुंत्री प्रभार्वी नहीं होते हैं, लकेकन सुंयोग है कक अर्जुन मजुंडा र्ी िहुत र्वर्ों 

के िाद हमार ेराज्य से कैकिनेट कमकनस्टर हैं। प्रताप कसम्हा र्ी ने कहा कक कनाुटक से अनुंत कज मार 

र्ी थे, प्रह्लाद र्ोशी र्ी हैं, सदानुंद गौड़ा साहि हैं, येकदयजरप्पा र्ी मर्िूत हैं, अुंगड़ी साहि रले राज्य 

मुंत्री हैं। यह किल आ गया और 36 साल के िाद यह किल आया है। मैं कर्स िीर् के कलए कह रहा ह ुं, 

अर्जुन मजण्डा र्ी उसके गर्वाह हैं, िूुंकक मजख्य मुंत्री के नाते उन्होंने दो-दो िार ररकमण्ड ककया है। हम 

70 साल से लड़ाई लड़ रहे हैं। अभी सौगत िािू नहीं हैं। उन्होंने कहा कक नक्सलाइट हो र्ाते हैं, 

ट्राइिल्स आपको र्वोट नहीं देते हैं। ‘अपने कदल से र्ाकनए, पराये कदल का हाल।’ इस देश में 

नक्सलिाड़ी कहाुं है? नक्सलर्वाद कहाुं डेर्वलप हुआ? कसद्धाथु शुंकर राय ककसके िीफ कमकनस्टर 

थे, अधीर रुंर्न साहि िताएुं। काुंगे्रस का इकतहास रहा है गरीिों को मारना, ट्राइिल्स को मारना, 

उनको नक्सलर्वादी िनाना। ककतने ही लोगों की हत्या हो गयी और उस र्वक्त सौगत राय र्ी र्वरु् 

1972 में एमएलए िन गए थे। इसीकलए अपनी िातें भारतीय र्नता पाटी को िता रहे थे। 

(1525/SJN/UB) 

 लेककन मैं कर्स मजदे्द पर ह ुं कक 26 नर्वुंिर, 1949 की तारीख को नोट ककया र्ाए।…(व्यर्वधान) 

26 नर्वुंिर, 1949 को इसी कॉकन्स्टटूअन्ट असेंिली में इसी सेन्ट्रल हाल में अडाप्ट ककया गया था। 

26 नर्वुंिर, 1949 को हमार ेयहाुं सुंथाल परगना की खेतौड़ी और घटर्वाल र्ो र्ाकतयाुं थीं। उनको 

अडाप्ट ककया गया था कक ये ट्राइिल थीं, ट्राइिल हैं और ट्राइिल रहेंगी। लेककन 26 र्नर्वरी, 1950 

को ठीक दो महीने के िाद र्ि नोकटकफकेशन हुआ था, तो उस नोकटकफकेशन में खेतौड़ी और घटर्वाल 

का नाम ककसी ककराने की गलती से, ककसी क्लकु की गलती से, या ककसी िािू की गलती से छूट 

गया था। यह लड़ाई 70 सालों से लड़ी र्ा रही है। मैं आपको िताऊुं  कक र्ि मैं पहली िार यहाुं पर 

र्वरु् 2009 में एमपी िनकर आया था, तो लगातार मैं इसके कलए लड़ाई लड़ रहा था। र्ि अर्जुन मजुंडा 

र्ी र्वरु् 2004-05 में मजख्य मुंत्री थी, तो इन्होंने एक रकेमेंडेशन करके भेर्ा था कक खेतौड़ी और 

घटर्वाल र्ाकतयों के अन्याय हुआ है। इनको शेडड यूल ट्राइि कलस्ट में डालना िाकहए। उसके िाद 

सरकार आई, गई और खत्म हो गई। हमारी भी सरकार िली गई। काुंगे्रस की सरकार आई, काुंगे्रस 

की सरकार को कोई मतलि नहीं था। र्ि मजुंडा र्ी दोिारा से र्वरु् 2011 में मजख्य मुंत्री िने थे, तो 

इन्होंने दोिारा इसको रेकमेंड करके भेर्ा था कक खेतौड़ी और घटर्वाल के साथ अन्याय हुआ है और 

हमें इस अन्याय को खत्म करना है। 

 मैं आपको िताऊुं  कक मैं काुंगे्रस के ककशोर िन्र देर्व साहि का शजक्रगजज़ार ह ुं कक र्वर्ों के िाद 

काुंगे्रस पाटी ने एक अच्छा ट्राइिल अफेयसु कमकनस्टर िनाया था, र्वह पढ़े-कलख ेआदमी थी। मैं र्वरु् 

2013 में एक कदन इसी तरह से िोल रहा था, तो उन्होंने मजझे िजलाया और मजझसे कहा कक यह अन्याय 

हुआ है और मैं इसके कलए एक कमेटी िनाता ह ुं। उस र्वक्त के र्ो ट्राइिल अफेयसु सेक्रटरी थे, र्वह 

ऋकर्केश पाुंडा थे। उनके नेततृ्र्व में एक कमेटी िनी थी। यह िड़ा महत्र्वपूणु है। र्ो सौगत िािू कह रहे 
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थे, या सजकप्रया सजले र्ी ने कहा है, या अरकर्वुंद सार्वुंत र्ी और प्रताप कसम्हा र्ी ने कहा है और आपने 

खजद भी कहा है।…(व्यर्वधान) मैं इसीकलए कह रहा ह ुं।…(व्यर्वधान) महोदय, मैं िस दो-तीन कमनट में 

अपनी िात खत्म करुं गा।  

मैं आपको िताऊुं  कक उसके कलए र्ो स्टेट गर्वनुमेंट के प्रकतकनकध होने िाकहए, र्ो आरर्ीआई 

के प्रकतकनकध होने िाकहए, शेडड यूल ट्राइब्ज़ कमीशन के र्ो प्रकतकनकध होने िाकहए, इन सभी को 

कमलाकर काुंगे्रस की सरकार ने ऋकर्केश पाुंडा के नेततृ्र्व में एक कमेटी िनाई थी। र्वरु् 2014 के िजनार्व 

से पहल ेउस कमेटी की ररपोटु आ गई थी। उस कमेटी की ररपोटु ने यह माना था और उन्होंने एक 

आदमी को क्र्वोट ककया था। हमार ेयहाुं एक कास्टेयर साहि ककमश्नर हुआ करते थे। कास्टेयर र्ी की 

एक ककताि थी – ‘कलेक्टसु डायरी’, कर्से उन्होंने सनड 1890 में कलखा था। उन्होंने कहा था कक 

खेतौड़ी और घटर्वाल यहाुं के आकदर्वासी हैं। यहाुं तक की र्ो सुंथाल हैं, कर्नको ररज़र्वेशन कमला है, 

र्वे सनड 1810 में सुंथाल परगना में आए थे। इसीकलए, इनके साथ अन्याय हुआ है।  

मैं केर्वल यह कह रहा ह ुं कक कहस्टोररकल ओकमशन है, कर्सका कोई रीज़न नहीं है। मैं कर्न 

र्ाकतयों का कर्क्र कर रहा ह ुं, ट्राइिल अफेयसु कमकनस्टर साहि, र्वह कहस्टोरीकल ओकमशन है, 

कर्सका कोई भी रीज़न नहीं है। केर्वल ककरानी की गलती से हो गया है। इसीकलए, मेरा आपके माध्यम 

से ट्राइिल कमकनस्टर र्ी यह आग्रह है, िूुंकक र्वह खजद मजख्य मुंत्री रह िजके हैं। अि उनके ऊपर यह 

कर्विार है कक र्ो इस तरह की कमेटी की ररपोटु आई है, कर्सके कलए न आरर्ीआई की आर्वश्यकता 

है, न एसटीए कमीशन की आर्वश्यकता है, न ककसी ग्रजप को िनाने की आर्वश्यकता है। यह पू्रर्वन है। 

आप ही के मुंत्रालय ने इसको पू्रर्व ककया है। आप उन र्ाकतयों को न्याय दीकर्ए। आप खेतौड़ी और 

घटर्वाल को शेडड यूल ट्राइि का दर्ाु दीकर्ए।  

मैं आपको िताऊुं  कक आप र्ो मजख्य मुंत्री के नाते काम करना िाहते थे, उसके कलए भगर्वान 

ने आपको मौका कदया है और आप ट्राइिल अफेयसु कमकनस्टर िन गए हैं। झारखुंड राज्य से िहुत 

र्वर्ों के िाद एक कैकिनेट कमकनस्टर िना है। कनाुटक के लोगों ने र्ो अपने प्रभार्व का इस्तेमाल ककया 

है, आपने कनाुटक के लोगों का साथ कदया है। कनाुटक के लोग और यह पूरा देश हमारा साथ दे और 

अकमत शाह र्ी और नरने्र मोदी र्ी इसको करें। इन्हीं शब्दों के साथ र्य कहन्द, र्य भारत। 

(इकत) 
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1528 hours 

SHRI SAPTAGIRI ULAKA (KORAPUT): I rise to support the Constitution (Scheduled 

Tribes) Order (Amendment) Bill, 2019. हमार ेकनाुटक के र्ो माननीय साथी हैं, मैं उनको सजन 

रहा था। िहुत सार ेनेताओ ुं ने भी िोला है। अगर आप देखेंग ेकक र्वरु् 2014 में काुंगे्रस की सरकार थी, कर्सने 

यह प्रस्तार्व भेर्ा था कक to include Pariwara and Talawara communities as synonym of 

Nayaka. सीद्दारमैया र्ी, सोकनया गाुंधी र्ी और काुंगे्रस की पूरी सरकार थी, कर्सने यह प्रस्तार्व भेर्ा 

था। कसद्दी कम्यजकनटी का र्ो धारर्वाड़ और िेलगार्वी कडकस्ट्रक्ट में था, उसको भी काुंगे्रस की सरकार ने भेर्ा 

था। अफसोस यह ह ैकक इस किल को आने में छः साल लग गए हैं, लेककन हम इस किल का समथुन करते 

हैं। इसके साथ ही साथ मैं माननीय मुंत्री र्ी से यह ररक्र्वसे्ट करता ह ुं और िाकी सदस्यों ने भी िोला है कक 

total 117 proposals are pending, कर्समें से 9 प्रपोज़ल्स कनाुटक के हैं। हम लोगों की यह माुंग भी 

है कक र्वरु् 2014 में र्ो कनाुटक की सरकार ने भेर्ा था, र्वह गुंगामाथा, कब्िाकलगा और कोली कम्यजकनटी 

को भी आप इसमें शाकमल कीकर्ए। यह हमारी माुंग है। इसके साथ ही साथ एक झोकडया ट्राइि है, र्ो 

ओकडसा की ह,ै र्ो कक िहुत कदनों से पेंकडुंग है। आप इसके कलए भी कज छ कीकर्ए। 

(1530/GG/KMR) 

सर, लेककन एक िीज़ ह ैकक आप इन लोगों को आकदर्वासी मान्यता दे रहे हो, लकेकन एक िार 

आकदर्वासी होने के िाद िाद क्या हो रहा है, यह सनड 2014 स ेआप देकखए कक क्या हो रहा है। अभी परसों 

ररज़र्वेशन के िार ेमें सजप्रीम कोटु का ऑडुर आया था। मुंत्री र्ी किना र्र्वाि कदए यह िोल रहे हैं कक काुंगे्रस 

की उिराखुंड सरकार ने ककया था। लेककन यह स्पेशल पेकटशन तो आपकी सरकार की ही थी। इसका 

आपको र्र्वाि देना िाकहए कक सजप्रीम कोटु का र्वह र्ो कनणुय है, आप ररव्यज पेकटशन करोगे कक कोई अमेंडमेंट 

ल ेकर आओगे, र्ो र्वह गर्वमेंट ररज़र्वेशन है, उसको िेंर् करने के कलए।  

माननीय सौगत राय र्ी िोल रह ेथे कक आकदर्वाकसयों को अपॉिजुकनटी नहीं कमलती ह,ै क्र्वालटी 

एर्जकेशन नहीं कमलती है, सर हमें खाली ररज़र्वेशन नहीं िाकहए, हमें अपना इनक्लूर्न िाकहए। हम लोग 

आते हैं। र्ुंगल, र्मीन, पहाड़ सि हम आकदर्वाकसयों का है। पहले हम लोगों को हर्ारों साल पहले र्ुंगल, 

र्मीन में र्ाने भेर्ा गया। अि हम लोग आ गए, माइुंस माकफया, क्या लगता ह ैकक खाली माइन कनकाल 

कर ले र्ाओगे और हम आकदर्वाकसयों को कफर से भरे् दोगे?  

I want to highlight one last thing. I was part of a public hearing for a Navaratna 

company. यह र्ो ग्राम सरे्वक है, इनको यह अकधकार कदया गया है कक आप यह र्मीन न दो। That 

public hearing was nothing but a drama. ग्राम सेर्वा में यही िल रहा है कक आप कैसे र्मीन दोग,े 

यही िल रहा है। सनड 2014 के िाद से देखें कक एफआरए पैसा सि डाइल्यूट हो रहा है। िीस लाख लोगों 

को एकर्वक्ट करने के कलए फॉरसे्ट राइटडस एक्ट में यह सजप्रीम कोटु का कफर से कडसीर्न आया ह।ै सर, यह 

ककसकी कर्म्मेदारी ह?ै अगर पाकलुयामेंट में हम अपने आकदर्वाकसयों की िात नहीं उठा सकते हैं तो कौन 

उठाएगा? साथ ही साथ मैं आपको िोलता ह ूुं कक खाली ररज़र्वेशन काफी नहीं है, हमें अकधकार िाकहए। 

र्ुंगल, र्मीन और पहाड़ सि हमार ेहैं। आप हमार ेघर स ेहमें कर्वदा नहीं कर सकते हैं, यही िोल कर मैं इस 

किल का मैं कफर से समथुन करता ह ूुं। काुंगे्रस की सरकार कनाुटक में प्रस्तार्व ले कर आई थी, उनको भी 

िहुत-िहुत धन्यर्वाद देता ह ूुं।  

(इकत) 
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SHRI N. K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): Mr. Chairman, Sir, I rise to support 

the Bill in its letter and spirit. The suggestion I would like to make is similar to 

what most of the hon. Members of this House made including Nishikant Dubey 

Ji. I think there is a list of 170 communities to be incorporated in the list of 

Scheduled Castes and Scheduled Tribes which is pending with the Ministry of 

Tribal Affairs and Social Welfare. I, therefore, would urge upon the Government 

to give due priority to all. Just now, Supriya Sule Ji has stated that a 

comprehensive Bill is highly necessary.  

 Mr. Chairman, you may be well aware about the Vedan community in 

Kerala. They have to be included in the Scheduled Tribes because of their poor 

living conditions. Socially, educationally and economically they are in a very 

backward situation. Vedan community always wanted that they be included in 

the list of Scheduled Tribes. Unfortunately, their name had been omitted from 

the list in the 1950s because of a clerical mistake which crept in.  

So, my submission is that Malai Vedan community in the Malabar area of 

Kerala belongs to a Scheduled Tribe. Unfortunately, because of some mistake, 

Vedan community in Kerala is not included in the Scheduled Tribes list. The 

State Government of Kerala has recommended names of many tribes for 

inclusion in the list of Scheduled Tribes. Unfortunately, their names have not 

been included. So, I urge upon the Government of India to include the Vedan 

community in the list of Scheduled Tribes. The file has been returned to the State 

of Kerala for getting concurrence again from the Government. The State 

Government is processing it. When it is received back, I would urge upon the 

Central Government to include Vedan community in the list of Scheduled Tribes. 

With these words, I fully support the Bill. Thank you. 

(ends) 

  



11-02-2020      Hcb/Rsg                  Uncorrected/Not for publication                                                  383 

 

1534 िरे् 

श्री रव न्दर कुि ाहा (सलेमपुर): सभापकत र्ी, मैं इस किल के समथुन में खड़ा हुआ ह ूुं। कनाुटक 

के तलर्वारा, पररर्वारी ऐसे आकदर्वाीसी समूह को न्याय कदलाने का र्ो काम हमारी सरकार ने शजर 

ककया है, और माननीय प्रधान मुंत्री र्ी ने हमार ेदेश के अुंदर र्ो गरीि, र्वुंकित और उपेकित ऐसे लोग 

र्ो पड़े हुए थे, कर्नका कभी कोई नाम लेर्वा नहीं था, ऐसे लोगों को भी न्याय कदलाने का र्ो सुंकल्प 

हमारी सरकार का है, हमार ेमाननीय प्रधान मुंत्री र्ी का है, उसी के तहत आर् तलर्वारा, तलर्वारी, 

पररर्वारी, नायक, नाकयका र्ाकत के ऐसे आकदर्वासी समूहों को मजख्य धारा में शाकमल करने के कलए 

माननीय अर्जुन मुंडा र्ी यह सुंशोधन लाए हैं, इसका समथुन करते हुए मैं खास कर अपने उिर 

प्रदेश में कज छ ऐसी ही उपेकित र्ाकतयों की तरफ ध्यान कदलाना िाहता ह ूुं।  

(1535/KN/SNT) 

हमार ेउिर प्रदेश में खास कर गौड़, गौर, तजराहा, तजरईया, रार्भर, खरर्वार, कश्यप, कनर्ाद, 

किन्द सकहत 15 र्ाकतयाूँ ऐसी हैं, धनगढ़ भी है, कर्न 15 र्ाकतयों को लगातार अनजसूकित र्ाकत में 

शाकमल करने के कलए पूरु्व की सरकारों ने भी केन्र सरकार को अपना प्रकतर्वेदन भेर्ने का काम ककया। 

लेककन कभी भी केन्र की सरकार से र्वह पास नहीं हो पाया। उिर प्रदेश में काुंगे्रस की सरकार थी, 

सपा, िसपा की सरकार थी। समार्र्वादी पाटी की सरकार ने और िहुर्न समार् पाटी की सरकार 

ने इस पर अड़ुंगा लगाने का ही काम करती रही। उिर प्रदेश में योगी आकदत्यनाथ र्ी की सरकार ने 

इन 15 र्ाकतयों को अनजसूकित र्नर्ाकत में शाकमल करने का प्रस्तार्व केन्र सरकार को भेर्ा है।  

माििीय सभापवत (श्री कोवडकुवन्िल सुरिे): आप समाप्त कीकर्ए। 

श्री रव न्दर कुि ाहा (सलेमपुर): इन र्ाकतयों के लोगों को कर्वश्वास है, उम्मीद है कक केन्र में हमारी 

सरकार है, प्रदेश में हमारी सरकार है तो कनकित रप से इन 15 र्ाकतयों को न्याय कमलेगा। कनकित 

रप से हम समझते हैं कक सदन द्वारा उन 15 र्ाकतयों को र्ि न्याय कमलेगा, र्व ेभी मजख्यधारा में 

शाकमल होंगी और आकथुक रप से, सामाकर्क रप से आगे िढ़ेंगी। 

(इकत) 
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कुिं  र दाविि अली (अमरोहा): सभापकत महोदय, मैं इस किल का समथुन करने के कलए खड़ा हुआ 

ह ूँ। अभी मेर ेसे पहले र्ो भार्पा के माननीय सदस्य िोल रहे थे कक उिर प्रदेश में भी इनकी सरकार 

है, केन्र में भी इनकी सरकार है, इन्होंने साकित कर कदया कक ककस तरीके से दकलत और आकदर्वाकसयों 

को ठगा र्ाता है। यह ककसी से कछपा नहीं है। उिर प्रदेश की उन 15 र्ाकतयों को गजमराह करने का 

काम उिर प्रदेश की सरकार ने ककया था। नोकटकफकेशन कनकाला था। आप खाली … (Not 

recorded)  िोलने का काम करते हैं। मैं आपके माध्यम से कसफु इतना कहना िाहता ह ूँ कक र्ो 

आकदर्वासी कम्यजकनटीज़ हैं, र्ल, र्ुंगल, र्मीन, पहाड़, इन सि पर उनका अकधकार है। लेककन आर् 

क्या हो रहा है कक कारपोरटे हाउसेस को र्ो कमनरल्स की र्गहें हैं, उनको लीर् पर कदया र्ा रहा है 

और आकदर्वाकसयों को उर्ाड़ा र्ा रहा है। शायद यह भी एक िजकनयादी र्वर्ह रही है कक इस देश में 

र्ो माओर्वादी गकतकर्वकधयाूँ ज्यादा िढ़ीं कक र्ो ट्राइिल्स हैं, उनको उनका हक नहीं कदया गया। र्ि 

तक ट्राइिल्स को उनका असकलयत में हक नहीं कदया र्ाएगा, ति तक ऐसी घटनाएूँ होती 

रहेंगी।…(व्यर्वधान) मैं आपके माध्यम से कसफु यह कहना िाहता ह ूँ कक कनाुटक के अुंदर ट्राइिल 

कम्यजकनटीज़ में स्पेकलुंग कमस्टेक थी, उसमें र्ो य े किल लाए हैं, उसका मैं समथुन करता 

ह ूँ।…(व्यर्वधान) लेककन इस िात से इनको ददु हो रहा है। कर्स तरीके से उिर प्रदेश की सरकार ने 

उन 15 र्ाकतयों के साथ कखलर्वाड़ ककया है, मैं आपके माध्यम से कसफु इतना ही कहना िाहता ह ूँ 

कक उन 15 र्ाकतयों को भी शाकमल करें। लेककन आप शेडड यूल्ड कास्टडस, शेडड यूल्डे ट्राइब्स का कोटा 

भी िढ़ाएुं। र्ो िैकलॉग है, उस िैकलॉग को खत्म करें, क्योंकक यह सरकार कसफु कलप सकरु्वस करती 

है। केन्र सरकार की नौकररयों में और उिर प्रदेश की सरकार में एससी, एसटी का इतना ज्यादा 

िैकलॉग है, र्ो यह काम नहीं कर रही है। 

िहुत-िहुत धन्यर्वाद। 

(इकत)
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چیرمین صاحب، میں اس بلِ کی تائید کرنے کے   محترم،  (:امروہہ) علی  دانش کنور

بول رہے تھے   لئے کھڑا ہوا ہوں۔ ابھی میرے سے پہلے جو بھاجپا کے معزّز رُکن

کہ اتر پردیش میں بھی ان کی سرکار ہے، مرکز میں بھی ان کی سرکار ہے، انہوں 

نے ثابت کر دیا کہ کس طریقے سے دلت اور ادٓیواسیوں کو ٹھگا جاتا ہے۔ یہ کسی 

ذاتیوں کو گُمراہ کرنے کا کام اتر پردیش   15سے چھپا نہیں ہے۔ اتر پردیش کی ان 

ٹیفیکیشن نکالا تھا۔ اپٓ خالی )کاروائی میں شامل نہیں(  کی سرکار نے کیا تھا۔ نو

بولنے کا کام کرتے ہیں۔ میں اپٓ کے ذریعہ سے اتنا کہنا چاہتا ہوں کہ جو ادٓیواسی  

کمیونیٹیز ہیں، جل، جنگل، ذمین، پہاڑ، ان سب پر انکا حق ہے۔ لیکن اجٓ کیا ہو رہا 

، ان کو لیز پر دیا جا رہا ہے ہے کہ کارپوریٹ ہاوُسس کو جو معدنیات کی جگہ ہیں

اور ادٓی واسیوں کو اجُاڑا جا رہا ہے۔ شاید یہ بھی ایک بنیادی وجہ رہے ہے کہ  اس  

ملک میں جو ماوُوادی گتی وِدیاں زیادہ بڑھی کہ جو ٹرائبلز ہیں ان کو ان کا حق 

نہیں دیا گیا۔ جب تک ٹرائبلز کو ان کا اصلیت میں حق نہیں دیا جائے گا تب تک 

یسے واقعات ہوتے رہیں گے )مداخلت(۔۔ میں اپٓ کے ذریعہ سے یہ کہنا چاہتا ہوں ا

کہ کرناٹک کے اندرٹرائبل کمیونٹیز میں اسپیلنگ مِسٹیک تھیں، اس میں جو یہ بلِ 

لائے ہیں اس کی میں تائید کرتا ہوں۔ )مداخلت(۔ لیکن اس بات سے ان کو درد ہو رہا 

ذاتیوں کے ساتھ کھلواڑ کیا  15کار نے ان ہے۔ جس طریقے سے اتر پردیش کی سر

ذاتیوں کو بھی  15ہے، میں اپٓ کے ذریعہ سے صرف اتنا ہی کہنا چاہتا ہوں کہ ان 

شامل کریں۔ لیکن اپٓ شیڈیولڈ کاسٹس اور شیڈیولڈ ٹرائبس کا کوٹا بھی بڑھائیں۔ جو 

 بیکلوگ ہے اس بیکلوگ کو ختم کریں، کیونکہ یہ سرکار صرف لپ سروِس کرتی 

ہے، مرکزی سرکار کی نوکریوں میں اتر پردیش کی سرکار میں ایس۔سی۔، ایس۔ٹی۔  

کا اتنا زیادہ بیکلوگ ہے، جو یہ کام نہیں کر رہی ہے۔ بہت بہت  

 )ختم شد(                                                                                    شکریہ 
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SHRI SU. THIRUNAVUKKARASAR (TIRUCHIRAPPALLI): Sir, thank you very 

much for giving me this opportunity. 

 Sir, I welcome this Bill and I request the Government to include two 

communities of Tamil Nadu in the ST list. One is Narikuravar community, and 

another is Kattunayakan community. Both are very poor communities, 

particularly, the Narikuravar community. They do not even have a house to live. 

They are moving around the State. One day they will stay in one place; another 

day, they will be going and staying in another place. They have no permanent 

house to live. There is no good education. There are no employment 

opportunities available to them. 

 So, I request this Government to include Narikuravar and Kattunayakan 

community in the ST list. Thank you very much for giving me this opportunity. 

(ends) 
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1539 िरे् 

श्री सुरिे कश्यप (विमला): सभापकत महोदय, मैं इस किल का समथुन करता ह ूँ। साथ ही साथ मैं 

यह कहना िाह ूँगा कक मेर ेसुंसदीय िेत्र में भी र्ौनसार-िार्वर के साथ लगता हुआ र्ो िेत्र है, र्ो 

उिराखुंड का िेत्र है। उसके साथ ही मेर ेसुंसदीय िते्र में कर्ला कसरमौर, र्ो कक र्ौनसार-िार्वर कभी 

कसरमौर ररयासत का कहस्सा होता था। उस िेत्र को और र्वहाूँ की र्ो र्ौनसारी कम्यजकनटी है, उसको 

1967 में ट्राइिल का स्टेटस दे कदया गया था। 

(1540/CS/GM) 

इसके साथ लगता हुआ र्ो कर्ला कसरमौर का िेत्र है, कर्समें लगभग 142 पुंिायतें हैं और 

लगभग 2.5 लाख की र्नसुंख्या है, र्ो कभी एक ही ररयासत का कहस्सा होते थे, उिराखुंड के 

कहस्से को ट्राइिल का स्टेटस दे कदया गया, लेककन कहमािल प्रदेश का र्ो िेत्र है, र्हाूँ पर हाटी 

कम्यजकनटी रहती है, कर्नका खानपान, र्वेशभूर्ा, भार्ा एक रै्सी है, यहाूँ तक कक दो भाई में से एक 

भाई र्वरु् 1967 में उिराखुंड में िला गया, दूसरा भाई कहमािल प्रदेश में था, तो उिराखुंड के 

र्ौनसारी िेत्र को ट्राइिल का स्टेटस कमल गया, लेककन कहमािल प्रदेश का र्ो कगररपार का िेत्र है, 

र्ो ट्राुंसकगरर एररया है, उसको ट्राइिल का स्टेटस अभी तक नहीं कमला है। मैं यह कहना िाह ूँगा कक 

कर्स प्रकार से र्ौनसार िार्वर िेत्र को और र्वहाूँ की र्ौनसारी कम्यजकनटी को ट्राइिल का स्टेटस 

कदया गया, इसी प्रकार से कहमािल प्रदेश का र्ो कगररपार का िेत्र है और र्वहाूँ पर र्ो हाटी कम्यजकनटी 

है, उसे भी ट्राइिल का स्टेटस कदया र्ाए। मैं सरकार से ऐसा आग्रह करना िाह ूँगा। धन्यर्वाद। 

(इकत) 
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1541 hours 

SHRI ANUBHAV MOHANTY (KENDRAPARA): Hon. Chairperson, Sir, I 

welcome the Bill but I have certain concerns that I want to put before the hon. 

Minister. I come from the State of Odisha which is having 22.5 per cent of 

Scheduled Tribes out of the total population as per the Census of 2011. Sir, 

there are 62 Scheduled Tribes and 13 primitive vulnerable tribal groups in 

Odisha. Out of 117 proposals from all over India, seven are from the Odisha 

Government under the leadership of Shri Naveen Patnaik. We have given 

proposals for seven tribal groups. They should get the Scheduled Tribe 

certificate. Till now, it has not been taken into consideration by the Government. 

We are still waiting and the people from Scheduled Tribes are still hopeful. कर्तना 

हक हम लोगों को है, कर्तना हक िाकी लोगों को है, िाहे सामान्य र्ाकत के हों, एस.सी. के हों, कोई 

भी हों, उतना हक शेडड यूल ट्राइि का भी है। हमें उनको उनका हक देना िाकहए। My party BJD, 

my leader Naveen babu and the people of Odisha have always stood for the 

benefit of Scheduled Tribes because they are our pride. I request the 

Government to kindly consider these requests and also the 117 pending 

proposals from all over India. I would also request the hon. Minister to include 

OBCs in the Census 2021. आर् तक हमको पता नहीं है कक पूर ेभारत में ओिीसी की 

पॉपजलेशन ककतनी है और उनको क्या िेनीकफटडस एग्रे्क्टली कमल रहे हैं। ओिीसी कौन हैं, ककतने हैं, 

हमें यह िात आर् तक पता नहीं िली है तो, kindly include OBCs in the Census. I will 

conclude with my final words.  

इस िार िर्ट में ट्राइिल म्यूकर्यम के िार ेमें िोला गया, र्ो कक राुंिी, झारखुंड में खोला र्ा 

रहा है। We appreciate that. भारत में ककसी भी कोने में खोला र्ाए। It is a good thing; it is 

a welcome step. But how can the Government overlook a State like Odisha 

which has 62 tribes and 13 primitive vulnerable tribal groups? आप ओकडशा में आइए, 

I welcome you all. आप सि र्वहाूँ आइए और देकखए कक हमार ेट्राइब्स में ककतनी र्वेरायटीर् है। 

See how rich we are in culture and traditions of these tribal people. 

एक कडमाुंड हमारी राज्य सरकार की तरफ से है, my leader Naveen babu and my party 

BJD has said that ओकडशा में ट्राइिल म्यूकर्यम िनाया र्ाए। मैं आशा करता ह ूँ कक मान्यर्वर 

मुंत्री र्ी आर् आप पूर ेसदन के सामने हमें यह आश्वासन देंगे कक एक ट्राइिल म्यूकर्यम ओकडशा में 

भी िनेगा। Thank you so much for giving me this opportunity. 

(ends) 
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1544 hours.  

*SHRI RANJEETSINHA HINDURAO NAIK - NIMBALKAR (MADHA) : Hon. 

Chairman Sir, thank you very much for giving me an opportunity  to speak on 

this Constitution Scheduled Tribes Order (Amendment) Bill, 2019.  In my State 

Maharashtra, Dhangar community has been deprived of reservation due to a 

spelling mistake.  The spelling of the word, ‘Dhangar’  has been written as 

‘Dhangad’. 

 Hence, I would like to request the Union Government to correct the 

spelling and include them in the ST list and do justice to the people of Dhangar 

community. 

 Thank you.  

(ends) 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

_________________________________________ _ 

*Original in Marathi.      
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(1545/RK/RV) 

1545 hours 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): Sir, I rise to support the 

legislation under the nomenclature, the Constitution (Scheduled Tribes) Order 

(Amendment) Bill, 2019 without any inhibition, rather pompously, candidly, and 

eloquently.  Taking advantage of this legislation, I would also like to flag the attention of 

this Government to the fact that there is a community, Adivasi Kurmi Samaj, in my State.  

I think, the Minister himself is well aware of it.  िुंगाल, ओकडशा, झारखण्ड में, मयूरभुंर् स ेलकेर 

इन सार ेइलाकों में आकदर्वासी कज मी समार् लाखों की तादाद में रहते हैं। किकटश र्माने स ेआर् तक इन 

आकदर्वासी कज मी समार् की अनदखेी और उनके साथ भदेभार्व हो रहा है। 

This community was classified as a notified Tribe by the British under the terms 

of Indian Succession Act introduced in 1865.  Subsequently, in 1931 they were 

classified as a Primitive Tribe, only to be dropped in the Scheduled Tribe List of 1931 

and the consequent 1950 List.  As per the Shimla notification, in 1913 Kurmis were 

listed in the Scheduled Tribe list.  Now, they have been dropped from that list.  The fight 

for the inclusion of Adivasi Kurmi Samaj in the list of Scheduled Tribe has been 

continuing.  

अर्जुन र्ी, आप मेरी िात सजकनए।…(व्यर्वधान) ये र्ो कज मी आकदर्वासी हैं, ये आकृकत की नहीं, प्रकृकत 

की पूर्ा करते हैं। ये मजख्य रप से कृकर् पेशा के लोग होते हैं। उनकी रीकत-नीकत, शादी-कर्वर्वाह के मौके पर 

कर्वकशष्ट आकद परम्परा का अनजपालन ककया र्ाता है। इतनी उन्नत सभ्यता-सुंस्कृकत के धरोहर को अपने अन्दर 

समेटे रहने के िार्वर्ूद सकदयों से िली आ रही िाह्मण सुंस्कृकत के आक्रमणों की मार से दोतरफा कर्विारधारा 

की कशकार होकर सटीक र्ानकारी के अभार्व में सरकार की दोर्पूणु र्व भदेभार्वपूणु नीकतयों की र्वर्ह स ेआर् 

यह समजदाय भटकार्व की कस्थकत से गजर्र रहा है। कज मी आकदर्वासी समजदाय, र्ो र्वरु् 1950 तक मजण्डा, ओराुंर्व, 

हो, सुंथाल आकद अन्य आकदर्वासी समजदायों सकहत आकदम र्नर्ाकत की सूिी में शाकमल था। र्वरु् 1950 में 

अनजसूकित र्नर्ाकत की सूिी के िनाए र्ाते समय भूलर्वश या ककसी गहरी साकर्श के तहत किना ककसी 

नोकटकफकेशन के, ये उसमें शाकमल ककए र्ाने से छूट गए र्िकक डॉ. हृदयनाथ कजुं र्र की िारह सदस्यीय 

सकमकत की ररपोटु में भी यह साफ कलखा हुआ है कक र्वरु् 1950 में उन्हें अनजसूकित र्नर्ाकत की सूिी में 

शाकमल ककया गया, र्ो र्वरु् 1931 की कप्रकमकटर्व ट्राइब्स की सूिी में शाकमल थे। कफर कज मी आकदर्वासी समजदाय 

के साथ इस प्रकार का अन्याय क्यों ककया र्ा रहा है? सुंभर्वत: आकदर्वाकसयों की प्रकतशतता कम करने और 

कज कमुयों की र्मीनों का हस्ताुंतरण करने के कज कटल उदे्दश्य शायद रहे होंगे। 

 महोदय, मैं माननीय मुंत्री र्ी से दरख्र्वास्त करता ह ुं, सदन से भी दरख्र्वास्त करता ह ुं कक िुंगाल; 

छोटा नागपजर, झारखण्ड; ओकडशा में लाखों की तादाद में आकदर्वासी कज मी समजदाय हैं। इनकी र्ो सकदयों पजरानी 

सुंघरु् की गाथाएुं हैं, उन्हें स्र्वीकार करते हुए इन्हें अनजसूकित र्नर्ाकत में शाकमल ककया र्ाए। 

 मैं यह भी आर्वदेन करुं गा कक यहाुं कर्तने मेम्िसु हैं, हर मेम्िर ककसी न ककसी समार् के िार ेमें कहें। 

We need a holistic and comprehensive legislation insofar as inclusion of any community 

in the Scheduled Tribe list is concerned.             (ends) 
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1549 िरे् 

श्री धमेन्र कश्यप (आिं ला): माननीय अध्यि र्ी, मैं आपको धन्यर्वाद देना िाहता ह ुं और इस किल 

का समथुन करते हुए अपनी िात रखना िाहता ह ुं। 

 मान्यर्वर, उिर प्रदेश के अन्दर कश्यप, कनर्ाद, किुंद, माुंझी, मर्र्वार, रयकर्वार, तजररया, 

भजररया, धजररया, य ेकदल्ली में मल्लाह र्ाकत है, य ेकश्यप र्ाकत है, ये अनजसूकित र्ाकत में है, लेककन 

उिर प्रदेश में ये कपछड़ी र्ाकत में हैं र्िकक शैिकणक, आकथुक और रार्नीकतक रप से ये िहुत कपछड़े 

हुए लोग हैं। 

 मैं सरकार से और माननीय मुंत्री र्ी से यह माुंग करता ह ुं कक इनकी शैिकणक, आकथुक और 

सामाकर्क कस्थकत को देखते हुए इन्हें भी अनजसूकित र्ाकत में शाकमल करने का कायु ककया र्ाए। 

 िहुत-िहुत धन्यर्वाद। 

(इकत) 
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(1550/MY/PS) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KODIKUNNIL SURESH): I have already called 

the name of the hon. Minister. …(Interruptions) 

 

1550 िरे् 

श्री अब्दुल खालेक (बारपेटा): असम के र्ो छह समजदाय हैं, र्वहाुं कज श रार्र्वुंशी, मोरन, मोटक, 

अहोम और मजुंडा आकदर्वासी का समजदाय है। आर् उन लोगों को भी लाभ नहीं कमल रहा है। असम 

गर्वनुमेंट ने एक कमेटी भी िनाई थी। िीरे्पी ने आश्वासन भी कदया था, लेककन र्वहाुं कज छ भी नहीं हुआ 

है। गोररया, मोररया तथा काकलता समजदाय के लोगों ने भी कडमाुंड ककया था। Therefore, I am in 

favour of a comprehensive Bill.  

(इकत) 
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1551 िरे् 

जिजातीय कायय मिंत्री (श्री अजुयि मुिंडा): सभापकत महोदय, माननीय सदस्यों ने अपने-अपने प्रदेशों 

से सुंिुंकधत िहुत सार ेकर्वर्यों तथा समस्याओ ुं को इस किल पर ििाु के माध्यम से लाया है। मैंने उन 

सार ेकर्वर्यों को सजना है। कर्न लोगों ने सजझार्व कदया है, उन सभी सदस्यों का मैं आभार व्यक्त करता 

ह ुं।  

 रै्सा कक मैंने पहल ेिताया कक यह र्ो कर्वधेयक है, इस कर्वधेयक को एक प्रदेश की दृकष्ट से 

लाया गया है। ऐसे ही कई अन्य राज्यों की भी समस्याएुं हैं। उन राज्यों की र्ो व्यर्वस्था है, र्ो 

ररकमेन्डेशुंस हैं, र्ो एथकनक ररपोटु है, उन सारी िीर्ों का अध्ययन करने के िाद भारत सरकार ने 

सुंज्ञान में कलया है। रै्सा मैंने पहल ेिताया कक हमार ेदेश के प्रधान मुंत्री नरने्र भाई मोदी र्ी, हमार े

गहृ मुंत्री अकमत शाह र्ी का कर्वशेर् ध्यान है कक ऐसे र्वुंकित र्वगु र्ो सुंर्वैधाकनक दृकष्ट से प्रार्वधान होने 

के िार्वरू्द भी र्वुंकित रह गए हैं, उनको मेन स्ट्रीम में लाया र्ाए और र्वैसे त्रजकट को ठीक ककया र्ाए। 

हमारी यह कोकशश रहेगी कक कर्न कर्वर्यों को माननीय सदस्यों ने अपने सजझार्वों के माध्यम से कदया 

है, उन सार ेकर्वर्यों को समाकहत करते हुए, आगे सरकार इस कर्वर्य पर लगातार कायु करती रहेगी। 

 मैं आप से कनर्वेदन करता ह ुं कक सदन इसकी सहमकत दे। 

(इकत) 

 

श्री अिुभ  मोहिंती (केन्रपाड़ा): सर, माननीय मुंत्री र्ी ने अपना र्र्वाि रखा, परुंतज यकद इसके कलए 

कोई एक कनधाुररत समय सीमा रखी र्ाए  कक कर्वकभन्न राज्यों से प्राप्त पेंकडुंग प्रपोज़ल्स हैं, र्वे इतने 

र्वक्त तक पूर ेहो र्ाएूँ और सरकार के द्वारा ऐक्सेप्ट कर कलए र्ाएुंग,े इसके कलए एक टाइम िाइकन्डुंग 

होना िाकहए। र्वरना हमको लगता है कक यह िलता ही रहेगा और कि तक िलेगा, यह पता नहीं है। 
 

1553िरे्   (माननीय अध्यि पीठासीन हुए) 
 

 

माििीय अध्यि: प्रश्न यह है: 
 

“कक कनाुटक राज्य में अनजसूकित र्नर्ाकतयों की सूिी को उपाुंतररत करने के कलए 

सुंकर्वधान (अनजसूकित र्नर्ाकतयाुं) आदेश, 1950, राज्य सभा द्वारा यथापाररत, का 

और सुंशोधन करने र्वाले कर्वधेयक पर कर्विार ककया र्ाए।” 
 

प्रस्तार्व स्र्वीकृत हुआ। 
 

माििीय अध्यि: अि सभा कर्वधेयक पर खुंडर्वार कर्विार करगेी। 

 प्रश्न यह है: 

“ कक खुंड 2 कर्वधेयक का अुंग िने। ” 

प्रस्तार्व स्र्वीकृत हुआ। 

खुंड 2 कर्वधेयक में र्ोड़ कदया गया। 
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खिंड 1 

सुंशोधन ककया गया: 

 पषृ्ठ 1, पुंकक्त 3, - 

 ‘2019’ के स्थान पर 

 ‘2020’  प्रकतस्थाकपत ककया र्ाए। (2)   

(श्री अर्जुन मजण्डा)     

खंड 1, यथा संशोधित, धििेयक में जोड़ धिया गया। 

(1555/CP/RC)     

अवधवियमि सूत्र 

सुंशोधन ककया गया: 

 पषृ्ठ 1, पुंकक्त 1, - 

 ‘सिरर्वें’ के स्थान पर 

 ‘इकहिरर्वें’ प्रकतस्थाकपत ककया र्ाए। (1)   

(श्री अर्जुन मजण्डा) 
 

अधिधियमि सूत्र, यथा संशोधित, धििेयक में जोड़ धिया गया। 

नाम को कर्वधेयक में र्ोड़ कदया गया। 

 

श्री अजुयि मुिंडा: मैं प्रस्तार्व करता ह ुं: 
 

 “कक  कर्वधेयक, यथा सुंशोकध त, पाररत ककया र्ाए। ” 
 

माििीय अध्यि : प्रश्न यह है:  

 “कक  कर्वधेयक, यथा सुंशोकध त, पाररत ककया र्ाए। ” 
 

प्रस्तार्व स्र्वीकृत हुआ। 

--- 

 

…(व्यर्वधान) 

माििीय अध्यि : मैंने आसन से कज छ व्यर्वस्थायें दी थीं, तो एक-एक कमनट िोल लें।  

…(व्यर्वधान) 

माििीय अध्यि : आप कज छ िोलना िाह रहे थे कक भूल गए। 

…(व्यर्वधान) 

माििीय अध्यि : भूल गए, तो कोई िात नहीं। 

 माननीय मुंत्री श्री सजरशे िन्न्िासप्पा अुंगड़ी।  
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STATEMENT CORRECTING ANSWER GIVEN TO 

UNSTARRED QUESTION NO. 619 DATED 5.2.2020 

RE: (i) RAILWAY ACCIDENTS AND 

  (ii) GIVING REASONS  

FOR DELAY IN CORRECTING THE ANSWER-LAID 

 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF RAILWAYS (SHRI SURESH 

CHANNABASAPPA ANGADI): Sir, on behalf of my senior colleague, Shri Piyush 

Goyal, I rise to lay a statement (English and Hindi versions) correcting the 

answer to the Unstarred Question No. 619 given in the Lok Sabha on 05.02.2020 

regarding Railway Accidents. 

--- 
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व िेष उल्लेख 

1557 िरे् 

माििीय अध्यि : शून्य काल अगले सत्र में ले लें? 

…(व्यर्वधान) 

माििीय अध्यि : ऐसी आर् की ककसकी इमरर्ेंसी है? 

…(व्यर्वधान) 

माििीय अध्यि : आप कज छ िोल रही थीं? 

…(व्यर्वधान) 

डॉ. प्रीतम गोपीिाथ रा  मुिंडे (बीड): र्ीरो ऑर्वर शजर ही है। 

माििीय अध्यि: आर् मजकश्कल से लॉटरी खजलने र्वाली है ककसी की, हर ककसी की नहीं खजलने 

र्वाली। 

डॉ. प्रीतम गोपीिाथ रा  मुिंडे (बीड): महोदय, मैं कें र सरकार का ध्यान इस िात की ओर आकृष्ट 

करना िाहती ह ुं कक  महाराष्ट्ट्र में र्ो अभी राज्य सरकार है, र्वह कपछली सरकार की र्ो सारी योर्नाएुं 

थीं, उनको स्थकग त करने में या रद्द करने में लगी हुई है। मराठर्वाड़ा र्वाटर कग्र ड िहुत ही िड़ा प्रोरे्क्ट 

मराठर्वाड़ा के कलए है। कपछली सरकार ने इसे मुंरू्र कराया था। उसको िर्ट की कमी की र्वर्ह से 

यह सरकार कैं कसल करना िाह रही है।  

मैं आपके माध्यम से यह दरख्र्वास्त करना िाहती ह ुं कक अगर राज्य में अलग पिों की सरकार 

है, तो क्या कें र सरकार डायरके्टली कोई योर्ना महाराष्ट्ट्र में पानी के कलए ला सकती है या कम से 

कम राज्य सरकार को ऐसे कनदेश दे सकती है कक  र्ो लोगों के उपयोग की योर्नाएुं हैं, उनको रद्द न 

ककया र्ाए? मैं आपके माध्यम से सरकार का ध्यान इस ओर आकृष्ट करना िाहती ह ुं।  

माििीय अध्यि : र्म्मू-कश्मीर के माननीय साुंसद से मैंने ककमटमेंट ककया था। श्री हसनैन मसूदी।  

श्री हसनैन मसूदी  -  उपकस्थत नहीं। 

…(व्यर्वधान) 

माििीय अध्यि : अि आपका कोई डड यू नहीं है। 
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राष्ट्रपवति से प्राप्त सिंदेि 

 

माििीय अध्यि : मजझे सभा को सूकित करना है कक  मजझे माननीय राष्ट्ट्रपकत  से 07 फरर्वरी, 2020 

को कनम्नकलकखत सुंदेश प्राप्त हुआ है: 
 

“31 र्नर्वरी, 2020 को एक साथ समर्वेत सुंसद की दोनों सभाओ ुं के समि मरे ेद्वारा 

कदए गए अकभभार्ण के कलए लोक सभा के सदस्यों द्वारा व्यक्त ककए गए धन्यर्वाद को 

मैं सहरु् स्र्वीकार करता ह ुं।” 
 

--- 

  

माििीय अध्यि : सभा की कायुर्वाही सोमर्वार, कदनाुंक 2 मािु, 2020 को सजिह 11 िरे् तक के 

कलए स्थकगत की र्ाती है।  
 

1559 िरे् 
 

तत्पिातड लोक सभा सोमिार, कदनाुंक 2 मािु, 2020/12 फाल्गजन, 1941 (शक)  

के ग्यारह िरे् तक के कलए स्थकगत हुई। 

    


